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Uvodnik

Andrej Bratuž

Sončne in senčne 
strani v našem 

zamejstvu

V' zamejskem prostoru se zadnje čase do
gaja marsikaj zanimivega: pomembnejše 
obletnice ustanov in  organizacij, množič

ne pevske prireditve, izid novih knjig, vsako
vrstne razstave itd. Med obletnicami je bila 
zelo odmevna stoletnica Trgovskega doma v 
Gorici. Njena proslavitev je zahtevala temelji
to pripravo in  je vzbujala veliko pričakovanj. 
Zdaj je manifestacija m imo. Več o njej v po
sebnem poročilu. Omenimo naj samo bese
de, ki jih  je v svojem nagovoru izrekel goriški 
župan V ittorio  Brancati: "Slovenci v Gorici 
so bogastvo za prihodnost celotnega mesta". 
Kljub ugotovitvi, da je manifestacija v glav
nem lepo uspela, da se je na njej zbralo zelo 
veliko ljudi, tudi veliko mladih, je treba ven
darle reči, da smo si želeli in  pričakovali še 
večjo množico, da so nas m otili m im o vozeči 
avtobusi, pred katerimi so se morali ljudje 
umikati, in  da zaradi šibkega ozvočenja niso 
m ogli vsi slediti govorom. Praznično 
vzdušje, ki so ga ustvarjali združeni pevski 
zbori in  godba na pihala, marsikomu n i mo
glo pregnati grenkega občutka, da moramo 
stati na cesti in  na p ločnik ih  ter samo od zu
naj gledati stoletno stavbo, v kateri bi lahko 
spet im eli svoje prostore, ko b i ne b ilo  težko 
razumljivih ovir. Iz govora Filiberta Benede- 
tiča je jasno izhajalo, kako bogate kulturne 
dejavnosti so zmogli slovenski ljudje že na 
začetku 20. stoletja, in  to v srcu goriškega 
mesta. Trgovski dom je živa priča prizade
vanj in  podjetnosti goriških Slovencev. Če bi 
b ilo  v njem prostora tudi za druge krajevne 
kulture, b i b il to nov korak proti medseboj
nemu poznavanju in  razumevanju.
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.. . in  vendar je 
naša javnost 
še sposobna 

reagirati, se smo 
sposobni spraviti 
skupaj množico  

in  dati duška 
svojemu 

protestu...

v

Min ilo  je komaj nekaj d n i po objavi 
pisma zaskrbljenih staršev zaradi 
g ledaliških predstav, nam enjenih 

m ladim , in  zadeva je že m im o, pospravljena, 
prebavljena in  arhivirana... p raktično brez 
reakcij, odgovorov, brez poskusa obrazložitve 
nekega pojava (saj vu lgarnosti na naših od rih  
škodujejo bolj gledališču samemu kot pa 
raztresenim obiskovalcem, k i j ih  je vedno 
manj, ne samo zaradi pritlehnega besedišča, 
pač pa zato, ker gledališče n im a več kaj 
sporočati ne m lad im  ne starim ... ne z 
up rizo rje n im i deli ne z načinom  n jih  
in terpre tiran ja  in  podajanja). Morda je kdo 
naveličano rekel, da je to pač stvar 
gledališčnikov, avtorjev, režiserjev, igralcev, 
upravite ljev gledališča, končno tud i 
vzgojiteljev. Od n ikoder n ič, nobenega 
odmeva. Zakaj pa potem pišemo, zakaj naša 
uredništva objavlja jo  novice, pisma, 
komentarje, ko pa ostaja vse brez odmeva in  
brez posledic? Tu smo vsi k riv i, ker puščamo, 
da gredo stvari m im o nas, ne da b i kaj 
konkretnega s to rili: odgovorne lju d i b i m ora li 
d irektno  vprašati, kakšen je smisel njihovega 
dela, kaj o n i sami m en ijo  o svoji vulgarnosti, 
k i jo  tako radodarno in  samovšečno de lijo  z 
odrov, pred katere - n ič  hudega sluteč - 
pošilja jo  starši svoje otroke in  zraven tega še 
plačajo v  upanju, da bodo o troci deležni 
lepote in  ku lture  a li vsaj zdrave zabave. 
Vulgarnost seveda n i omejena na naše odre, 
saj nezadržno prodira  do nas preko 
te leviz ijsk ih  zaslonov in  tam  smo brez m oči 
in  pasivno prenašamo vse, kar nam tako vdira 
v hišo v besedi in  s lik i. Ker je torej oder odsev

navadnega življenja in  je manj prisoten v 
m ladostnikovem  živ ljen ju , so posledice takega 
gledališča morda manj zaznavne. Beseda n i 
konj, b i kdo pom irju joče  dodal. O tem  b i 
lahko kaj napisal kdo od naših psihologov, k i 
vendarle spremljajo življenje m ladih ... Po 
drug i strani pa je tu d i res, da hod im o v 
gledališče manj pogosto, kot pa gledamo TV, 
da hod im o v gledališče psihološko 
pripravljen i, da kaj pomembnega slišim o in  
doživ im o, da podoživljam o sporočilo avtorja, 
režiserjevo razumevanje teksta in  njegovo 
in terpretacijo  ter igralčevo besedno spretnost 
in  moč izražanja čustev in  dogajanj... 
Prepogostoma odhajam o razočarani, a ne 
znamo a li si ne upamo dati duška svojemu 
nezadovoljstvu z delom  in  up rizo ritv ijo .
Bolj b i nas m oralo seveda skrbeti 
pom anjkanje sporočilnosti naših gledaliških  
predstav, toda to je novo poglavje.
Pa vendar je naša javnost še sposobna 
reagirati, še smo sposobni spraviti skupaj 
m nožico in  dati duška svojemu protestu. 
Spodbudno je b ilo  v ide ti pred Trgovskim 
dom om  v G oric i množico, k i si je v soboto 
vzela čas, da je jasno izrazila svoja 
pričakovanja in  zahteve. Pred dom om , v 
katerega k ljub  zakonu n im am o vstopa, smo 
sto let po njegovi postavitv i na ku ltu ren  način 
iz raz ili svoj protest in  zahtevo. P rib ližno  tisoč 
Slovencev je to jasno povedalo in  b ilo  deležno 
tu d i jasne javne solidarnosti, za kar smo 
m estn im  in  pokra jinsk im  oblastem hvaležni. 
V tem  duhu b i m ora li b it i sposobni, da se 
lo tim o  tu d i d rug ih  problemov, k i zadevajo 
naše skupno življenje.

M ilili

V Centru Bratuž 
v Gorici 
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ob razglasitvi 
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"Kristjan nikoli 
ne more 

živeti sam!"
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V Ukrajini je vse bolj napeto, težnje po avtonomijah vse močnejše

Goljufije na volitvah so 
vzrok razdora

Berlusconijeva davčna reforma

Strah ima velike oči!

Ukra jinsk i parlam ent 
razpravlja o nezaupni- 
cijanukoviču. Ukra jin

ski parlament je po poročanju 
Slovenske tiskovne agencije 
m in u li torek, 30. no 
vembra, začel zasedanje, 
na katerem naj b i se po
slanci izrekli o nezaupni
ci premieru in  spornemu 
zmagovalcu
predsedniških volitev 21. 
novembra V ik to rju  Ja- 
nukoviču, za katerega se 
ve, da je samo dolga roka 
novega ruskega carja 
V ladim irja  Putina.
Opozicija, k i jo vodi njen 
kandidat na vo litvah, 
V ik to r Juščenko, za kate
rega velja, da je evropsko 
in  libera lno  usmerjen, 
zahteva odstop Januko- 
viča. Medtem se je znova 
sestalo tu d i ukra jinsko 
vrhovno sodišče, potem 
ko je m in u li ponedeljek 
začelo preučevati pritož
bo opozicije, k i zaradi 
dom nevnih  poneverb 
na vo litvah  izpodbija 
zmago Janukoviča na vo
litvah , so poročale t i 
skovne agencije.
Kot je povedala predstavnica 
sodišča Liana Šapošnikova, b i 
lahko zaslišanja na sodišču 
trajala več dni. Opozicija je si
cer v ponedeljek spremenila 
obtožbo in  zdaj zahteva raz
veljavitev drugega kroga vo li
tev na vsem ukrajinskem  
ozemlju, ne le v ruskogovore- 
čih regijah Doneck in  Luhan- 
sk. Zahteva tud i, da za pred

sednika razglasijo zmagovalca 
prvega kroga volitev, 31. okto
bra, Juščenka. Vrhovno sodi
šče je edino pristo jno za raz
veljavitev drugega kroga vo li

tev, k i so ga po m nenju opozi
cije in  m ednarodn ih  opazo
valcev zaznamovale ponever
be.
"O blikova li smo parlamentar
no večino, k i bo izglasovala ne
zaupnico Janukoviču, in  od
hajajoči predsednik Leonid 
Kučma jo  bo m oral podpisa
ti," je ob začetku zasedanja par
lamenta izjavila opozicijska

poslanka Julija Timošenko. 
Premier Janukovič je na po
sebni tiskovni konferenci m i
n u li torek izjavil, da bi, če bo 
vrhovno sodišče razveljavilo 
volitve, morale potekati nove 
volitve, a brez njega in  Juščen
ka.
"Če bo vrhovno sodišče v skla

du s pritožbo opozicije 
spoznalo, da so bile vo lit
ve v regijah Doneck in  
Luhansk poneverjene, 
sem pripravljen državlja
ne teh regij pozvati, naj 
gredo znova vo lit," je po
vedal. Če bodo vo litve  
razveljavljene, "pred la
gam izvedbo novih v o li
tev Ukra jin i, a brez moje
ga sodelovanja in  brez so
delovanja V ik to rja  Ju
ščenka", da b i se izogn ili 
de litv i države, je dodal Ja
nukovič.
Ukra jinski prem ier je še 
povedal, da bo, če bodo 
p o trd ili njegovo zmago 
na vo litvah , Juščenka 
predlagal za predsednika 
vlade. Pri tem je p ripom 
n il, da b i Juščenko v  skla
du z ustavno reformo, k i 
je v teku, postal g lavni 
vodja v državi. Sporna 
ustavna reforma, k i so jo 
nedavno kritiz ira le  ZDA 
in  EU, predvideva krepi

tev m oči premiera in  parla
menta na škodo predsednika, 
navaja AFP.
Ruski zunanji m inister Sergej 
Lavrov je m in u li torek na poti 
v Bangkok povedal, da n i n i
hče zainteresiran za delitev 
Ukrajine, dejstvo pa je, da so 
težnje po odcepitvi nekaterih 
predelov države in  po večji av
tonom iji živo prisotne.

Odprtje razstave o Alcideju De Gasperiju

Obisk senatorja 
Andreottija v Trstu

Minulega 21. novem
bra je b il na obisku v 
Trstu znani bivši ita

lijanski državnik 85-letni Giu- 
lio  Andreotti, k i je b il za svoje 
dolgoletno delovanje im eno
van za dosmrtnega senatorja. 
Menimo, da ga n i treba pose
bej predstavljati, saj se je skoro 
petdeset let aktivno udejstvo
val na političnem  področju kot 
parlamentarec, m in ister in  
predsednik vlade ter istočasno 
opravljal vodilne funkcije v 
stranki Krščanske demokracije. 
K tej je namreč pristopil takoj 
po vo jn i in  je v p rv i De Gaspe- 
rijev i v lad i b il imenovan za 
podtajnika, ko še n i b il star 25 
let. Na tem mestu je b il od leta 
1947 do 1953. Od takrat naprej 
se je neprekinjeno ukvarjal z 
javn im  p o litič n im  delova
njem. V svojem dolgem živ
ljenju je marsikaj doživel, na
zadnje hrupen sodni proces 
pod obtožbo sodelovanja z ma
fijo  na osnovi izjav nekega zna
nega mafijskega skesanca. Prav 
pred kratkim  je vrhovno držav
no sodišče ovrglo vse obtožbe 
in  obsodbe in  ga popolnoma 
oprostilo.
Za njegov napovedani obisk v 
Trstu je razumljivo vladalo pre
cejšnje zanimanje. Najprej je 
odprl dokumentarno razstavo, 
posvečeno delovanju znanega 
povojnega italijanskega držav
nika Alcideja De Gasperija, ki

je um rl avgusta 1954, to se pra
v i t ik  pred rešitvijo tržaškega 
vprašanja, s katerim  se je uk
varjal ves povojni čas kot m i
nistrski predsednik. Razstavo je 
organiziralo vsedržavno zdru
ženje, po njem poimenovano 
in  katerega predsednik je prav 
senator Andreotti. Sledilo je 
predavanje v organizaciji istega 
združenja v dvorani Tržaškega 
Lloyda, k i je pritegnilo  števil
no občinstvo in  prav tako šte
v ilne  krajevne po litične  in  
upravne predstavnike. An
dreotti je v svojem prikazu iz
postavil predvsem po litičn i in  
m oraln i lik  De Gasperija, kate
rega je med drugim  spremljal 
na pariški m irovn i konferenci 
v začetku leta 1947. Odkrito je 
povedal, da v vo jn i poražena 
Italija n i takrat imela nobene
ga prijate lja in  da o tem ob
dobju pripravlja objavo svojih 
osebnih spominov. Italijanska 
diplomacija si je sicer močno 
prizadevala, da b i karseda v 
največji meri ohranila predvoj
ne meje. Tako je De Gasperiju 
uspelo obdržati mejo na Bren- 
nerju in  s tem Južni T irol, in  si
cer z neposrednim dogovorom 
z avstrijskim  predsednikom 
Gruberjem leta 1946, tako da 
zadevno vprašanje n i prišlo na 
dnevni red m irovn ih  pogajanj 
v Parizu. To je b ilo  mogoče do
seči tud i zaradi tega, ker so 
zahodni zavezniki im e li Av

strijo za prvo žrtev Hitlerjevega 
ekspanzionizma.
Drugače pa so se dogodki raz
v ija li na pariški m irovn i kon
ferenci v  zvezi z novo razmejit
v ijo  med Ita lijo  in  T itovo Ju
goslavijo, k i se je med vojno 
bojevala na strani zahodnih 
zaveznikov, k i so jo  kot tako 
morali upoštevati. Povojna Ita
lija  je zato morala "plačati ra
čun za priključitev Ljubljanske 
pokrajine ter za podporo h r
vaškim ustašem", je med dru
gim  poudaril senator Andreot
ti. Izguba Istre je bila zato neiz
bežna. Uspelo je rešiti le Trst 
na temelju razdelitve Svobod
nega tržaškega ozemlja. V zve
zi s tem je senator om enil v lo 
go oziroma zasluge tako im e
novanega urada za obmejna 
področja p ri predsedstvu vla
de. Dejal je tud i, da so b ile  
"nevelikodušno napisane gr
de stvari o delovanju tega ura
da." O čitno je m is lil na po
ročanje časopisov, da je ome
n jen i urad v tistem  obdobju 
pošilja l v  Trst orožje in  finanč
na sredstva. Vsekakor je zna
č ilno , da a rh iv  omenjenega 
urada še n i v  celoti dostopen 
zgodovinarjem in  drugim  ra
ziskovalcem.
Ob tej priložnosti se nam zdi 
prim erno povedati, da je Italija 
leta 1946 predlagala kot novo 
razmejitev med Ita lijo  in  Jugo
slavijo nekoliko popravljeno 
rapalsko mejo. Po tem predlo
gu b i namreč ostali v Ita liji 
Soška dolina, Tolminska, V i
pavska dolina, Kras do Senožeč 
ter skoro vsa Istra do Učke in  
Plomina.

Alojz Tul

Predsedniku vlade Silviu 
Berlusconiju se je končno 
posrečilo odpraviti huda 

nesoglasja v  samem vrhu Do
ma svoboščin, kar je že načenja
lo sam obstoj vladajočega de
snosredinskega zavezništva v 
državi. Tako se je konec prej
šnjega tedna skoraj iznenada 
pojavil na televizijskih ekranih 
sam predsednik vlade, da je 
lahko sporočil gledalcem in  to
rej široki javnosti, kako je nje
gova vlada soglasno sklenila, da 
bo začela izvajati davčno refor
mo, kot je bila svečano obljub i
la, ko se je leta 2001 predstavila 
volilnem u zboru. Šlo naj b i to
rej za začetek izvajanja ene te
m eljn ih postavk volilnega pro
grama Doma svoboščin. Berlu
sconi je napovedal, da se bo 
reforma začela izvajati v ja
nuarju leta 2005, vlada pa je 
medtem že odobrila ustrezen 
zakonski odlok, k i med drugim 
predvideva potrebno finančno 
kritje. Parlament bo pravočasno 
odobril tudi potrebne popravke 
v finančnem  zakonu za p r i
hodnje leto. N i treba posebej 
omeniti, da Berlusconi in  nje
govi zavezniki niso ob tej p ri
ložnosti varčevali s hvaljenjem 
svojih zadnjih uspehov in  da se 
tako obnašajo še dalje. 
Zanim ivo pa je, da tako sin
dikalne organizacije kot Zveza 
industrijcev ostro grajajo in  od
ločno odklanjajo ukrep desno
sredinske vlade. Tako je Luca 
Cordero di Montezemolo, k i je

predsednik Zveze industrijcev, 
o napovedani davčni reform i 
dejal: "Zamočvirili smo se v  vo
lilne taktike na krajši rok, tako 
da se ne smemo lo tit i n it i tistih 
malo vprašanj, k i imajo p rio ri
tetni položaj v  nadaljnjem raz
voju države. To pa je hudo naro
be, saj prihodnost n i last ne de
snice ne levice. Sam b i enako 
govoril katerikoli vladi. Zreti bi 
namreč m orali v prihodnost, 
česar pa žal ne opazim n ikjer” . 
Sindikalne zveze so takoj potr
dile že napovedano splošno 
stavko, k i je bila v torek, 30. no
vembra. Tajnik CISL Savino 
Pezzotta je dejal, da "se je vlada 
izneverila vsem obljubam in  
obvezam". Tajnik CGIL Gu- 
g lie lm o Epifani je izjavil, da 
"davčni manever nagrajuje le 
1% ljud i". Tajnik UIL Luigi An- 
geletti pa je dejal, da je finanč
n i zakon "neuravnovešen in  da 
ne podpira delavcev". 
Gospodarski izvedenci domala 
soglasno ugotavljajo, da zadnji 
ukrepi Berlusconijeve vlade ne 
bodo im e li skoraj nobenega 
vpliva na finančno stanje v 
državi, ki jo pesti velikanska za
dolžitev, saj ta znaša n ič manj 
kot 106% Bruto domačega 
proizvoda (BDP). Od davčne 
reforme, k i jo napoveduje Ber
lusconijeva vlada, pa b i 
potrošnikom kvečjemu ostalo 
le p ič lih  0,4% BDP, kar dejan
sko ne more vp livati na sana
cijo državnih financ in  torej na 
gospodarsko rast.

Kar zadeva davčno 
reformo, k i jo je napo
vedal Berlusconi, naj 
povemo, da predvide
va tr i stopnje obdav

čljivosti. Do 26 tisoč evrov let
n ih  osebnih dohodkov bo 
davkoplačevalec odštel državni 
blagajni 23% davka, do 33.500 
evrov le tn ih  dohodkov 33% 
davka, nad 33.500 evrov pa 
39% davka. Kdor ima nad
100.00 evrov le tn ih  osebnih 
dohodkov, bo plačal 39% davka 
in  tako imenovani solidarnost
n i prispevek v v iš in i 4%, skup
no torej 43% davka.
Mandat Berlusconijeve vlade in  
njene parlamentarne večine se 
naglo bliža koncu, o obljublje
n i davčni reform i pa doslej n i 
b ilo  ne duha ne sluha. Vemo 
pa, da je desnosredinska parla
mentarna večina znala spraviti 
pod streho zakonske ukrepe, ki 
so neposredno zadevali koristi 
samega predsednika vlade Ber
lusconija, česar niso prezrli n iti 
m nogi njegovi p o litičn i prija
te lji in  somišljeniki. To so na
ravnost s prstom pokazali na 
zadnjih evropskih, upravnih in  
nadomestnih volitvah, ko je 
zlasti stranka predsednika vla
de izgubila znatno število gla
sov v  primerjavi z državnozbor
skimi volitvam i leta 2001. Naj
brž niso daleč od resnice tisti, 
k i pravijo, da je davčna refor
ma, ki jo je napovedal Berlusco
ni, predvsem predvolilna pote
za, porojena od bojazni pred še 
večjim osipom glasov, kot so 
ga pokazali iz id i prej omenje
n ih  volitev. "Strah ima namreč 
velike oči!", pravi naš pregovor.

Drago Legiša
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Sončne in 
senčne...
Ne smemo pozabiti, da je 
go riška manifestacija obeležila 
predvsem stoletnico Trgovskega 
doma, ne pomeni pa dejanske
ga premika v reševanju zaplete
n ih  vprašanj, ki so z n jim  v zve
zi.
Kar smo zapisali o goriškem Tr
govskem domu, velja seveda tu 

di za tržaški Narodni dom, v  ka
terem b i povsem upravičeno 
slovenskim ku lturn im  ustano
vam in  organizacijam pripadalo 
veliko več, kot je prostor v p ri
tličju, kjer zdaj deluje slovenski 
inform ativni center.
Med pozitivne premike sodijo 
nekatere pobude krajevnih u- 
prav. Pisali smo že, da sta 
Goriška občina in  Goriška pok
rajina ob raznih priložnostih 
poskrbeli za plakate v sloven
skem jeziku ali kar dvojezične. 
Posebno razveseljiva je pobuda 
Videmske pokrajine v prid 
manjšinskim jezikom. Na plaka-

Povejmo na glas

tu, namenjenem slovenskemu 
jeziku, je v slovenščini napisa
no: Varuj svoj jezik, Pomagaj ra
sti domači ku lturi in  Slovenec, 
bodi, kar si. V italijanskem be
sedilu je med drugim rečeno, da 
Videmska pokrajina spodbuja 
rabo krajevnih jezikov, ker je 
vsak jezik naše dežele bogastvo, 
k i ga je treba varovati, in  zaklad, 
k i ga je treba ovrednotiti.
Ob koncu naj zapišemo, da je 
p ri uresničevanju omenjenih 
pobud in  pri reševanju aktual
n ih  manjšinskih vprašanj veliko 
odvisno od nas samih, od naše 
pripravljenosti in  odločnosti.

Ko ljubezen pos
Pravzaprav ne: ljubezen n iko li ne postane na
silje, ker nasilje ne more postati. Ljubezen ne 
more n iko li in  n ikdar postati nasilje. In ven
dar se v njenem imenu nasilja zgodi toliko, 
pravtistega vsakodnevnega, ko fant ne prene
se, da ga je dekle zapustilo in  narobe, ko mož 
ne prenese ženinega odhoda in  narobe, ko se 
z eno besedo daljša a li krajša zveza med dve
ma človekoma razdere, in  tisti, k i je ostal sam 
ali ostala sama, dvigne roko nad prej ljubega 
človeka. Če smo resnicoljubni, je neprimerno 
večkrat moški tisti, k i izgubi razsodnost, ko t 
je to ženska, v  vseh p rim erih  pa se je zgodilo 
nasilje in  to v im enu  ljubezni.
Na srečo šaljiva je zgodba, k i se je zgodila ce
lo  v Gorici, ko devetnajstletni fan t iz Neaplja 
n i mogel prenesti, da ga je dekle istih  le t za
pustilo. In  jo  je potem nadlegoval, dokler se 
n i ona zatekla k  sorodnikom  v  Gorico, pa je 
on pridrve l iz Neaplja, jo  v našem mestu pre
stregel, odvlekel v  hote l in  jo  tam oklofutal. 
Nasilje to p o t n i zadobilo hujših posledic, a 
vseeno je  b ilo  nasilje, in  to, ko t vedno v  
takšnih prim erih, v im enu  ljubezni. Kaj torej 
vse se v tako im enovani ljubezni dogaja in  
kako je mogoče, da ljubezen nenadoma po 
stane svoje največje možno nasprotje?
Da se razumemo, ljubezensko čustvo je  ve
liko  in  izjemno pom em bno doživetje, part
ner postane moja sreča, moja dopolnitev in  
moja izpolnitev, lahko bi rekli del mene, tako 
da si ne morem več predstavljati sebe brez te
ga svojega nepogrešljivega dela, brez p a rt
nerja, k i je v  nekem smislu dobesedno že jaz

sam. In  ko ta partner umanjka, je bolečina 
vsaj tako velikanska, ko t je  bila p re j sreča, 
moja dopolnitev je kruto ukinjena, ostal sem 
nepopoln in  sam. Res, bolečine ob koncu lju 
bezni ne smemo n ik o li podcenjevati, razu
m eti moramo vsakega fanta, dekle, moškega, 
žensko, kadar j ih  te vrste udarec doleti. Saj iz  
te bolečine izvirajo nasilja. Razbolela oseba 
hoče svojo dopolnitev nazaj, nazaj ko t svojo 
last, in  če se to ne zgodi, so možna mašče
vanja in  dejanja tragične prilastitve. V vseh 
teh p rim erih  razbesnjena oseba ne upošteva 
partnerja ko t svobodnega človeka in  je seve
da neskončno daleč od prave ljubezni, k i j i  
gre za srečo drugega človeka in  ne za posedo
vanje. Zato prava ljubezen n i n iko li nasilna, 
tako imenovana realna ljubezen pa je. In  v  
tem dejstvu je širša nevarnost. Nasilje realne 
ljubezni se namreč ne kaže zgolj v osebnih 
odnosih, se kaže tudi v odnosu naroda do dru
gega naroda ter se sklicuje, da m u drug narod  
tako ali drugače pripada. Na isti način se kaže 
v  odnosu države do druge države, civilizacije 
do druge civilizacije, vere do druge vere - in  v  
tem prim eru izbruhnejo vojne.
Rešitev je seveda v pravi ljubezni, k i pa se je 
očitno ne da p riuč iti, sicer b i je b ilo  zagotovo 
dosti več. Odločilno je, da zanjo vemo in  da 
bomo v trenutku prizadetosti nemara deležni 
njene m ilosti, po  kateri "krivca" ne bomo  
priče li sovražiti, ampak nas bo obšla srečna 
spokojnost, k i bo sočloveku dala svobodo, 
nam pa notran ji m ir.

Janez Povše
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ESU Jožef Školjč 
/ / Vladanje LDS je 
bilo dobro!"

Na nedavnih državnozbor
skih volitvah je Liberalna de
mokracija Slovenije doživela 
neuspeh. Zakaj je po vašem 
prišlo do preobrata?

Za to obstaja več razlogov. Po 
dvanajstih letih vladanja je zelo 
težko zopet dobiti mandat volil- 
cev, lahko bi torej rekli, da gre tu 
za neke vrste zasičenost. Opozi
cija je znala uveljaviti svoj jezik, 
češ da so spremembe potrebne, 
da bo ljudem bistveno boljše. 
Obljubljali so jim  tudi stvari, k i 
jih  bodo težko uresničili, recimo 
boljše plače in  pokojnine. Slove
nija je danes relativno m im a in  
stabilna država in  nihče se več 
ne boji sprememb. Seveda so bi
le z naše strani storjene tudi na
pake, rezultat pa jena dlani.

Upad podpore LDS je b il v i
den že od odhoda Janeza Dr
novška na mesto predsednika 
države. Je torej v  stranki po
trebna kaka kadrovska spre
memba?

Liberalna demokracija Slovenije 
je z gospodom Drnovškom vodi
la vlado deset let, dve leti pa z go
spodom Ropom. Ko ocenjujemo 
to dobo, jo  vrednotimo pozitiv
no in  enovito, saj je Tone Rop 
vlado prevzel od Janeza 
Drnovška.

Liberalna demokracija Slove
nije se je torej odločila za opo
zicijo. Vedno se pravi, da bo 
opozicija konstruktivna. Kako 
mislite delovati v  tej smeri? 

Odgovornost za odločitve zago
tovo nosi večina. Predvidevam, 
da bo lahko Liberalna demokra
cija Slovenije podpirala vse tiste 
rešitve, s katerimi se bo strinjala. 
Ne verjamem pa, da bo lahko 
uveljavila svoja stališča glede do
ločenih stvari in  na tak način 
prepričala republikansko večino. 
Zato je naša drža v  veliki meri 
odvisna od tega, ko liko bo v 
vladni koaliciji odprtosti tudi za 
dmge predloge in  za konstmk- 
tivne rešitve.

PrimožSturman

Prejeli smo

Komunisti niso bili
rodoljubi
Objavljamo odgovor Vladimirja 
Krpana na pismo Pavla Ferluga, 
k i je b ilo  objavljeno v Novem 
glasu št. 42, dne 18. novembra 
2004, v rubriki Prejeli smo.

Z izkriv ljen im i pogledi na 
NOB, na vlogo kom uni
stov v  njej, na zgodovino 

Primorske in  slovenskega naro
da v  celoti, k i jih  je z veliko me
ro  nestrpnosti zapisal g. Pavel 
Ferluga iz Komna v pism ih bral
cev Primorskih novic 16. no
vembra 2004, ne nameravam 
polemizirati. Tudi na osebne ža
litve, k i že m ejijo  na kaznivo 
dejanje, ne m islim  odgovarjati. 
Le na njegov očitek, da ne poz
nam zgodovine b i rad dejal, da 
takšne "zgodovine", ko t jo  po
ceni ponuja javnosti g. Ferluga, 
resnično ne poznam. Prepričan 
sem tudi, da takšne sprevržene 
zgodovine ne sprejema velika 
večina Slovencev.
Kar se tiče "zagovora" vsebine 
nagrobnih govorov g. Cukjatija

v  Gonarsu in  Gorici, naj opozo
rim  g. Ferlugo, da je služba DZ  
Republike Slovenije poslala Pri
morskemu dnevniku, k i je obja
v il našo k ritiko  nastopa g. 
Cukjatija na omenjenih kome
moracijah sledeče sporočilo 
(5.11.04):
"Predsednik DZ Franc Cukjati, 
dr. medicine, v svojih govorih 
p ri grobnici taborišča Gonars in  
p ri spomeniku padlim  partiza
nom na pokopališču v Gorici, 
nikakor n i im e l namena 
kakorkoli podcenjevati pomena 
partizanskega upora p ro ti fašiz
mu. Če so člani Zveze združenj 
borcev besede predsednika 
Državnega zbora razumeli ko t 
žalitev, se jim  iskreno opra
vičuje. "
Mislim, da je predsednik DZ RS 
s to potezo dokazal, da se zave
da delikatnosti svojih tovrstnih 
nastopov in  da se želi izogniti 
morebitnim nesporazumom na 
račun m rtvih rodoljubov in  bor
cev za svobodo.
Vimenu udeležencev komemo
racije v  Gonarsu in  Gorici

Vladimir Krpan, predsednik

Na dnu.

VČERAJ PROSLAVA, 
DANES PREDAVANJE,

JUTRI PREDSTAVITEV, 
POJUTRIŠNJEM OTVORITEV...

<5*00

...V ZAMEJSTVU SMO 
TAKO VITALNI, DA 3 0  
KMALU VEČ PRIREDITEV 

KOT SLOVENCEV!

| Giovanni Panj ek

"Še prej kot prepričanje je optimizem 
dolžnost!
Pred več kot letom dn i je 

prof. G iovanni Panj ek 
postal dekan Ekonom 

ske fakultete na tržaški univer
zi. Novi položaj prof. Panjeka 
je seveda prestižen, sicer sov
pada z obdobjem, ko mora 
univerzitetna struktura vpelja
t i  še nejasne novosti, k i j ih  
predvideva nova reforma oz. 
"p ro tire fo rm a" univerze. Po
govor je obenem stekel tud i o 
najaktualnejših vprašanjih, ki 
zadevajo tržaško stvarnost.

Na začetku Vaše univerzitet
ne kariere ste sodelovali v  
očetovem pod je tju . Zakaj 
ste se nato o d lo č ili za po 
učevanje ?

Takoj po  končanem univerzi
tetnem študiju  so m i predla
gali, da b i začel sodelovati z 
univerzo. V tistih časih si začel 
univerzitetno kariero ko t p ro 
stovoljn i asistent, toda za tako 
delo n is i b il plačan, a tud i n i
si b il vezan na urnike. Zaradi 
tega sem lahko več le t delal 
bodisi v  pod je tju  bodisi na 
univerzi.

A li Vam je b ila  izkušnja v  
pod je tn iš tvu  koristna p ri 
poučevanju?

Glede na to, da sem se na u n i
verzi ukvarja l z zgodovino  
ekonomije, delovna izkušnja 
v podjetju  m i n i nud ila  nepo
sredne koris ti, razen neko  
večjo občutljivost za ekonom
sko stvarnost. Drugače pa bi 
bilo, če b i se posvetil pouče
vanju tis tih  predmetov, k i za
devajo podjetništvo. Posredno 
pa m i je  b ilo  delo v podjetju  v 
veliko oporo: ču til sem, da n i
sem prepuščen m ilosti in  ne
m ilo s ti nadrejenega p ro fe 
sorja, kateremu ve ljavni ita 
lijanski univerzitetni sistem za 
kooptacijo  poverja ko t "u n i
verzitetnemu uč ite lju " abso
lu tn o  oblast nad kariero n je 
govih  sodelavcev. Osebno 
sem im e l vedno možnost, da 
pustim  univerzo, ne da b i se 
znašel brez dela na cesti; in  to 
me je navdajalo z občutkom  
večje neodvisnosti.

Vaša kariera v  akademskih 
krogih je naglo napredova
la. Sočasno s poučevanjem 
ste sprejeli članstvo tu d i v  
ita lijansk ih  in  m ednarod
n ih  znanstvenih inš titu tih . 
Kako ocenjujete razvoj in  
današnji položaj tu jih  u n i
ve rz ite tn ih  sistemov v  p r i
merjavi z italijanskim?

Ne, moja kariera n i naglo na
predovala: nasprotno, počasi; 
to pa gre p rip isati dejstvu, da 
b i b il m ora l obema svojima  
dejavnostma posve titi po ln  
delovni urnik, ti sta se namreč 
medsebojno ovirali. Kar pa za
deva p rim erjavo  raznih u n i
verzitetnih sistemov, moram  
poudariti, da se ita lijanski tre
nu tno  nahaja v prehodn i fazi 
in  še n i jasno, kako se bo iz
teklo. Zato je vsaka primerjava 
preuranjena.

V  čem v id ite  prednosti ozi
roma negativne stran i ne
davne univerzite tne re fo r
me?

Edino ugodnost predstavlja  
krajši rok  za dosego dip lom e  
na tistih  fakultetah (in  te so v 
večini), na katerih so uvedli 
tr ile tn i d ip lom ski študij. Cena 
za ta dosežek pa je seveda n iž ji 
k u ltu rn i n ivo, k i ga univerza 
nud i študentu v p rim erjav i s 
š tirile tn im  študijem.

A li b i b ilo  koristno, ko b i 
univerz ite tn i sistem podpi
ra li v  znatnejši m eri zasebni 
sponzorji, a li pa m ora po 
Vašem m nenju  univerza v

Foto Kroma

/ /

celoti ostati državna dome
na?

Moje m nenje je, da b i morala 
univerza ostati javna, toda za
radi krepkega kršenja finanč
n ih  sredstev bo težko prežive
t i brez zasebnih sponzorjev. 
Tako preti nevarnost, da bo ra
ziskovalno delo (ne smemo 
pozabiti, da univerza opravlja 
dve enakovredni funkc iji: d i
daktično in  raziskovalno) us
merjeno  v tiste načrte, od ka
terih bodo spon
zorji pričakovali 
najhitre jšo eko
nom sko korist.
Tudi glede d i
daktične dejav
nosti obstaja ne
varnost, da bo
m o im e li u n i
verze A-katego- 
rije  in  B-katego- 
rije , in  to bo 
odvisno, v ko 
lik š n i m eri bo 
uspelo p rid o b iti 
priva tne  p r i
spevke in  k o li
ko docentov bo
do u tegn ili za
posliti.

Pred več ko t 
letom  d n i ste 
b il i  imenova
n i za dekana 
ekonomske fakultete trža
ške univerze. Kakšen je ob
račun Vašega enoletnega 
dela?

Žal obračun pogoju je jo  teža
ve, katere sem že p re j omenil, 
in  so bodisi organizacijskega 
bodisi finančnega značaja. Ze 
več k o t le to  d n i čakamo, da 
nas seznanijo z vsebino spre
memb, k i j ih  sedanja vlada 
hoče uvesti z un iverzite tno  
reformo ( t.i. "prodreform o"). 
Posledica tega je velik im ob ili-  
zem fakultet, ka jti za kateroko
l i  spremembo didaktične po 
nudbe - po  kateri je večkrat ču
t i t i  veliko nu jo  - obstaja tve
ganje, da jo  čez kak mesec 
prekliče jo  z odlokom , k i b i 
nam vs ilil popolnom a drugač
ne rešitve.

Tržaško gospodarstvo do
življa že nekaj desetletij hu
do stisko. Kje so po Vašem 
m nenju  vzroki, da n i znalo 
naše mesto o h ra n iti nek
danje gospodarske razsež
nosti?

Tržaško gospodarstvo je  doži
velo zadnji razcvet, ko je  b il 
Trst mesto ob m eji ter je  izko
r is tilo  razvojne razlike dveh 
raz ličn ih  gospodarskih siste
m ov: kapitalističnega in  ko 
lektivističnega (v jugoslovan
ski varianti). Ko je ta razlika iz
gin ila, je v glavnem prenehala 
vloga trgovinskega posred
ništva Trsta.

Zgodovina ne s lon i na po
g o jn ik ih . Vprašali b i Vas 
vsekakor, kako b i se tržaško 
gospodarstvo razvilo, ko b i 
po p rv i svetovni v o jn i T r
žačani im e li kako drugo 
prestolnico in  ne Rima?

Če po p rv i svetovni vo jn i Trst 
ne b i b il pod  Rimom oziroma 
ne b i pripadal Ita liji in  b i Av
stro-ogrska m onarhija še žive
la, b i mesto verjetno naglo na
predovalo. To, kar je  za Slo
vence še bo lj važno, je, da bi 
po  mojem m nenju  Trst posto
poma postal vse b o lj sloven
ski, ker v  prvem obdobju XX. 
stoletja je slovensko (in vseslo
vansko) gospodarstvo naglo  
napredovalo, medtem ko je  
ita lijansko vse bo lj šepalo. 

Glede p rihodnos ti našega 
mesta ste se večkrat izrazili

za optim ista. Kako bo po 
Vašem m nenju  naše mesto 
ko ris tilo  nedavno š iritev 
Evropske un ije  p ro ti vzho
du? A li im a po Vašem m ne
n ju  Trst vse dejavnike in  ka
drovsko usposobljene pod
jetnike, da b i lahko izko ri
s tili to  priložnost?

Že p re j ko t prepričanje je  op ti
mizem dolžnost. H itros t m o
dernega sistema prevozov in  
medosebnih kom unikacij (po
m is lim o samo na elektronsko 
pošto) je znatno zmanjšala po 
men zemljepisne lege Trsta

k o t dejavnika gospodarskega 
razvoja. Še vedno pa ostaja 
trad icija  posredovanja med  
Vzhodom in  Zahodom in  po  
mojem m nenju je treba osre
dotočiti pozornost prav na to 
funkc ijo , jo  p o ž iv it i in  čim  
bolj razviti. Na tem področju  
so si v  preteklosti slovenski go
spodarstveniki z Goriškega in  
Tržaškega p rid o b ili pom em b
no  vlogo in  upati je, da bodo 
tud i v bodoče odločilno vp li
va li na p o n o vn i razvoj teh 
krajev. Tudi na področju turiz
ma m islim , da lahko Slovenci 
izko ris tijo  svojo prednost, k i 
izhaja iz  n jihove  večstoletne 
zakoreninjenosti na teritoriju , 
iz  jezikovne enotnosti s Slove
n ijo  in  iz  značilnega sprošče
nega odnosa do drugih  b li
žn jih  narodov.

Veliko je govora o Expoju. 
A li b i b il  ta v  prim eru zma
ge tržaške kandidature le 
okusni začasni sadež a li pa 
b i lahko ta m ednarodna 
manifestacija razvila dolgo
trajno uspešno gospodarsko 
p o litiko  v  Trstu?

Vedno je zgrešeno si postaviti 
en sam cilj. Imam vtis, da v  Tr
stu Expoju p rip isu je jo  preko
m ern i m esijanski in  tavma- 
turški pomen. Z  bojaznijo se 
sprašujem, v  kakšno brezno 
razočaranja, nezaupanja in  de
presije b i se pogreznili Tržača
ni, če b i izgub ili to priložnost. 
Precej dvom ov pa imam  glede 
dolgoročne koristi, v  prim eru, 
da b i za Expo izbra li Trst. Ve
lika finančna sredstva, k i b i se 
stekala v Trst, bi m ora li usme
r it i  v trajne in  splošno korist
ne investicije, v  zvišanje druž
beno stalnega kapitala, k i ima 
lahko dolgotrajne in  poz itiv 
ne učinke tud i na gospodar
skem in  pro izvodnem  p o 
dročju. Zdi se m i, da p rim an j
ku je jo  še jasni p o jm i in  p ro 
gram i, pa tud i razhajanja v 
kra jevn ih  p o lit ič n ih  krog ih  
niso spodbudna.

Večkrat ste dejali, da podjet
n ištvo n i dovo lj zakoreni
njeno v  duši Tržačanov: Po
temtakem v  čem je tržaški 
človek prepoznaven? Kdo 
smo?

Zanim ivo vprašanje, na kate

rega b i bolje odgovoril socio
log  a li psiholog. Splošno gle
dano in  z določeno oprezno
stjo b i rekel, da poprečni Tr
žačan si raje želi m irn o  in  stal
no  službo k o t pa tveganje za 
uresničitev večjih ambicij. Ta 
težnja po  ekonomski gotovo
sti se je opirala tudi na dejstvo, 
da so p r i razvoju Trsta imele  
veliko vlogo javne investicije. 
Status uradništva (v  javn ih  
upravah, zavarovalnicah, ban
kah) je veljal in  še vedno velja 
za p riv ileg iran  položaj. Ko 
im am o na razpolago to, kar 
potrebujemo, in  še nekaj od
večnega, da si lahko kaj male
ga privoščim o, raje skrbimo, 
da ohran im o to, kar imamo, 
ko t da b i kaj tvegali za dosego 
višjih ciljev. N i naključje, da v  
18. in  19. sto letju  so b il i  tr 
žaški p o d je tn ik i v  glavnem  
prišleki, ti niso im e li kaj zgubi
ti, im e li pa so veliko željo po  
družbeni in  ekonom ski uve
ljavitv i.
Večkrat sem že omenil, da to, 
kar velja za tržaške Ita lijane, 
ne velja v  taki m eri za Sloven
ce. Uradniški sloj v  slovenskih 
družinah n i b il tako prisoten  
(tud i "po zaslugi" p o litike  za 
časa fašizma) in  zato so si m o
ra li Slovenci po iskati vire za 
preživetje na drugih  p od ro 
č jih : km etijstvo, trgovina na 
drobno, obrtništvo, gostinst
vo, delavstvo (k i nud i m ožno
st izučitve v  pok licu , kar je 
večkrat p rv i korak za neodvi
sno delo). Tako so v  sloven
skem ambientu bolje poznali 
negotovost in  tveganje podjet
ništva ko t v  italijanskem. Psi
hološka zapuščina tega siste
ma sooblikuje in  pogojuje del
no še danes m iselnost novih  
slovenskih generacij in  k ljub  
temu da n i točnih anket, sem 
prepričan, da je v  Trstu stop
nja podjetništva višja med Slo
venci ko t med Ita lijani. 

Kakšen, menite, bo kratko
ročn i in  dolgoročn i razvoj 
slovensko-zamejskega go
spodarstva?

Iz pre j navedenih razlogov in  
zaradi večje sposobnosti p rila 
gajanja novim  razmeram me
n im , da ima slovensko-zamej- 
sko gospodarstvo dobre razvoj
ne možnosti. Drugo vprašanje 
pa je, ko liko  bo to gospodarst
vo želelo ostati slovensko.

V  kratkem bo izšel tre tji del 
kn jige  Storia economica e 
sociale d i Trieste (Ekonom
ska in  družbena zgodovina 
Trsta; Založba L in t). Pu
b likacijo  ste u red ili v  sode
lovanju s kolegoma Loreda- 
no Panariti in  Robertom 
Finzijem. Knjiga je skupek 
š te v iln ih  prispevkov izve
dencev raz ličn ih  področij.
V  čem je b il najtežji koord i
nacijski korak p r i izpeljavi 
načrta? A li menite, da k n ji
ga docela odgovarja Vašim 
začetnim načrtom?

Publikacija dobro ustreza p r i
marnemu cilju, in  sicer im e ti 
gospodarsko in  družbeno zgo
dovino Trsta, ko liko r mogoče, 
popolno  in  brez nacionalistič
n ih  pogojevanj, k i so jo  p o 
gosto kalila. Trud to lik ih  stro
kovnjakov, različnih po  staro
sti, narodnosti, k u ltu rn i in  
znanstveni izobrazbi, ne more 
n u d it i homogenega rezultata 
v  vseh n jen ih  delih, a to je  b i
lo  predvideno že od vsega 
začetka. Žal pa v  tem trenutku  
zaradi pod je tn išk ih  težav za
ložnika n i še gotovo, a li bomo 
nadaljevali delo z izdajo tretje 
knjige (od prve svetovne voj
ne dalje). Upajmo, da se bo vse 
izteklo v najlepšem redu.

Igor Gregori
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Pričel se je adventni čas
Z adventnim časom v ka

to liški Cerkvi začenjamo 
novo cerkveno leto in  

neposredno pripravo na praz
n ik  Gospodovega rojstva. Cerk
veno leto n i le spominjanje 
preteklih Božjih del v zgodovi
n i odrešenja in  pot skozi gale
r ijo  svetnikov, ampak je tud i 
aktualizacija Božjih sporočil za 
sedanji trenutek.
Čas duhovne priprave na Božič 
začnemo s praznovanjem prve 
adventne nedelje, k i je bila le
tos 28. novembra, in  ga za
ključim o v tednu po četrti ad
ventn i nedelji na sveti večer, 
24. decembra. Za razliko od 
postnega časa, k i ga obhajamo 
kot pripravo na Veliko noč in  
traja štirideset dni, adventni 
čas n i omejen na točno število 
dni. To je čas veselega pričako
vanja, k i nas odpira za o b il
nejše delovanje m ilosti. 
Latinska beseda adventus po
m eni prihod. Poznamo dva 
Gospodova prihoda. Prvikrat je

Gospod prišel na svet kot člo
vek po M ateri M ariji, njegov 
drugi p rihod  pa kristjani p ri
čakujemo na sodni dan. Med 
obema prihodom a obstaja še

en Gospodov prihod - to je ne
vidno, vedno znova ure
sničujoče se Gospodovo p r i
hajanje v srca ljud i po m ilosti 
in  ga lahko razumemo in  doje

mamo samo v veri.
Adventni čas ima dvojen zna
čaj: je čas priprave na slovesno 

praznovanje Gospodo
vega rojstva na božični 
dan, 25. decembra, ko se 
spominjamo prvega p ri
hoda Božjega Sina med 
ljudi, hkrati pa je to čas, 
ko nas spominjanje us
merja k pričakovanju 
drugega Kristusovega 
prihoda ob koncu časov.
V cerkvah in  po dom o
v ih  bomo p ripravili ad
ventne vence s š tir im i 
svečami. Prvi teden bo
mo prižgali eno svečo, 
potem pa vsak naslednji 
teden še po eno. V m o
litv i in  zbranosti bomo 
pripravlja li svoja srca, da 
b i se Gospod mogel ro
d it i v n jih . Namen tega 
časa je predvsem spreo
brnjenje srca in  spodbu
da h krepostnemu živ

ljenju. Adventna priprava u tr
juje vero in  nas opogumlja v 
stiskah in  preizkušnjah, da bi 
b ili v trenutku smrti pripravlje
n i na srečanje z Gospodom.

Informativna kampanja za vzdrževanje duhovnikov

Gre za zavestno in odgovorno 
pripadnost cerkveni skupnosti

V zdrževanje 38.000 ita 
lijanskih škofijskih du
hovn ikov je od leta 

1984 dalje zaupano skupnosti 
vern ih tud i prek darov, k i jih  
lahko nam enijo Osrednjemu 
inš titu tu  za vzdrževanje du
hovnikov. Ta oblika prispe
vanja danes še n i zelo pozna
na, saj je darovalcev okrog 
150.000. Za mnenje o darovih 
za vzdrževanje duhovnikov 
smo prosili prof. Luco Diotal- 
levija, sociologa na Univerzi v 
Rimu 3.

Kaj m enite o razvoju p r i
spevkov za vzdrževanje du
hovn ikov v  Ita liji?

5 sociološkega, pa tudi s pasto
ralnega vidika so darovi "osem 
od tisoč" in  "prispevki za 
duhovn ike" dve zelo različni 
stvari; zato zahteva tako vpra
šanje tud i dvojen odgovor. 
Podpisi "osem od tisoč" imajo  
opravka z identite to , "p ri
spevki za duhovnike" pa z od
govornostjo. Prvi izražajo g lo
boko in  obenem preprosto ču
stvo. Za podpis je dovolj že se 
zavedati, da Cerkvi, na neki 
način, lahko zaupamo oz. da 
se konec koncev čutim o "ka
toličani".
Druga stvar je  b it i p ripravljen i 
b iti tudi odgovorni za Cerkev, 
predvsem če me za take odgo
vornosti prosi t.i. velika Cer
kev, k i je ne poznam pobliže,

in  ne moja mala Cerkev. Ita 
lija n i so po  trad ic iji pripravlje
n i plačevati za "verske usluge", 
in  tudi dosti, toda za tiste, k i 
j ih  on i sami "uporabljajo", za 
tiste, k i j ih  sami in  zavestno 
vložijo v  lastni "verski menu". 
Na osnovi povedanega se ne 
smemo čud iti zelo visokemu 
odstotku tistih, k i podpisujejo  
za katoliško Cerkev, in  na dru
g i strani zelo n izkem u od
stotku tistih, k i darujejo za vz- 
drževanje duhovnikov. Naša je 
pre j "Cerkev identitete" ko t pa 
"Cerkev odgovornosti"; bo lj 
ko t za globoko in  zavestno p r i
padnost gre p r i nas za vsoto 
(lastn ih cerkvic). Podatki o 
"podpisih " in  "prispevkih " ja 
sno govorijo  o vsem tem.
Zato tud i se ne smemo čuditi, 
če se bodo v  prihodnje  "podpi
s i" za Cerkev znatno zmanjšali 
(n i m oč vedno "drveti", poleg  
tega se zdi, da v  italijanskem  
javnem m nenju  p riha ja  do 
preobrata glede vere in  ne sa
mo: če je b ilo  v  70. in  80. le tih  
občutiti, da so se ljudje oddalji
li, so v  80. in  90. izražali neko 
sim patijo, toda ta faza, ko t 
prejšnja, ne m ore trajati več
no). M enim o, da bodo "p ri
spevki" v b ližn ji p rihodnosti 
dokaj natančno govorili o tem, 
kako baza katoliških vernikov  
sprejema vabilo  Ita lijanske  
škofovske konference (CEI),

naj spremeni usmerjenost, za
čenši od osrednje vloge, k i naj 
jo  ima župnija. Če se bodo to
rej "prispevki"povečali, za kar 
obstajajo p rim ern i pogoji, bo 
to pokazatelj dejstva, da Cer
kev v  Ita liji napreduje po  poti, 
k i jo  nakazujejo Smernice in  
Pastoralna nota o župniji. 

Obstajajo razlike v  m nenjih  
duhovščine in  la ikov glede 
vzdrževanja duhovnikov? 

Da, in  verjetno so tud i m alo  
smešne. Številni duhovn ik i se 
sramujejo javno in  neposred
no razpravljati o svojih do
hodkih, ker m islijo, da la ik i za
vračajo financiran je  Cerkve. 
M nogi laiki, k i tud i spoštujejo 
duhovnike, absolutno niso  
p ro ti temu, da ima Cerkev p r i
merna sredstva - tudi finančna
- za opravljanje svojega poslan
stva, še vedno m is lijo , da 
duhovnike plačuje Vatikan ali 
kdo drug. Kateri je lahko pravi 
vzrok, zaradi katerega im ajo  
duhovn ik i odpor do odprtega 
soočanja o lastnem vzdrže
vanju, če pom islim o, da od 50 
do 60% odraslih Ita lijanov  
vsako le to  daruje denar za 
Cerkev? D ovo lj b i bilo, da bi 
m ajhno kvoto tega toka name
n i l i  "prispevkom za duhov
nike", pa bi rešili problem  vz
drževan/a duhovščine, ne da 
bi črpali od p rihodkov iz  skla
da “podpisov za osem od t i

soč".
Kako spregovoriti o p r i
spevkih v  gospodarskem 
živ ljenju  župnije?

Najbolje tako, da se resno 
upošteva vzdrževanje duhov
n ik o v  vsake župnije, pa tud i 
tako, da se zaupa župnijskemu  
svetu in  gospodarskemu žu
pnijskem u svetu vloga, da 
spravi v  tek - med drugim skro
men - gospodarski pretok, k i 
naj krije  tisto kvoto prihodkov  
za duhovnike, k i ne izhaja iz  
odstotka, k i ga ima duhovšči
na sama pravico odtegniti od 
rednih prispevkov vernikov. 
Če potem še obstajajo iskreni 
dvomi, j ih  z lahkoto rešijo be
sedila Ita lijanske škofovske 
konference, ko t npr. " I  valori 
del sovvenire" in  "Nota pasto
rale sulla parrocchia". Če pa 
obstajajo predsodki, lenobno
st a li druge motnje..., n i kaj uk
reniti.

Katere so po vašem m nenju 
vrednote in  zasluge p r i
spevkov?

Najprej ti, da se tako pokaže 
"utelešeni"  značaj cerkvene 
občestvenosti, katere skupno
sti so žive in  im ajo tudi neko 
gospodarsko razsežnost; p riz 
na se odgovornost in  torej tu
d i glas, p riso tnost vseh ver
n ik o v  v  (tud i) gospodarskem 
življenju župnije; spodbuja se 
k  povečani prozornosti le-te; 
duhovn ik  postane tud i bo lj 
podoben katerem ukoli članu 
skupnosti in  se ne zdi več ko t 
neki prefekt, poslan od "Drža
ve", da zaseda in  vodi neko  
ozemlje in  je za to tudi plačan 
od "Države".

V Cerkvi je prostor tudi 
za najhujše grešnike
V vsaki h iš i moramo izvesti generalno čiščenje: pome
temo, pom ijem o tla itd . Počiščeno stanovanje je lepo, 
vendar n i tako prijetno čistiti. Tudi ljudje ne "č is tijo" 
sebe z veseljem. Nujno je navajati že otroka, da se u m i
va. Vendar umazanija, o kateri sedaj pišemo, je 
površinska, zanjo je dovolj nekaj m ila.
A n tičn i narodi so im e li za nečiste tud i nevidne bolez
ni, kot je npr. gobavost. Kristus ozdravlja mnoge bo
lezni, očiščuje ljud i n jihov ih  madežev. Gre za globlje 
simbolno sporočilo, kar pomeni, da gre za m oralno 
ozdravljenje. Tudi zlo a li bolezen razumemo kot neko 
obliko onesnaženosti, nečistoti. Dejstvo, da Jezus oz
dravlja gobave, k i so jih  im e li za neozdravljive, pou
darja optim izem  na m oralnem področju, saj zadeva 
ozdravljenje. Danes gobavost je ozdravljiva, vendar kot 
vsaka bolezen, če je zanemarjena, lahko postane neoz
dravljiva, vendar Kristus more ozdraviti tud i izgublje
ne primere, kar pomeni, da se grešnik lahko izboljša 
in  spreobrne, tud i ko je v najbolj kritičnem  stanju. 
Kristus je dal moč očiščenja in  odpuščanja grehov 
Cerkvi. Moramo pa razumeti, kako to poteka. Srednje
veška krivoverstva so prepričano trdila, da b i morala 
Cerkev b it i brezmadežno čista, če b i hotela očiščevati

tud i druge ljud i 
prek zakramenta 
odpuščanja. 
Grešni duhovn ik i 
ne b i smeli torej 
v Kristusovem 
im enu n ikom ur 
odpuščati, saj b i 
najprej on i potre
bovali 
odpuščanja. 
Takšna trd itev je 
zelo plemenita, 
žal pa je neure
sničljiva. Kdo 

lahko o sebi reče, da je brez greha? Samo farizej! Vsi 
ostali m olijo : "U sm ili se mene, grešnika!” (Lk 18,13).
V drugih  besedah krivoverstvo pravi: da smeš v bo l
nišnico, moraš b it i zdrav. Potemtakem ne b i potrebo
vali bolnišnic, še manj cerkva, ker b i m orali ozdraveti, 
še preden b i vanje vstopili. Cerkev kot bolnišnica za 
moralne bolezni b i postala nedostopna, v  ko likor b i 
m oral človek b it i že ozdravljen, da b i vstopil vanjo. Od 
zmeraj grešniki imajo svoje državljanske pravice v 
Cerkvi, da lahko ozdravijo, samo se morajo pustiti 
zdraviti, n i pa nobene magije za tem. Nekdo m i je 
nekoč povedal, da je b il neki cerkveni objekt zgrajen 
na podlagi nečistih poslov... Beh, Cerkev, k ljub grešno- 
sti je zdrav organizem in  zmore prebaviti tud i more
bitne škandale, ne umre zaradi tega, še manj pa ošibi v 
svojem poslanstvu. Grehov v  Cerkvi ne odpuščamo z 
neko magično fo rm u lo  n it i v m oči človeških sposob
nosti, ampak v m oči Kristusa, k i je v nas. Kdo me 
lahko očisti grehov? Najprej jaz sam. Kakor sem svo
bodno p rivo lil grehu, z Božjo pomočjo lahko p rivo lim  
dobremu, tako da slabo popravim. Grešna navada 
ošibi voljo. Resda, če b i b il v Cerkvi sam, ne b i mogel 
tako zlahka spremeniti drže v svojem življenju. Toda 
Cerkev je skupnost, k i posluša Božjo besedo in  prek 
o tip ljiv ih  znamenj Kristusove prisotnosti, kot so zakra
menti, posreduje duhovno notranjo moč za spreo
brnjenje. Seveda je pomembna poslušnost, ne trm a ali 
"skleroza srca” . Prijateljstvo lahko pomaga p ri razvoju 
duhovne zrelosti. Dam prim er mladega fanta, k i je 
prijate lju rekel, da ima namen i t i  v cerkev k polurne
m u češčenju. Prijatelj m u odgovori, čeprav iz verne 
družine, da je takšno versko držo že dolgo nazaj pre
mostil. M ladi fant mu odgovori: "Tudi jaz sem tvojo 
držo že davno prem ostil." In  prijatelj se je zamislil... 
Leto kasneje sta skupaj hodila  k m o litv i brez sramu! V 
Cerkvi je prostor za vse, tud i za trmaste, za najhujše 
grešnike, z upanjem, da se n jihovo srce omehča. Zato 
pa je potrebna zavest o grehu, k i je razlog, da nekdo 
lahko ozdravi. Potrebno je hoteti!
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m 2. ADVENTNA NEDELJA

Iz 11,1-10; Ps 72; Rim 15,4-9; M t 3,1-12

V adventu ne pričakujem o ponovnega Jezu
sovega rojstva. Rodil se je  le enkrat. Tudi 
enkrat in  za vse lju d i je umrl. Enkrat, in  za 
vedno, je  od m rtv ih  vstal.
Pričakujemo pa n jegov drugi p riho d  v  slavi. 
To bo obenem sodba in  dopo ln itev vsega, 
ko bo Očetu iz roč il kraljevanje, da bo Bog 
vse v  vsem (1 Kor 15,24.25.28).
Potrebno pa je, da se Kristus vedno znova 
rojeva v naših srcih duhovno, m istično. 
Spreobrn iti se moram o, da ne ostanemo 
predani m oči naše krivde in  naših grehov  
(Iz 64,6; Rim 3,4; 7,17 nss). Samo Kristus je  
namreč svet, nedolžen, brez zla (Heb 7,26).
V zemeljskem življenju se je izkazal ko t poln  
modrosti, razumnosti, po ln  duha sveta in  
moči, spoznanja in  strahu Gospodovega.
N i poslušal opravljanja drugih in  n i sodil po  
videzu. Zavzel se je  za pravičnost siromakov,

za poštenje lju d i brez socialne veljave. N je
gova beseda je  ostrejša kakor vsak dvorezen 
meč (Iz 11,2-4; Heb 4,12-13). Tepel je nam 
reč s šibo svojih ust. Pokončal je krivičnega  
z d ihom  svojih ust (Iz 11,4). Udariti koga po  
ustih je veljalo za skrajno žalitev in  sramo
to. Tako je Kristus ostro zavrn il služabnika 
velikega duhovnika, k i ga je  udaril po  licu, 
rekoč: "Če sem napačno rekel, izpričaj, da 
napačno, če pa prav, zakaj me tolčeš?" (Jn 
18,23). Tudi apostol Pavel rezko zavrne uda
rec na usta, da brani svojo čast pred velikim  
duhovn ikom : "Tebe bo Bog udaril, t i p o 
beljeni z id !"  (Apd 23,2-5).
Ker ž iv im o sredi sveta, sredi ljud i, k i niso vsi 
verni in  pošteni, tedaj smo kristjan i izzvani, 
da odgovarjamo krotko in  potrpežljivo ( lP t  
2,11-25). A na ivn i ne smemo b iti, češ da se 
bo zgodovina sama po sebi izravnala v  raj
sko ljubezen. Kajti lev  in  gad bosta ostala 
vedno sovražna človeku. Novo nebo in  no 
va zemlja (2 P t3 , l 3; Raz 21,1) bosta nastala 
Šele ob koncu tega veka. Kdaj bo to, ne ve
mo.
Božja beseda kliče  vedno znova k  spreo

brnjenju. Kajti iz  človeka priha ja jo  vse hu 
dobije (M r 7,15-23). Zato je potrebno naj
pre j očistiti srce (M r 7,6). Ker je  edini, k i n i 
poznal greha, Jezus Kristus, ga skušamo po 
snemati. S psalm istom pojem o tud i m i in  
blagrujemo Boga, k i sodi pravično in  rešuje 
uboge, nesrečne, slabotne, reveže (Ps 72,1- 
17).
Ker je Bog Bog potrpežljivosti in  tolažbe, va
bi, na j se spreobračamo k  ljubezni. Sad 
spreobrnjenja je soglasje m isli, v  skladu z Je
zusom Kristusom. Je edinost in  občestvo. Je 
eno srce, ena usta, k i skupno slavijo Boga in  
Očeta našega Gospoda Jezusa Kristusa. 
Sprejemamo namreč drugega, različnega od 
nas, kakor je  tud i Kristus sprejel nas. Saj je 
postal služabnik Judov in  vseh lju d i zaradi 
usmiljenja (Rim 15,4-9), zastonj.
V adventu si bo lj živo predstavljamo Janeza 
Krstnika, njegovo goreče oznanjevanje  
prihoda Božjega kraljestva. Poslušamo ga v  
puščavi tega sveta. Govori nam ko t izreden 
asket in  ves predan prihajajočemu Božjemu 
kraljestvu, Jezusu Kristusu.
Poslušamo ga danes p rav  tako, k o t so ga

nekoč poslušali ljud je  iz  Jeruzalema in  iz vse 
Judeje in  iz  vse pokrajine ob Jordanu. Daja
l i  so se m u k rs titi z vodo in  so priznavali ter 
obžalovali svoje grehe.
Janez uporablja ostre besede za farizeje in  
saduceje, k i so b il i trdovratn i materialisti. 
Toda tudi n je ima za vredne spreobrnjenja. 
A n jihova vera mora postati zaupanje v edi
no stvariteljsko m oč živega Boga, k i more iz  
kam nov obud iti Abrahamu otroke.
More celo od m rtv ih  obujati (M t 3,1-9; Heb 
11,19; Rim 4,17).
Janez Krstn ik oznanja tudi sodbo in  ogenj, 
k i naj vse prečisti. To se zdaj dogaja s krstom  
v Duhu. Kar je p lev  in  hudega, bo razpadlo 
v ognju, k i ne ugasne (M t3 , l 0-12).
Tak ogenj je  zanetil tud i Frančišek Ksaver 
(goduje 3.12.), zavetnik m isijonov. Na dru
gačen, bo lj m il način je  oznanjal Jezusa sv. 
M iklavž (6.12.); spet na drugačen način sv. 
Ambrož (7.12.), k i je pomagal Avguštinu, da 
se je  spreobrnil od grehov k  Bogu.
Vse pa prekašajo vera in  m ilina  ter brezma
dežno ž iv ljen je  preblažene Device M arije  
(8.12.). N jej se posebej izročamo.
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GLAS Kristi ani in družba 2. decembra 2004

Slovesna razglasitev župnijske cerkve Kristusa Odrešenika v Novi Gorici za konkatedralo

Msgr. Abril y Castello: "'Kristjan nikoli ne more 
živeti sam, individualnega krščanstva ni!"

razni k Kristusa Kra- 
l - ^ l j a  je za vse, k i se 

JL  zbirajo v cerkvi K ri
stusa Odrešenika, župnijski 
praznik. Poleg godu Kristusa 
Odrešenika obhajajo tud i ob
letnico postavitve njenega te
meljnega kamna (1980) in  po
svetitve (1982). Razglasitev te 
cerkve za konkatedralo pa do
daja mestu, Primorski, zlasti 
njenemu severnemu delu, slo
venskemu in  sosednjemu pro
storu še drugo vsebino - na 
sim bolični in  povezovalni rav
ni. Primorci, zlasti ve rn ik i teh 
krajev, doživljamo novo kon
katedralo kot visoko priznanje 
za krščansko življenje od pok
ristjanjevanja do danes. Kljub 
vsem pom an jk ljivos tim ! Za 
Primorsko pa je izredna čast, 
da dobiva katedrala (stolnica) 
v Kopru še konkatedralo (so- 
stolnico) v Novi Gorici, prvo 
na Slovenskem...
S konkatedralo v Novi Gorici 
sprejemamo katoličani sever
nega dela Primorske še večjo 
odgovornost za sožitje v tem 
delu Primorske v m iru  in  pra
vičnosti, spravi in  varovanju 
življenja, v odprtosti do sose
dov in  sodelovanju z vsemi za 
vsestransko rast.
Toliko bolj zaradi ugodne le
ge, zaradi ljud i, k i so živeli v 
teh k ra jih  pred nam i in  so 
nam zapustili, k ljub  nekate
r im  trag ičn im  izkušnjam, 
zgled navezanosti na te kraje, 
kakor zaradi utečenega dia lo
ga v k u ltu rn i in  jezikovni raz
ličnosti, edinosti v krščan
skem izročilu in  naj v išjih  idea
lih ,"  so med drug im  zapisali 
duhovn ik i novogoriškega ok
rožja ob slovesnosti razglasitve 
cerkve Kristusa Odrešenika v 
N ovi Gorici za konkatedralo. 
To praktično pomeni, da je ta 
cerkev postala sedaj druga naj
pomembnejša cerkev v kopr
ski škofiji.
Da so se ljudje in  duhovn ik i 
koprske škofije veselili tega 
dogodka, so pokazali tud i z ve
liko  udeležbo p ri slovesnosti, 
k i je bila v nedeljo, 21. novem
bra. Slovesno bogoslužje je v 
nabito p o ln i cerkvi vod il apo
stolski nuncij v Sloveniji nad
škof Santos A bril y  Castello. Z 
n jim  so somaševali koprski 
škof msgr. Metod Pirih, m ari
borski škof dr. Franc Kramber

ger, upravitelj ljubljanske nad
škofije škof Andrej Glavan, go- 
riški nadškof D ino de Antoni, 
koprski pom ožni škof dr. Jurij 
Bizjak, tržaškega škofa je zasto
pal v ika r za Slovence msgr. 
Franc Vončina, ter 63 duhov
nikov, med n jim i so b il i  deka
n i ter župnik i sto ln ih  župnij v 
S loveniji in  iz Gorice. Slove
snost je neposredno prenašal 
Radio Ognjišče, p riso tn ih  je 
b ilo  veliko medijskih hiš.
Pri maši so sodelovali združe
n i pevski zbori župnij novogo
riške dekanije pod vodstvom 
Petra Piriha. Na orgle j ih  je 
spremljala Terezija Paljk, med 
obhajilom  pa je zapel 
tud i m ladinski pevski 
zbor iz župnije Kristu
sa Odrešenika. L jud
skemu petju je d ir ig i
ral g. Lojze Kobal, k i je 
tu d i zapel psalm po 
prvem berilu.
Koprski škof msgr.
M etod P irih  je prisot
ne pozdravil, še pose
bej nuncija, cerkvene 
dostojanstvenike, 
med n jim i tu d i slo
venske duhovn ike iz 
Gorice, predstavnike 
oblasti, župana obeh 
mest in  med drugim  
tud i dejal: "Ta cerkev 
in  mesto Nova Gorica 
nista le središče žup
n ije  Kristusa Odre
šenika, temveč tu d i 
versko, ku lturno, gospodarsko 
in  po litično  središče za sever
n i del naše škofije. Nova Gori
ca je novo mesto, je mlada, za
to polna življenja, polna duha, 
polna m oči in  polna načrtov. 
Svoj pomen ima v škofiji ter v 
slovenskem in  obmejnem pro
storu. Sveti sedež je upošteval 
naše razloge in  povzd ign il 
cerkev Kristusa Odrešenika v 
konkatedralo. Hvaležno spre
jemamo ta dar svetega očeta. 
Bratje in  sestre! Nov naziv, k i 
ga je p ridob ila  ta cerkev, naj 
vas spodbuja, da boste stopali 
na pot novega, pomlajenega, 
res prepričevalnega krščanske
ga življenja."
Po msgr. P irihu  je prisotne 
pozdravil predstavnik župnije, 
nakar je apostolski nuncij po
vabil, naj se prebere O dlok 
kongregacije za škofa v Kopru 
glede povzdignjena v konka

tedralo. Odlok je prebral kopr
ski pom ožni škof dr. Jurij Bi
zjak.
Apostolski nunc ij je potem 
škofa msgr. Metoda Piriha po
spremil na škofovski sedež, k i 
je od danes postavljen v  cerk
vi, z besedami: "Dragi brat! Se
daj te bom pospremil na ško
fovski sedež, s katerega boš 
predsedoval v  Kristusovem 
im enu bogoslužju, oznanjal 
Božjo besedo in  vod il m olitev 
Božjega ljudstva."
Navzoči škofje so potem škofu 
P irihu dali pozdrav m iru , kot 
so škofu čestita li tu d i drugi, 
med n jim i župana M irko

Brulc in  V itto rio  Brancati, d i
rektor podjetja Primorje, k i je 
cerkev zgradilo, Dušan Č rn i
goj, sledil je topel aplavz. 
Apostolski n u n d j v  S loveniji 
msgr. Santos A b ril y  Castellč 
je im el pridigo, k i jo  je pove
dal v  dob ri slovenščini. V 
svojem nagovoru je msgr. San
tos A bril y  Castillo tud i dejal: 
"Kot smo slišali v prvem beri
lu  iz druge Samuelove knjige, 
so se Izraelovi rodovi zbrali, da 
b i Davida m a z ilili za kralja. 
Tako smo se tud i m i zbrali, da 
b i na nedeljo Kristusa Kralja 
obhaja li zunanjo slovesnost 
povišanja vaše cerkve v konka
tedralo. Naše veselje je veliko, 
ker se ne zgodi pogosto, da b i 
obhajali tovrstne slovesnosti. 
Redko se neka cerkev poviša v 
katedralo ali konkatedralo. Za
to sem se z ve lik im  veseljem 
odzval vab ilu  m onsin jorja

Metoda Piriha, koprskega or
dinarija, in  prišel v Novo Gori
co, da b i b il v tem trenutku z 
vami. Dovolite m i torej, da vas 
vse, k i ste se zbrali na zunanji 
slovesnosti povišanja te cerk
ve v  konkatedralo, pozdravim 
in  se z apostolom Pavlom zah
va lim  Bogu Očetu in  Kristusu 
Kralju za ta dan. Sveti sedež 
rad ugodi prošnjam loka ln ih  
pastirjev, vendar so za po
višanje neke župnijske cerkve
v konkatedralo postavljeni tu 
d i določeni pogoji: konkate- 
drala mora najprej b it i versko 
središče širšega področja. In  to 
cerkev Kristusa Odrešenika je.

Ko so se politične  razmere po 
drugi svetovni vo jn i spreme
n ile  in  je na tem kraju začelo 
rasti mesto, je msgr. M ihae l 
Toroš frančiškansko cerkev na 
Kapeli povzdignil v župnijo za 
meščane Nove Gorice. Tam je 
b ilo  prvo cerkveno središče 
Nove Gorice.... Vendar mesto 
je raslo in  se širilo  in  leta 1976 
je b ila  ustanovljena nova žu
pn ija  Kristusa Odrešenika v 
središču mesta. Ko je bila leta 
1982 končana gradnja cerkve, 
je prevzela vlogo pastoralnega 
centra za goriško področje. Tu 
se je odprla Teološko pastoral
na šola, šola za organiste, 
tečaji za zaročence in  samo po 
sebi je postalo umevno, da se 
je škof ordinarij, k i sicer biva v 
Kopru, od loč il, da enkrat na 
mesec prihaja v Novo Gorico, 
da b i b il na razpolago duhov
n ikom  in  vernikom  severnega

dela svoje škofije - tako za po
govor, kakor tud i za druge po
trebe.
Danes je Nova Gorica res cerk
veno središče severnega dela 
škofije in  cerkev Kristusa Od
rešenika zadošča vsem predpi
som, da je postala konkatedra- 
la. Rad b i se zahvalil župniku, 
msgr. Gašperju Rudolfu, k i je 
od leta 1976 pa do danes srce 
in  duša tega pastoralnega sre
dišča. Od tod so priš li marsika
teri dobri sklepi in  ideje za pa
storalno delo v  škofiji in  celot
n i slovenski Cerkvi. Slovenska 
škofovska konferenca je leta 
2003 podprla predlog kopr

skega škofa in  le 
tošnjo pom lad smo
v koprski s to ln ic i 
slovesno prebrali 
odlok Kongregacije 
za škofe o povzdi- 
gnjenju cerkve Kri
stusa Odrešenika v 
konkatedralo. Prav 
je, da torej tu d i tu 
proslavim o to po 
višanje, k i ga m ora
te sprejeti kot priz
nanje za vero in  p ri
padnost Cerkvi. 
Bratje in  sestre, kaj 
pom eni to dejstvo, 
da imate sedaj No
vogoričani v  svo
jem mestu konkate
dralo?
To pom eni, da bo 
prisotnost vaših 

škofov v tej cerkvi odslej po
gostejša in  pomembnejša. Ce
lotna škofija bo torej včasih - 
ko bosta tukaj prisotna vaša 
škofa - vodena tud i od tu. Če 
sta do sedaj prihajala med vas 
enkrat mesečno po svoji pre
soji in  odločitv i, ju  od sedaj k 
temu veže dolžnost. Ko boste 
čez mesec d n i obhajali božič
no litu rg ijo  s svojim škofom, 
boste začutili medsebojno po
vezanost in  se boste še globlje 
zavedali pripadnosti svoji ško
f i j i  in  Cerkvi.
Škof je vez med župnijam i, je 
vez med vern ik i škofije in  p r
v i odgovoren za oznanjevanje 
evangelija. S povišanjem cerk
ve Kristusa Odrešenika naj se 
tud i ostale t r i novogoriške žu
pn ije  in  največja dekanija v 
škofiji veseli, ker to je p ridob i
tev za vse. Na ta način bo vaš 
škof, k i vam je že blizu kot oče,

prijatelj in  pastir, v  prihodnje 
še b liž ji.
Danes, ko obhajamo zadnjo 
nedeljo v litu rg ičnem  kole
darju in  tako rekoč zaključuje
mo cerkveno leto, so naše m i
sli že usmerjene na advent - 
čas priprave na Gospodov 
prihod. Naj bo današnja slove
snost priložnost, da začnete 
tud i novo življenje. Naj bo to 
priložnost, da se zavedate, da 
kristjan n iko li ne more živeti 
sam; individualnega krščanst
va n i. A li smo med seboj pove
zani, a li pa nism o kris tjan i! 
Kristus je glava telesu, m i vsi 
smo pa udje, kot pravi apostol 
Pavel v drugem berilu . Najsi 
bodo gospostva s takšnim i ali 
d rugačn im i prestoli - vse je 
ustvarjeno po njem  in  zanj. 
Tudi na tem kraju so se menja
la gospostva - Cerkev pa je 
ostala - trdna. M nogi so jo ho
te li spodnesti, u n ič iti, toda 
Kristus kraljuje. In  n ik o li je 
nihče ne bo mogel un ič iti, če 
bomo kristjani živeli po evan
geliju  in  bomo med seboj po
vezani v  občestvo.
Trudite se torej, predragi No
vogoričani, da ohran ite  
dediščino vaših očetov in  da 
bo konkatedrala v tem mestu 
zares središče, iz katerega se bo 
širila  dobrota in  evangeljska 
ljubezen vsem prebivalcem te
ga področja. Vsem pa naj stoji 
ob strani Svetogorska M ati 
Božja, M ati nas vseh. Amen." 
Med bogoslužjem je im e l 
krajše tople besede tu d i 
goriški nadškof msgr. D ino De 
Antoni, koprski škof msgr. Me
tod P irih  pa je po obha jilu  z 
župn ikom  msgr. Rudolfom  
Gašperjem blagoslovil tu d i 
spominsko ploščo, po maši pa 
je bila prijetna družabnost, kot 
se za ve lik praznik spodobi! 
Ob koncu samo še droben p ri
pis k lepi slovesnosti, na kate
r i je dobesedno zevala odsot
nost slovenskih in  seveda ita 
lijanskih vernikov iz Gorice in  
iz goriške nadškofije. Na pa
storalnem področju bo torej 
med škofijama treba še veliko 
narediti, tud i med sosednjimi 
župn ijam i, da ne bodo lepe 
besede apostolskega nuncija le 
prazne besede in  predvsem za
to, da ne bo naše krščanstvo 
prazno.

Jurij Paljk
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Kratke
Miklavževanje v Doberdobu
SKD Hrast prireja tradicionalno miklavževanje v soboto, 4. 
decembra, ob 19. uri v župnijski dvorani v Doberdobu. 
Pričakovanje dobrohotnega svetnika bo uvedla otroška dramska 
igrica Noč, ko je posijalo sonce. Po pestri odrski predstavitvi se 
bo v župnijsko dvorano spustil sam sv. Miklavž, ki bo obdaril vse 
otroke. V postavitvi na odrskih deskah sodelujejo najmlajši iz 
domače vasi in okolice. Z dramskim nastopom se bo soočilo kar 
29 otrok, ki obiskujejo osnovno in nižjo srednjo šolo. Igrica 
predstavlja prizore iz tipičnega družinskega življenja, v katerem 
je kreganje med bratci in sestricami vedno prisotno. “Težavno 
sobivanje” otrok pod isto streho pa neke noči zmoti... No, če 
želite zvedeti kaj več, se v soboto zvečer zglasite v župnijski 
dvorani polnoštevilno. Sv. Miklavž vas pričakuje!

Spominska plošča bratoma Rusjan
Vljudno vabljeni na slovesno odkritje spominske plošče 
goriškima pionirjema letalstva, bratoma Edvardu in Josipu 
Rusjanu. Spominsko tablo bodo postavili na pročelje hiše v ul. 
Cappella št. 8 v Gorici, v kateri sta od leta 1909 do leta 1911 
živela in gradila svoja prva letala. Slovesnost bo 4. decembra 
ob 11.30. Prisotna bosta tudi župana Brancati in Brulc.

Attori Per Caso: "Na vrsti je Gorica"
V petek, 3. decembra, bo ob 20.30 v Verdijevem gledališču 
nastopila gledališka skupina “Attori Per Caso” , ki je znana po 
tem, dajo sestavljajo mladi prizadeti igralci iz Gorice in Medee 
ter mlajši upokojenci, ki že več let nastopajo skupno z njimi. 
Predstavili bodo štiri prizore iz niza “Na vrsti je Gorica”, v katerih 
uprizarjajo štiri pomembne zgodovinske trenutke našega 
mesta: delo in smrt p. Frančiška z Jeremitišča, pripravo na 
poroko, staro kavarno in vojno. S svojim delom so pridni igralci 
že nastopili v KC Bratuž in pred kratkim za šole v Kulturnem 
domu. Prizore je režiral Vito Dalo’ in so res vredni ogleda, ker jih 
vsi, tako prizadeti kot upokojenci, odigrajo doživeto in 
navdušeno. HD

Združeni-Uniti o Malnišču
Svetniška skupina Združeni iz Sovodenj pozitivno ocenjuje 
učinek pisma glede nevarnosti odlagališča pri Malnišču, ki ga 
je 30.11. posredovala raznim javnim organom, zato da bi se 
stvar le premaknila z mrtve točke. Seveda pri tem ne zanikamo 
prizadevanj, ki so jih tudi drugi javni organi - občinska in 
pokrajinska uprava - usmerili v reševanje tega problema, ki 
zadeva zavarovanje zdravja sovodenjskih občanov in okolja. 
Pozitivno ocenjujemo dejstvo, da se bo deželni odbornik za 
civilno zaščito Moretton srečal s sovodenjskim županom in s 
pokrajinskim odbornikom Sturzijem ter pričakujemo, da bo 
sovodenjski občinski svet o tem primerno in čimprej seznanjen.

Stara garda nagrajena
Dne 20. novembra s e je  končal 14. Mednarodni festival 
ljubiteljskih gledaliških skupin “Castello di Gorizia” , na katerem 
so sodelovale najboljše italijanske gledališke skupine. Edina 
slovenska predstava na festivalu je bila Stara garda v izvedbi 
dramskega odseka PD Štandrež. Žirija je Staro gardo Alda 
Nicolaia nagradila s posebnim priznanjem za odlično izvedbo 
zahtevnega besedila.

Na pokrajini posvet o deželnem statutu
Goriška Marjetica je  26. novembra organizirala v dvorani 
pokrajinskega sveta v Gorici posvet o deželnem statutu. Poleg 
pokrajinskega in občinskega tajnika stranke so s predavanji 
nastopili Bruno Longo, deželna svetovalca Franco Brussa in 
Mirko Špacapan ter deželni odbornik za mednarodne odnose 
in krajevne ustanove Franco lacop. Špacapan je poudaril, da 
mora dežela F-Jk prav s prisotnostjo slovenske narodne 
manjšine in drugih jezikovnih skupnosti na svojem ozemlju ter 
seveda z njihovo primerno valorizacijo, poleg tega pa tudi 
naslanjajoč se na lastno zemljepisno lego, še nadalje doseči 
status avtonomne in posebne dežele. Slovenska manjšina je še 
vedno tisti adut, na katerega se deželni zakonodajalci lahko 
nanašajo pri predlogu novega deželnega statuta, ki mora priti
v parlament z jasnimi predlogi glede svoje večjezičnosti in 
večkulturnosti.

Odprtje novih prostorov v štandreškem vrtcu

Dobrodošla, prepotrebna 
pridobitev
Z rajanjem ob treh razigra

n ih  pesmicah o prijateljst
vu, o tematsko zelo prik

ladnem zidanju hišice in  še o čem 
so v petek, 26. novembra, sloven
ski in  italijanski otroci v  obeh je
zikih enakovredno veselo uvedli 
krajšo slovesnost ob odprtju no
vih prostorov vrtca v Štandrežu, v 
katerem si zgledno, v  slogi, sode
lovanju in  sožitju delijo učilnice 
malčki obeh tu živečih narodno
stnih skupnosti. To pomembno 
dejstvo so podčrtali predstavniki 
šolskih oblasti, didaktična ravna
teljica za slovenske šole v Gorici 
Mirka Brajnik, odbornik za šolst
vo Maurizio Salomoni, ki ga je 
spremljal občinski funkcionar Lo- 
renzut, in  podravnateljica šole Ža
ra Francesca Vuaran, ki so se ude
ležili pomenljivega dogodka. Na 
prijetni svečanosti so b ili tudi 
predsednik štandreškega rajon
skega sveta Marjan Breščak, pred
stavnica staršev Maja Peterin, do

mači žu
pnik g. Ka
rel Bolčina 
in  seveda 
učiteljice in 
osebje v rt
ca. Brajni- 
kova se je 
zahvalila 
občinski 
upravi, da 
je v krat
kem času -  
dela so se 
začela v letošnjem poletju -  izved
la obnovo nekdanjega stanovanja 
hišnice in  ga preuredila v učilni
co za slovensko sekcijo in  igralni
co, ki jo bodo uporabljali sloven
ski in italijanski otroci. Podčrtala 
je vztrajno prizadevanje staršev in 
njihov večkratni poseg na obči
ni, da se je vse pozitivno izteklo, 
saj so b ili novi prostori res prepo
trebni, ker se število obiskovalcev 
vrtca veča iz leta v  leto in  je bila

Foto DP

doslej ena slovenska sekcija ute
snjena v  nedoumljivo majhni 
učilnici. Letos pa bo končno 32 
slovenskih in  25 italijanskih 
malčkov boljše zadihalo v dodat
n ih  učilnicah. Tem mislim se je 
pridružila podravnateljica Vua
ran, ki je naglasila zavidljivo bo
gastvo štandreškega vrtca, iz
hajajoče iz medsebojnega do
polnjevanja ob prepletanju dveh 
kultur. Odbornik Salomoni je, po

slovenskem pozdravu, izrazil za
dovoljstvo nad uspešno zaključe
n im  projektom, ki so ga na obči
n i tudi s posredovanjem štan

dreškega rajonskega 
sveta spremljali z nav
dušenjem tudi zato, 
ker bo ta razširitev vrt
ca pripomogla k še 
boljšemu sodelovanju 
dveh vaških stvarno
sti. Še preden je Salo
moni prerezal trak in 
g. Bolčina blagoslovil 
prostore, v katerih se 
bodo otroci tudi ob 
Božji pomoči dobro 
počutili in  osvajali 
znanje, se je v imenu 
učnega osebja učitelji
ca Anica Graunar zah
valila staršem za dra
goceno posredovanje 

na občini in trgovcem ter podjet
nikom iz Štandreža, mesnici Fa
ganel, podjetjema Tabaj in  Muc- 
ci, ki so gmotno prispevali za na
bavo opreme in igrač, ter gospe 
Roberti Plet, ki je s prispevkom 
omogočila nakup katedra. 
Medtem pa so se malčki že obli
zovali ob misli na polno "kangli
co" lizik, ki jim  jih  je prinesel 
dušni pastir Bolčina.

IK

V Štandrežu ob koncu prejšnjega tedna

Slovesno praznovanje 
župnijskega zavetnika

Z raznim i pobudam i je 
štandreška župnijska sku
pnost občuteno in  slove

sno praznovala farnega zavet
nika sv. Andreja. V nedeljo, 28. 
novembra, je bila svečana ma
ša, k i jo je daroval dr. Primož 
Krečič, duhovni voditelj v lju 
bljanskem bogoslovju, ki je na
govoril številne vernike, naj se 
odločajo za duhovne vrednote 
in  dajejo prednost luči in  soncu 
pred meglo in  temo. Med obre
dom je mašnik tud i blagoslovil 
adventne venčke, k i so jih  p ri
pravili štandreški otroci. Verski 
obred so obogatili domači pev
ci in  tud i ljubljanski bogoslov
ci, k i so sodelovali tudi pri po
poldanskih večernicah.
Na predvečer pa je b il v  štan
dreški cerkvi koncert cerkvenih 
pesmi, k i jih  je izvajal štan
dreški mešani pevski zbor pod 
vodstvon Davida Bandellija. 
Zbor je nastopil z adventnim i 
in  staroslovanskimi skladbami. 
Večer je zaokrožil organist Alek
sander Pribik, k i je dovršeno iz
vedel nekaj orgelskih del.
Po sv. maši je bila na trgu pred 
cerkvijo podelitev priznanja 
Klas v organizaciji štandreške

ga rajonskega sveta. Priznanje 
je prejela najstarejša doma
činka Ivanka Nanut. V ute
m eljitv i je predsednik krajevne 
skupnosti Marjan Breščak pou
daril, da so priznanje podelili 
Ivanki Nanut, ker je na dolgi 
življenjski poti k ljub hud im  
preizkušnjam ohranila poziti
ven odnos do domače skupno
sti. Slovesne sv. maše in  podelit
ve priznanja se je udeležil tudi 
goriški župan V ittorio  Branca
ti, k i je pred cerkvijo tud i nago
voril prisotne in  poudaril važ
no vlogo, k i jo opravljajo orga
nizacije in  posamezniki za oh
ranjevanje vaške skupnosti, z 
vsemi k u ltu rn im i in  d rug im i 
značilnostmi.
V okviru  praznovanja župn ij
skega zavetnika so bile v Stan- 
drežu še druge prireditve. V žu
pnijski dvorani sta b ili razstava 
in  pokušnja domačih slaščic, ki 
so jih  pripravile spretne kuhari
ce.
Na sam dan farnega zavetnika, 
v torek, 30. novembra, so se 
ve rn ik i ponovno zbrali v do
mači cerkvi in  se s hvaležno da
ritv ijo  sv. maše poklon ili sv. An
dreju.

Foto DP

Odgovor na pismo Je to kultura, 
namenjena našim otrokom?

K  er sem bila v  zgroženo p i
smo Alberta Devetaka in  
Adriane M alič zaradi 

članka v  Novem glasu o predsta
vi Creeps za srednješolce nepo
sredno sama vpletena, se m i zdi 
prav, da, tudi kot član odbora 
Kulturnega centra Lojze Bratuž, 
povedanemu dodam nekaj 
svojih pripomb.
Najprej premisa: preden se lahko 
trezno razpravlja o vsebini neke 
predstave, pa čeprav je ta še tako 
negativna, si jo  je treba ogledati in  
preveriti v  prvi osebi, ne pa se za
p ič iti v  vse njene negativne plati 
po pripovedovanju sina, k i si je 
zapomnil le njeno najslabšo 
stran. Spraviti namreč v isti koš 
imenitno, večkrat nagrajeno Tau

ferjevo obdelavo Beckettovega 
dela Čakajoč Godota v  izvedbi 
SNG Nova Gorica in  Creeps gle
dališča s Ptuja je nekaj nedopust
nega!
Kot je bilo že v  članku rečeno, je 
predstava Creeps -  Spake zadnji 
trenutek nadomestila napoveda
no Aberškovo delo Za umret v  iz
vedbi AMO iz Nove Gorice, k i 
prikazuje težave, sanje, nerazu
mevanja, tudi zablode in  skesano 
vračanje v objem družine da
našnje do staršev in  odraslih lju
di zelo kritične odraščajoče mla
dine. Predstava Creeps je vskoči
la v  program, ker je bila označena 
kot primerna za mlade. Za najst
niško publiko, od 11. do 14. leta, 
je namreč vse prej ko t lahko,-kot

zmotno m i
slita ogorče
na roditelja
- najti p ri
merne odr
ske posta
vitve. Izred

no malo je gledališke ponudbe za 
to najbolj težko zadovoljivo staro
stno dobo. Žal, zaradi časovne sti
ske si organizatorji niso mogli 
predhodno ogledati predstave, k i 
je bila res prepolna pouličnih iz
razov -a gotovo ne v italijanščini, 
ko t je bilo napisano v  pismu! 
Režiser bi se jim  lahko izognil, a z 
n jim i je pač hotel poudariti veri
stičen prikaz realnosti, v kateri ži
vi večina današnje mladine, k i je 
dobesedno bombardirana s 
takim nizkotnim besediščem od 
vsepovsod. Ne pozabimo, da je 
gledališče že od antike dalje ostro 
kritično ogledalo družbe. Predsta
va, katere avtor je osemintridese
tletni germanist, filozof, sociolog 
in  dramatikLutzHubner, gotovo

n i hotela poveličevati pritlehnega 
slenga in  prikazane situacije, pač 
pa izzivalno opozarjati nanje in  
na vse nizkotne zanke, k i jih  na
stavlja današnja televizija in  druž
ba nasploh, da zvablja vanje po 
slavi in  uspehu hrepeneče ljudi. 
Vulgarno besedišče, lasanje, kre
ganje in  podobno gotovo ne p ri
padajo Kultun, a kulturno in  etič
no je, da na te nekulturne limani
ce opominjamo naše otroke, da 
se ne bodo kdaj še sami ujeli 
nanje.
Naj dodam še, da so organizatorji 
Abonmaja za mlade vedno p ri
pravljeni pris luhniti mnenju in  
nasvetom staršev, pa tudi profe
sorjem ob sestavljanju te gleda
liške ponudbe -  za KCLB finanč
no zelo obremenjujoče -, k i želi 
navajati otroke na obisk gle
dališča, kritični pristop do gleda
nega, na razmišljanje in  konk- 
struktivno prerešetavanje prika
zanega.

Iva Koršič

Inštitut za srednjeevropska srečanja

Religije in ideologije

V  dneh od 25. do 27. 
novembra je v dvora
n i hotela Entourage v 

Gorici (nekdanja palača Stras- 
soldo) potekalo mednarodno 
zborovanje, letos že osemin
trideseto, ki ga je priredil Inšti
tu t za srednjeevropska sre
čanja (ICM). Tema letošnjega 
zborovanja je nadaljevanje te
matike prejšnjih treh let o kul
tu ri na področju srednje- 
vzhodne Evrope med realnim 
socializmom in  globalizacijo. 
Tako smo leta 2001 lahko po
slušali predavanja o literaturi 
in  esejistiki, leta 2002 o poli
tičn i zgodovini in  zgodovinopi
sju in  leta 2003 o kinematogra
fiji, vse to po letu 1989.
Letos se je začel nov cikel z na
slovom Religije in  ideologije v 
državah srednjevzhodne Evro
pe. Letošnja tema je bila po
svečena verskemu dejavniku, in  
sicer njegovi zgodovinski in  
družbeni razsežnosti. Poleg ita
lijanskih predavateljev (Rim, Pa
dova, Trst, Benetke) so nastopili 
izvedenci z Dunaja, iz Budim
pešte, Cluja, Weimarja, Lvova, 
Ljubljane, Bratislave in  Rze- 
szowa.
Zborovanje je uvedel predsednik 
goriškega inštituta Marco Gru- 
sovin. Predavanja so bila v ita
lijanščini, nemščini in  anglešči
ni. Poskrbljeno je bilo za simul
tano prevajanje. Poleg splošnih 
vprašanj so obravnavali stanje in  
značilnosti verskega življenja na 
Poljskem, v Romuniji, Vzhodni 
Nemčiji, Ukrajini, Sloveniji, na 
Hrvaškem (eno od dveh je bilo 
posvečeno usodi kardinala Aloj
zija Stepinca) in  na Slovaškem.

FotoJM P

Tretji dan je bila na sporedu ok
rogla miza, ki jo je vodil Fulvio 
Salimbeni in  na kateri so pregle
dali dosežke zgodovinsko ver
skih raziskav v obravnavanih 
deželah.
O katolištvu v Sloveniji med laič
n im i ideologijami, socialnim 
čutom in  pobožnostjo je govoril 
Igor Škamperle (na sliki) z lju 
bljanske univerze. Podal je jasen 
pregled od naselitve in  Brižin- 
skih spomenikov dalje, poudaril 
pomen reformacije in  drugih 
pomembnih obdobij ter prika
zal razvoj v novejšem času in  
značilnosti slovenske vernosti. V 
zvezi s tren ji in  sovraštvom v 
medvojnem času in  s tragičnimi 
dogodki po njem je dejal, da po
bojev in  drugega zla na obeh 
straneh niso zakrivili naciona
lizmi, ampak ideologije. 
Tematika letošnjega zborovanja 
je bila zanimiva, predavanja po 
večini pregledna in  argumenti
rana. Objavljena bodo v zbor
niku.

Andrej Bratuž
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Obetaven sestav, ki združuje cvet 
mladih primorskih glasbenikov
V  veliki dvorani Kulturne

ga centra Lojze Bratuž v 
Gorici je b il v  soboto, 27. 

novembra, še en kakovosten kon
cert, ki je številnim poslušalcem 
ponudil pravi glasbeni užitek. Na 
letošnjem drugem Srečanju z gla
sbo iz t.i. "zelenega abonmaja" v 
koncertni sezoni Slovenskega 
centra za glasbeno vzgojo Emil 
Komel, Kulturnega centra Lojze 
Bratuž in  Zveze cerkvenih pev
skih zborov je nastopil sam cvet 
mladih primorskih glasbenikov, 
združenih v Simfonični orkester 
Zveze primorskih glasbenih šol. 
Omenjena Zveza je v zadnjih 
dveh desetletjih globoko posegla 
v glasbeno dogajanje Primorske z 
različnimi pobudami, ki so dvi
gnile strokovnost učnega kadra in 
s tem tudi raven glasbene kulture. 
Med pobudniki orkestra, v kate
rem nastopajo tudi gojenci SCGV 
Emil Komel, je b il tudi prof. Jurij 
Križnič, izkušen violin ist ter 
uspešen in  priljubljen glasbeni 
pedagog tako na novogoriški kot 
na naši goriški glasbeni šoli; še 
vedno je vodja godalnega od
delka Zveze. Ker je simfonični 
orkester zajetno in  zahtevno "te
lo", ga strokovno spremljajo 
Darjo Pobega, Marko Kodelja in 
vrsta drugih mentorjev. Sestav, ki 
šteje nad 70 članov, je zaživel leta 
2002. Doslej je že nastopil v Po
stojni, Novi Gorici, Portorožu, Tr-

1
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stu in  Sežani. Pod spretno in  zane
sljivo taktirko Marinke Kukec Ju
rič se predstavlja z repertoarjem, 
ki odgovarja izvajalskim zmoglji
vostim mladih glasbenikov in  se
ga od znanih skladb iz svetovne 
zakladnice do skladb slovenskih 
avtorjev. Tokrat so mladi orke- 
straši uvedli večer z romantično 
uverturo k operi Ljubezenski na
poj Gaetana Donizettija, nadalje
vali pa s Simfoničnim intermez- 
zom Pietra Mascagnija, očeta ita

lijanske veristične opere. S 
stavkom Allegro con spirito iz 
Koncerta za trobento in  orkester 
avstrijskega skladatelja Johanna 
N. Hummla se je prav dobro odre
zal mladi trobentaš Gregor Turk, 
prva violinistka Mojca Gal pa je 
krepko zablestela s suvereno in  
temperamentno izvedbo Cigan
skih napevov španskega sklada
telja in  enega največjih violinistič- 
n ih  virtuozov vseh časov, Pabla 
Sarasateja. V drugem delu večera

so mladi in  obetavni glasbeniki 
prepričljivo zaigrali zvočnosti 
poln Valse lente goriškega polie- 
dričnega umetnika Saše Šantla, 
nato pa štiri znane - in  vedno 
učinkovite - stavke iz Prve orkestr
ske suite Bizetove opere Carmen. 
Program so sklenili z Brahmso
vim  Madžarskim plesom št. 1, vz
trajno in  toplo ploskanje občinst
va pa nagradili še z dvema do
datkoma.

DD

Prejeli smo /  Doberdob

Tiskovno 
sporočilo

Svetniška skupina liste Sku
paj za bodočnost - Občina 
Doberdob se je namerava

la sestati v četrtek, 25.11.2004, da 
b i nadaljevala razpravo o opom
bah in  ugovorih na splošni regu
lacijski načrt Občine - Varianta 
št. 5. V sredo, 24.11.2004, so svet
n ik i prejeli vabilo na sejo občin
skega sveta za ponedeljek, 
29.11.2004. Načelnik svetniške 
skupine Dario Bertinazzi je po 
posvetu s sosvetniki ugotovil, da 
je edini možni datum za pred- 
sejo v četrtek zaradi neodložlji
v ih  obveznosti nekaterih svet
nikov v ostalih dneh (petek-so- 
bota-nedelja). Zato je nemudo
ma v četrtek zjutraj ob 7.30 p i
sno obvestil občinski urad, da bo 
svetniška skupina imela sestanek 
ob 21. uri v občinskih prostorih. 
Da ne b i prišlo do nesporazu
mov, kot se je že zgodilo, se je 
občinski svetnik Igor Juren

OSLAVJE - zaselek Lenzuolo Bianco ' 
tel. 0481 547103,0481 31072 

www.fieglvini.com 
e-mail: info@fieglvini.com

opoldne podal na občino, da bi 
izvedel, kateri prostor je dodeljen 
za sestanek. Ker odgovora n i b i
lo, je zahteval čimprejšnji pisni 
odgovor. Ker do 16.30 še vedno 
n i bilo odgovora, je v imenu svet
niške skupine omenjeni svetnik 
po faksu poslal ponovno zahte
vo, naj se pisno razjasnijo. Nave
del je še, da bo v nasprotnem pri
mem svetniška skupina razume
la, da je prostor na županstvu za
gotovljen.
Načelnik svetniške skupine je ob 
17. u ri imel sestanek komisije za 
občinsko knjižnico, na katerem 
je b il prisoten tudi gospod žu
pan. Mimogrede ga je vprašal, ali 
je pisno odgovoril na prošnjo 
skupine. Nerazumno ga je go
spod župan verbalno napadel, 
kaj svetniška skupina toliko raz
bija, da je sejna dvorana oddana 
in  da do drugih prostorov svet
niška skupina nima pravice zara
di prisotnosti ta jnih dokumen
tov. Pri tem se je skliceval na 
zakon o zasebnosti (privacy). Na 
zahtevo, naj mu gospod župan 
pokaže zakon in  ustrezne člene, 
mu je v odgovor s C ivilnim  zako
nikom udaril po m izi in  grobo 
izjavil, naj si ga sam poišče in  
preštudira. Po tem izpadu je 
načelnik svetniške skupine p ri
sotne pozdravil in  zapustil sejo. 
Ob 21. uri se je svetniška skupina 
zbrala in  poskusila stopiti v 
občinsko stavbo. Podžupan, ki je 
sicer b il v občinski stavbi, je 
vstop preprečil in  zagrozil z orož
niki. Neuradno smo izvedeli, da 
je v  občinski sejni dvorani po
tekal ta čas sestanek lokalne po
litične skupine.

Doberdob, 25. novembra2004

Druga Otroška urica v Feiglovi knjižnici

Sapramiška v izvedbi 
mladih dijakinj

Druga pravljica se je vMla- 
dinsko sobo Feiglove 
knjižnice prikradla pred

časno in  neobičajno 16. novem
bra, to pa zato, ker so jo tokrat izo
blikovale tri brhke dijakinje 4. let
nika Pedagoškega liceja A. M. 
Slomšek iz Trsta pod mentorst
vom prof. Martine Legiša. Petra 
Gruden, Tadeja Savi in  Nikol Kri
žman so pač izkoristile prosto po
poldne, da so lahko našim najm- 
lajšim podarile ljubko lutkovno 
igrico, zelo znano in  priljubljeno 
pravljično zgodbico Svetlane 
Makarovič o Sapramiški, ki si je 
nalomila zob in  j i  ga je doktor 
Detel spet zacelil, strahec ji je pa 
podaril čarobne, "polnočne" le
šnike, tako da je postala najsreč
nejša miška na svetu. Igrica je na
stala v lanskem šolskem letu, ko 
so dijakinje obiskovale lutkovno 
delavnico pod vodstvom Edija 
Majarona, profesorja na Peda

goški fakulteti v Ljubljani, k i jim  
je posredoval nekaj svojega 
znanja o lutkarstvu. Kar so prido
bile v  delavnici, so prepričljivo 
uporabile v pripovedovanju 
pravljice, k i so jo glasbeno v živo 
spremljale s petjem in  z brenka
njem na kitaro. Svoje likovne 
sposobnosti so lepo izkazale v iz
delavi izvirne scenske podlage - 
poslikanega platna s hišico, goz
dom, nebom..., iz reže katerega 
so se iznajdljivo pojavljali poleg 
Sapramiške še vsi ostali pravljični 
junaki, prikupne ročne lutke. 
Kakih 45 malčkov in  celo trime
sečna Janina v naročju mamice, 
učiteljice Marte, je zvedavo 
spremljalo dovršeno pripoved 
mladih lutkaric-pripovedovalk.
V decembru si bodo pravljične 
urice privoščile zimski oddih, k 
našim cicibančkom se bodo spet 
razigrano vrnile meseca januarja.

K

O D ER  9 0  v sodelovanju s 
K U LT U R N IM  C E N T R O M  LOJZE BRATUŽ

obvešča vse otroke, da

MIKLAVŽ PRIHAJA
REŽIJA: M arko Č ern ič

Kulturni center Lojze Bratuž 
Gorica, nedelja, 5 . decem bra 2 0 0 4 , ob 16. uri 
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AGRI KOR
KORSIC MITJA & C.

VRTNARJENJE, SADITEV IN OSKRBA VINOGRADOV
Jazbine 11 - Števerjan 

Tel. 0481 3 9 0 2 4 7  - Fax 0481 393021

Supermarket

Specializirana veletrgovina 
... z  o ličn im i mesečnimi 

ponudbam i. 
Velika izb ira  

biološke hrane. 
Pričakujem o vas 

v Mošu p r i  Gorici.

OB PONEDELJKIH 
ODPRTO DOPOLDNE.

Moš (Gorica)

Obvestila
V soboto, 4. t.m., bo ob 19.30 v 
goriški cerkvi Srca Jezusovega 
maševal p. Marko Rupnik. Sledila bo 
lectio divina.
Otroci v  Rupi bodo pričakali sv. 
Miklavža v nedeljo, 5. t.m., ob 17. uri. 
Otroci bodo nastopili s petjem in 
igrico Pod medvedom in dežnikom. 
Vabljeni!
Širši odbor ZSKP se bo sestal v 
četrtek, 9. decembra, ob 20.30 na 
sedežu v Gorici.
SD Sončnica vabi na božično 
pripravo, ki bo 11. t.m. ob 20. uri v 
Močnikovem domu. Vodil jo bo g. 
Vinko Paljk.
Društvo slovenskih upokojencev 
za Goriško organizira silvestrovanje 
29. decembra v restavraciji Kompas 
v Vrtojbi. Program bodo popestrili 
Majda in Božo, igralca iz Štandreža, 
in glasbenik Silvo. Informacije in 
vpisovanje do 22. decembra na 
sedežu v Gorici v Križni ulici 3 ob 
sredah od 10. do 11. ure, pri 
poverjenikih ali na tel. 0481 
882024. Akontacija ob vpisu 10,00 
evrov na osebo.
Plakati apostolstva molitve za 
župnije štandreške in devinske 
dekanije so na razpolago pri sv. 
Ivanu v Gorici od srede do sobote od 
10. do 12. ure in od 17. do 18. ure, 
tel. 048133814.

Čestitke
Župnijsko občestvo, župnik in 
otroška dramska skupina iz 
Števerjana čestitajo mami Kristini, 
očku Fulviu in bratcu Ivanu ob rojstvu 
Petre in kličejo nanjo vse Božje 
žegne.

Darovi
Za Pastirčka: Ivanka Zavadlav25,00 
evrov.
Za N ov i glas: župnijski urad 
Ajdovščina 2,00; N.N. Nemčija
15,00 evrov.
Za m isijon p. Kosa: 70-letniki iz 
sovodenjske občine 10,00; N.N. s 
Peči 100,00; Srečko Pavletič 50,00

evrov.
Za cerkev na Peči: N.N. 20,00; N.N. 
za cvetje 15,00 evrov.
Za cerkev v Rupi: druž. Devetak v 
spomin na Damijana ob 33. obl. 
smrti 50,00; Felicita Čotar 50,00; 
za cvetje: Anna Forchiassinvspomin 
na sina Markota 20,00; Tanja Kovic 
50,00; Nada Pahor ob rojstnem 
dnevu 50,00 evrov.
Za cerkev na Vrhu: Zora iz Tržiča za 
obnovitvena dela 10,00 evrov.
Za obnovitev cerkve v Gabrjah: 
Ortenzija v spomin na moža Angela 
50,00; Stana Žerjal 50,00; sorodniki 
in prijatelji vspomin na Angela Puriča
60,00 evrov.
V  spomin na drago Nevo Prinčič 
daruje druž. Kosič A.M. 50,00 evrov 
za slov. Karitas in 50,00 za slov. 
misijonarje.

RADIO SPAZIO 103

Radijska postaja iz Vidma oddaja na 
ultrakratkem valu s frekvencami za 
Goriško 97.5,91.9 Mhz; za Furlanijo 
103.7, 103.9 Mhz; za Kanalsko 
dolino 95.7, 99.5 Mhz; za spodnjo 
dolino Bele 98.2 Mhz; za Karnijo 
97.4, 91, 103.6 Mhz. Slovenske 
oddaje so na sporedu vsak dan, od 
ponedeljka do petka, od 20. do 21. 
ure. Spored:
Petek, 3. decembra (v studiu Andrej 
Baucon): Iz diskoteke 103 z 
Andrejem: šopek domačih viž in 
napevov. - Iz zborovskega arhiva. - Iz 
krščanskega sveta. - Glasbeni 
desert, zanimivosti in obvestila. 
Ponedeljek, 6. decembra (v studiu 
Andrej Baucon): Glasbeni lističi z 
Andrejem.-Zanimivosti in obvestila. 
Torek, 7. decembra (v studiu Matjaž 
Pintar): Ali veste, da... glasbena 
oddaja z Matjažem.
Sreda, 8. decembra (v studiu Danilo 
Čotar): Pogled v dušo in svet: 
Praznični izbor melodij.
Celrtel̂  9. decembra (v studiu Niko 
Klanjšček): Zvočni zapis: Posnetki z 
naših kulturnih prireditev.-Glasba iz 
studia 2.

Prejeli smo /  Sovodnje

Nekorektno!

K ot občan občine So
vodnje ob Soči Vam na 
žalost moram sporočiti, 

da kljub pismeni prošnji župan 
omenjene občine, odbornik za 
šolstvo in  kulturo ko t tudi 
podžupan dr. Devetak Leopoldo 
(Zdmžena levica) me kategorič
no nočeta sprejeti. To se je zgodi
lo  že v prejšnji mandatni dobi in  
se žal nadaljuje v  tej. V kolikor 
goji predsodke o m oji osebnosti,

to je njegova svobodna izbira, to
da se m i zdi nekorektno oz. ne
zakonito, da se to dogaja. On ko t 
odbornik itd., demokratično iz
voljen od občanov, bi moral biti 
na razpolago vsem in  bi ne smel 
izbirati, koga bo sprejel in  koga 
ne!
Če bo nadaljeval s takim rav
nanjem, je bolje, da ponudi 
ostavko, ker ista situacija se lahko 
pojavi z dm gim i ljudmi, kar je 
proti naši demokratični tradiciji! 
S spoštovanjem

Ladi Devetak 
Vrh sv. Mihaela 

Sovodnje ob Soči

ZDRUŽENJE
CERKVENIH
PEVSKIH
ZBOROV
GORICA

REVIJA 
OTROŠKIH IN  
MLADINSKIH 
ZBOROV

GORICA, 8. IN
12. DECEMBRA 
2004,
OB 15. URI

KULTURNI CENTER 
LOJZE BRATUŽ
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V Kulturnem centru Bratuž v Gorici

Nanutove večne 
teme...

Antološka razstava Rober
ta Nanuta v centru Bra
tuž v Gorici, odprta bo 

do konca leta, je odličen prikaz 
dela kiparja, slikarja in  arhitek
ta, obenem pa tud i pravo odk
ritje  umetnika v našem okolju, 
saj ga večina ljubiteljev umet
nosti n i dobro poznala. Pozna
l i  smo njegova posamezna de
la, predvsem kipe, nekateri so 
vedeli, da gre za izjemnega 
umetnika, večini pa je veličina 
njegovih del ostajala prikrita, 
tu d i zato, ker je Nanut malo 
razstavljal p ri nas, pojavljal se 
je občasno, na skupinskih raz
stavah.
Čeprav skuša b it i razstava v 
centru Bratuž lep pregled 
življenjskega opusa tega po
membnega umetnika, k i se je v 
kamnoseški delavnici starega 
očeta in  očeta dobesedno na
p il top line  navidez mrzlega 
kamna in  marmorja, je vseeno 
samo izsek iz Nanutovega bo
gatega umetniškega opusa. 
Večina njegovih kipov je nam

reč v zasebni lasti, razstresenih 
povsod po svetu, v javnih in  za
sebnih zbirkah domala na vseh 
kontinen tih  sveta.
Dejstvo, da je razstava goriške- 
ga umetnika največja, kar jih  je 
v G orici Roberto Nanut 
kdajkoli imel, govori, da je sk
romne, tihe narave in  je zato 
zasluga predsednice centra 
Bratuž Franke Žgavec, da je 
sploh do razstave prišlo, saj je 
znala umetnika nagovoriti, naj 
se vendarle celostno predstavi 
doma, ker si to zasluži. Da gre 
za celosten in  zaokrožen pre
gled njegovega umetniškega 
dela, je obiskovalcu razstave 
takoj jasno, kot m u je tud i ja
sno, da gre za izjemnega likov
nega umetnika, k i se zna iz
ražati tako na platnu, papirju, v 
grafiki, kot tud i in  predvsem v 
marmorju, kamnu, žgani g lin i, 
pleksiglasu, lesu in  domala v 
vseh snoveh, k i kiparju om o
gočajo izdelavo skulptur. 
Lepota ženskega telesa, akti, 
obraz, materinstvo kot nadalje

vanje in  lepota življenja, konj 
kot najpopolnejši odraz žive le
pote, usklajenosti in  moči, več
ne teme vsakega odličnega k i

parja, to so tud i teme in  upo
dobitve našega izvrstnega u- 
metnika.
Ne prezrite razstave!

V Kulturnem domu v Gorici

...inŽerjalova 
svežina

Prav gotovo je svežina tista, 
ki najbolj očara obiskoval
ca prve večje samostojne 

razstave Ivana Žerjala v Kultur
nem domu v Gorici, in  to sveži
na na več ravneh. Razstava, ki

bo odprta do 9. t.m., namreč 
kaže mladega goriškega slikarja, 
k i je napravil zaokroženo likov
no celoto, v kateri je svež tako 
po likovn i fo rm i kot po likov
nem izrazu in  tudi po zares pre

pričljiv i, sveži in  sredozemsko 
uglašeni izbiri palete barv. 
Kritik Joško Vetrih, ki ga je v Kul
turnem domu predstavil, je  za
pisal, da se je mladi Ivan Žerjal, 
zrasel je v znani slikarski druži
ni, saj sta oče Franko in  stric Edi 
naša znana slikarja, zgodaj 
naučil umirjenega in  disciplini
ranega dela, kot se pri likovnem 
ustvarjanju sam nerad podaja na 
taka likovna iskanja, ki b i se spo
gledovala z m odnim i in  najbolj 
kričečimi tredni sodobne umet
nosti.
Po naše je prav to odlika lepe 
predstavitve Ivana Žerjala, ki je 
za razstavo pripravil zaokroženo 
celoto svojih platen in  drugih 
likovnih iskanj, tiste, k i pa do
slej niso sledili njegovim obča
snim pojavom v javnosti s posa
meznimi deli na raznih skupin
skih razstavah, likovn ih  kolo
nijah in  tednih, pa je naš umet
n ik  gotovo presenetil z zrelostjo

in  obsežnim likovnim  opusom, 
k i že govori o tem, da je Ivan 
Žerjal našel svoj likovni izraz, in 
tudi o tem, da kaže dobro likov
no znanje, predvsem pa že sa
mosvojo likovno pripoved, na 
kateri bo v prihodnje gotovo 
zgradil obsežen likovni opus. To 
pišemo predvsem zato, ker je 
svežina njegovega likovnega de
la tista, k i očara, a bo 
pozornejšemu očesu gotovo 
ostalo tudi neprikrito dejstvo, da 
je za vsakim razstavljenim plat
nom tudi trdna misel, dovršena 
likovna kompozicija in  notranja 
ubranost. Daleč od zamolklih 
barvnih polj se umetnik druži s 
sredozemskim dražestnim barv
n im  nadihom, prešerno mu za
pojeta srce in  čopič, misel pa 
ostaja za trdno likovno kompo
zicijo, ki prepriča.
Več kot le obetavno, oglejte si 
razstavo!

JUP

Kratke
Orkester I solisti filarmonici italiani 
v Kulturnem centru Lojze Bratuž
V torek, 7. decembra 2004, bo ob 20.30 v veliki dvorani 
Kulturnega centra Lojze Bratuž v Gorici gostoval znani komorni 
orkester I solisti filarmonici italiani. Orkester spada med 
najpomembnejše komorne sestave na mednarodni ravni. 
Skupino sestavljajo izključno prve violine najpomembnejših 
italijanskih orkestrov, zmagovalci mednarodnih tekmovanj in 
instrumentalisti, ki so se izkazali v znanih komornih skupinah 
(Virtuosi di Roma, Sestetto Chigiano).
Na sporedu so koncerti za violino in oboo BWV1060 in koncert 
za tri violine BWV 1064 Johana Sebastiana Bacha ter štiri 
koncerti beneškega mojstra Antonija Vivaldija.
Večer, ki je božično in novoletno voščilo za vse prijatelje in 
znance ter ljubitelje klasične glasbe, prirejajo Društvo Musiča 
senza Frontiere, ki je organizator mednarodnega godalnega 
tekmovanja Alpe Jadran “Alfredo in Vanda Marcosig", pod 
pokroviteljstvom dežele Furlanije-Julijske krajine, goriške 
pokrajine in goriške občine v sodelovanju s Kulturnim centrom 
Lojze Bratuž.
Vstop prost. Vljudno vabljeni!

Izšla je peta številka revije Zvon
Stepena sladka smetana je naslov uvodnika Zlate Krašovec,
v ka terem  se nov ina rka  uprav ičeno  zgraža nad 
"neprofesionalnostjo" nekaterih kolegov, ki novic ne podajajo 
ob jektivno , temveč v 
propagandne namene.
Ne v id i n iti sm is la  v 
stavkanju slovenskih 
novinarjev, kajti tako ali 
drugače ne stavkajo vsi, 
tako da ljudje pridejo 
vseeno do novic in se v 
večini primerov sploh ne 
zavedajo  s tavke.
Zanimiv je tudi pogovor 
urednika Andreja Arka z 
Jankom  M odrom  o 
Ivanu Čampi ob 90- 
letnici književnikovega 
rojstva, čigar poezije so 
tudi objavljene. Preko 
besed prijatelja Modra 
ga kar dobro spoznamo.
F ran tišek  B e nh a rt v 
potopisu In pridemo kdaj spet semkaj nazaj z julijske poti po 
Sloveniji opisuje zanimiva spoznanja med potovanjem. V reviji 
ne manjkajo eseji, poezije, pričevanja in pogledi na knjige. 
Med temi je vredno prebrati oceni Iztoka Ilicha in romana 
Kozmusa o Rebulovi novi knjigi Nokturno za Primorsko. Rebula 
sam objavlja tudi v tej številki Zvona drugi del svojega Dnevnika 
iz leta 1991.

Za naš jezik
Starostah mladost?

Tujci se nam včasih čudijo, da sprašujemo majhnega 
otroka, koliko je star, saj je vendar otrok mlad! To je pač 
naša posebnost: očitno smo mnenja, da se od rojstva 
naprej staramo, kar je tud i res!
V slovenščini pom eni beseda starost resnično starost, pa 
tud i življenjsko obdobje (v ita lijanščin i eta'). Včasih 
trd im o, da je kdo um rl v starosti 22 let (alketa' d i 22 anni) 
in  p ri tem n i n ič narobe.
Narobe pa je, če trd im o, da obstaja Univerza za tretjo 
starost, saj n i razumljivo, kaj naj b i točno pom enilo, ker je 
to prevod iz italijanščine: Universita 'per la terza eta'. 
Slovensko bomo rekli: Univerza za tretje življenjsko 
obdobje. Jasno, da so tu  mišljena tr i življenjska obdobja: 
mladost, zrelost in, tretje, starost.

Nova revija

Skriti spominiTe dni je na knjižne po li
ce prišla knjiga Angele 
Vode (1892-1985) z na

slovom Skriti spomini; uredi
la jo  je public istka Alenka 
Puhar, založila pa založba No
va revija. Paničen strah, da b i 
kdo, k i je b il sokriv trp ljen ja 
Angele Vode, posegal v besedi
lo, k i je nastajalo med letoma 
1960 in  1970, je botroval, da 
smo se z n jenim  pričevanjem 
seznanili šele potem, ko je 
Alenka Puhar p ridob ila  zau
panje Angelinega nečaka Jane
za Špindlerja.
"Angela Vode je v svojem 
življenju opravila nekaj p ion ir
skih vlog; kot učiteljica priza
detih otrok, kot organizatorka 
gibanja za pravice žensk in  kot 
ena p rv ih  kom unistk. Prva 
vloga n i b ila  kočljiva, druga 
precej bolj, zaradi tretje pa se je 
njeno življenje zapletlo. Ker je 
b ila izključena iz Komunistič
ne partije (1939), predvsem za
radi svojeglavosti in  m oralno
sti, saj n i prenesla pakta med 
nacisti in  kom unisti, si je

nakopala hude zamere partij
skih kolegov in  kolegic," raz
laga Alenka Puhar na zavihku 
knjige, k i razgalja zelo osebno 
videnje razmer med vojnama, 
med 2. svetovno vojno in  po 
njej.
Avtorica je polovico svojega 
življenja preživela na robu 
družbe, vmes so se j i  zgod ili 
tr ije  zapori - spom ladi leta
1943 jo je aretirala in  za nekaj 
tednov v  L jubljan i zaprla ita 
lijanska polic ija , konec leta
1944 jo je aretirala nemška po
lic ija  ter jo za sedem mesecev 
in tern ira la  v Ravensbruck na 
severu Nemčije, na Nagodeto
vem procesu leta 1947 je bila 
obsojena na dvajset let zapora, 
odsedela jih  je šest let. Januarja 
1953 so jo, enainšestdesetlet- 
no, odpustili iz zapora. Bolna, 
nevarno slabokrvna in  
shujšana do kosti se je naselila

p ri sestri - zaživeti je morala v 
bedi in  brezpravju. Za pet let 
so j i  b ile odvzete državljanske 
pravice, n i mogla d ob iti ne 
pokojn ine ne zaposlitve, n it i 
zdravstvenega zavarovanja n i
t i socialne pom oč i... Ko prido
b i dovoljenje, da j i  nečak sme 
p o k lo n iti p isa ln i stroj, se re
sneje lo t i prevajanja (tako v 
n jenem prevodu Slovenci 
lahko beremo Včerajšnji svet 
Stefana Zweiga ter Dante n i ve
del ničesar Alberta Londresa) 
ter pisanja spominov. 
Pričevanje Angele Vode je za
vezano družbi in  p o lit ik i, v 
njem zasledimo le malo oseb
n ih  stvari, tako presenetljivo 
m alo izvemo o njenem 
otroštvu, družin i. Vodetova je 
izjemno kritična, izpovedati si 
želi svojo in tim no  resnico. Re
snico o svojem živ ljen ju , o 
družbi, k i jo je kritično  opazo

B. Pahor, A. Puhar in L. Sire (foto IG)

vala, ocenjevala in  poskušala 
spremeniti, o režimu, k i ga je 
po vo jn i uvedla komunistična 
partija ...V izolaciji je opisala 
sence, k i so j i  ležale na srcu. Z 
objavo Skritega spomina po
staja p ion irka  še enega po
dročja: to je prvo pričevanje o 
socialističnih ženskih zaporih
v Sloveniji.
Knjigo uvede pesnitev Alek

sandra S. Puškina, ki si jo je Vo
detova recitirala že v preisko
valnem zaporu, potem pa po
gosto tu d i med prestajanjem 
kazni, in  se začne z verzi: Ne 
daj m i, da zblaznim, Gospod! 
Knjižna oprema je delo 
Matjaža Vipotnika, k i je knjigo 
vsebinsko ustrezno in  estetsko 
oblikoval. Na prv i strani ovitka 
je med drugim  objavil fotogra

fijo  Hildegard Hahn pred 
vojaškim  tribuna lom  v 
L jub ljan i, k i j i  je dosodil 
smrt. Njena zravnana po
stava sredi odra socialistič
ne represije je bila tud i em
blem razstave Temna stran 
meseca. Hildegard Hahn 
je ena redkih živih prič do
gajanja v Angelin i kn jig i, 
skupaj sta b il i  zaprti in  
ostali prijateljici do Angeli
ne smrti.
Angela Vode je um rla  v 
triindevetdesetem letu sta
rosti; za to dejanje se je, 
pokončna in  samosvoja, 
odločila popolnoma sama
- poslovila se je od svojih 
b ližn jih  in  preprosto neha

la jesti.
Na dan človekovih pravic, 10. 
decembra, bo v  Cankarjevem 
dom u lite ra rn i večer, p o 
svečen po litičn im a zaporniko
ma Angeli Vode in  V itom ilu  
Zupanu ter n junem u ust
varjanju. Kot gosta bosta na
stopila Janko Moder in  Dane 
Zajc.

Barbara Rogelj
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Marsikdo v množici, 
zbrani pred palačo na 
go riškem Verdijevem 

korzu s hišno številko 52, je 
im el prejšnjo soboto, 27. no
vembra popoldne, občutek, da 
se Gorici in  Goriški piše nova, 
lepša zgodovina. Kdo drug si - 
verjetno tudi upravičeno - dela 
manj utvar. Dejstvo pa je, da je 
ob stoletnici Trgovskega doma 
prišlo v mestnem središču do 
praznika slovenske besede in  
pesmi, do proslave, pri kateri je 
b ilo  javno povedano, da je bila 
slovenska (kulturna, gospodar
ska, po litična itd.) prisotnost 
pred sto leti živa in  razvejana, 
da je fašizem vse to hotel izbri
sati, da je naša prisotnost živa 
tudi danes in  da smo Slovenci 
veliko bogastvo za vso Goriško. 
Številne prisotne zastopnike 
oblasti in  množico je na shodu, 
k i ga je organizirala slovenska 
občinska konzulta v sodelo
vanju s krovnima organizacija
ma SSO in SKGZ ter kulturnima 
zvezama ZSKP in  ZSKD (nasto
pila sta namreč tud i združeni 
pevski zbor in  godba na pihala 
Kras iz Doberdoba), najprej poz
dravil predsednik konzulte Igor

širitvenem procesu EU pa "prev
laduje prepričanje, da bo ta 
nikogaršnja zemlja v osrčju naše 
obmejne civilizacije končno 
zaživela in  se preporodila v ok
v iru nove civilne družbe znotraj 
večkulturnega skupnega prosto
ra s po litičn im i mejami prepre
denega evropskega sveta." Zato 
"estradni nastop pred to palačo 
vliva v nas željo, da naj tu zaži
v i nov vzorni dom duhovnega 
parlamenta m u ltiku ltu rne  st
varnosti goriške čezmejne civi
lizacije, ponovno zraščen iz za
gonetne usode nekdaj cvetoče
ga slovenskega kulturnega in  
gospodarskega hrama Trgovske
ga doma.
Ta parlament naj predstavlja za
vest predstavniških institucio
naln ih teles državne oblasti, v 
p rvi vrsti dežele Furlanije-Julij- 
ske krajine. Gre za opravljanje 
prvovrstne vloge javne koristi, 
za dejansko uresničitev zakon
sko sprejetih in  neuresničenih 
predpostavk, za ovrednotenje 
subjektov naše civilne družbe. 
Naj ta dom tedaj postane m o
ralna entiteta, sestavljena iz ute- 
meljevalcev kulturne identitete 
samobitnih korenin na stičišču 
narodov, ki so odraz glasu mate
rinega jezikovnega izraza, duše 
in  domovine človeške b iti."

Spominska proslava ob 100-letnici Trgovskega doma v Gorici

Dom nase večkulturne stvarnosti

Komel; poudaril je, naj bi Trgov
ski dom postal "trdna po
stojanka sožitja med Slovenci, 
Italijani in  Furlani v  širšem go- 
riškem okolišu", zakaj ne tudi 
"Hiša združene Evrope pod 
pokroviteljstvom EU". Obe
nem, je še povedal Komel, želi

manifestacija izraziti naše sku
pno nezadovoljstvo zaradi za
stojev p ri izvajanju zaščitnega 
zakona. Goriški župan Vittorio 
Brancati je poudaril, da je po
trebno spet ovrednotiti večet- 
nično in  večkulturno dušo Go
rice, k i je sposobna tvornega so
delovanja in  plodnega dialoga, 
saj so "Slovenci veliko bogastvo 
mesta". To n i ideološka izbira, 
je še dejal župan, ampak "per
spektiva za razvoj mesta, k i n i
ma alternativ". Zato naj Trgov
ski dom postane simbol 
goriških kultur. Prisrčno je v ita
lijanščini in  furlanščini sprego
voril zgodovinar Sergio Tavano, 
k i je podčrtal, da na Goriškem 
živi ena sama kultura v več je
zikih, kar je znak "zelo visoke 
omike". Filibert Benedetič je 
povedal, da je otvoritev Fabia
nijeve palače decembra 1904 
"odražala polnop ljučn i u trip

slovenske kulturne samobiti v 
omikani stvarnosti goriške juž- 
nosredinske oaze srednjeevro
pskega prostora. (...) Govorimo 
kulturo, za katero in  od katere 
živi duh civilizacije iznad mej
n ih  pregrad etatistične prevlade 
in  narodne nestrpnosti ob na
silju oblastnih mogočnikov, ki 
so zamračili svet v preteklem 
stoletju sovraštva. Govorimo 
kulturo za prihajajoče mlade v 
duhu nove Evrope, k i je tu zaži
vela v majski radosti zgodovin
skega leta 2004, ko so m odri 
ljudje na tukajšnjem stičišču na
rodov, v simbolnem prostoru 
na čezmejnem trgu prijateljstva, 
mirnega sožitja, absolutnega 
spoštovanja identitete drugega 
ob hkratni popolni odprtosti za 
medsebojno spoznavanje, ugla
sili spev korenin v  ključu zvezde 
jutranjice, da b i zazvenel kot ko
ral skupnega, kot koral novega,

kot mogočni koral vseevropske
ga doma narodov.” V narodno
stno mešanem okolju je sloven
ska komponenta skozi čas odi
grala pomembno vlogo z boga
to organizirano in  kapilarno 
razvejano ku lturno ter gospo
darsko dejavnostjo vse do 
fašističnega uničevalnega 
pohoda. "Nikogaršnja zemlja je 
tu postala simbol ločevanj." V

radiatorski vlažilnik in čistilnik
AIRMAG

vlažnost zraka se poveča na 
40 do 60 % Rv 
zrak vlaži s hlapi, ne s paro 
v 24 urah izhlapi do 3 litre vode 
deluje brez električnega toka 
ugodno vpliva na počutje 
klinično preizkušen na Golniku 
dolžina vlažilnika: 50 in 80 cm 
cena vlažilnika: 5.300,00 
in 6.200,00 SIT

Izdeluje: TI MAG d.o.o., Kebetova 8/b, Ljubljana, 
tel/faks 01/505 21 46, airmag@siol.net, www.airmag.si 
Prodajajo trgovine: MERKUR in SANOLABOR 
po vsej Sloveniji

ZLATA

AIRMAG
PRIJETNO STANOVANJE ZA PRIJETNO ŽIVLJENJE

Za zdravo in ugodno počutje človek potrebuje primerno sve
tlobo, toploto in zračno vlago. V svojem domu si svetlobo in 
toploto s pomočjo tehnike prilagajamo sami, težave pa so z 
zračno vlago. V zimskem času je zrak izredno suh in tudi 
prašen, v poletnem času, pri oblačnem vremenu in nizkem 
tlaku, pa vlažen - moker. Za naše ugodje in zdravje je pri
merna navlaženost zraka med 40 in 60% relativne vlage(Rv), 
ki jo merimo s higrometri.
Zrak se navlaži le z izhlapevanjem vode. To pomeni, da 
mora biti voda, ki izhlapeva, hladna, kajti iz tople vode 
izhaja le para, ki se useda na okna, zid in pohištvo kot 
vodna kapljica in šele iz nje črpa suh zrak hlape, kar pa ne 
zadostuje za doseganje idealne relativne vlage v prostoru. 
Torej tako kot si svetlobo in toploto prilagajamo svojemu 
počutju in ugodju, si moramo, predvsem pozimi, ko naše 
prostore ogrevamo z radiatorji, prilagoditi zračno vlago. 
Radiatorji namreč osušijo zrak tudi do 20% Rv.
Vlažilniki zraka, ki oddajajo v prostor do 7L vode, spremenje
ne v paro, prav gotovo niso primerni za naša stanovanja. 
Izkušnje so pokazale, da zadostuje za 50m3 zraka, to je pri
bližno za sobo velikosti 20m2 pri višini stropa 2,5m, in tem
peraturi prostora 22°C., 1-2 litra vode, spremenjene v 
hlape, dnevno. Seveda pa moramo pri tem upoštevati tudi 

zračenje in odpiranje vrat, ko nam navlažen zrak pobegne v 
druge suhe prostore ali atmosfero.
Zrak, osušen pri prehodu skozi radiator, kroži po prostoru in

črpa vlago iz vsega, kar je v prostoru, iz 
rastlin, lesa pa tudi iz ljudi. Sluznica grla, ust in nosu je pri 
tem zaradi izdihavanja še dodatno osušena. Zaradi suhih 
ust si preko dneva večkrat privoščimo požirek ali več 
tekočine, ki usta in grlo osveži. V nočnem času, posebno še 
v ogrevanih spalnicah, pa je suhost sluznice tako velika, da 
nas prebudi iz najslajšega spanca. Če se prebudimo s 
suhim kašljem, je za to kriv majhen delček prahu, ki se je 
usedel na suho sluznico in z draženjem sprožil kašelj. To pa 
lahko povzroči tudi astmatični napad. Posebno je to nevar
no pri dojenčkih in majhnih otrocih, ker se ne znajo 
odkašljati.
Suh zrak osuši tudi našo kožo, posebno če je ta nezaščitena 
z obleko. Najbolj je izpostavljena koža vratu, obraza in rok. 
Koža postane suha, rdeča, v skrajnem primeru tudi luskasta, 
nastopijo lahko alergije, ki jih zaznavamo kot srbečo kožo, 
včasih pa tudi kot drobni kožni izpuščaji.
Slovenska, patentno zaščitena radiatorska naprava-vlažilec 
in čistilec sobnega zraka AIRMAG je na največjem sejmu ino
vacij v Pittsburghu -  ZDA, leta 2000, dobil zlato medaljo za 
učinkovito reševanje tega problema. Z izhlapevanjem vode 
AIRMAG dvigne relativno vlažnost zraka nad 50%, kar je za 
kvalitetno življenje tako človeka kot tudi rastlin in živali izred

no pomembno, istočasno pa zrak tudi delno razpraši in 
vzpostavi tiste lastnosti zraka, ki so značilne za atmosferski 
zrak v naravi, torej na prostem.

NACE NOVAK

C a m in o
OD NOVE GORICE DO KOMPOSTELE

Nace Novak: 
CAMINO

Vlado Švara:
S SLOVENSKO 
PESMIJO SKOZI 
ŽIVLJENJE

KOLEDAR 2005

Cena zbirke 35,00 €

GORIŠKA MOHORjEVA DRUŽBA
TRAVNIK -  PIAZZA VITTORIA 25, GORICA-GORIZIA, TEL. 0481 533177, FAX 0481 548276,

E-MAIL MOHORJEVA@ADRIACOM.IT
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Kratke
O večjezičnosti v novem deželnem statutu
Člani večine v deželni komisiji, ki sledijo delom v peti komisiji, med 
katerimi so bili tudi slovenski predstavniki Tamara Blažina, Igor 
Canciani, Mirko Spazzapan in Bruna Zorzini, so dosegli pomembno 
uveljavitev glede večjezičnosti v novem deželnem statutu. Podprli so 
namreč Spazzapanov predlog, da se dežela F-Jk poimenuje v štirih 
jezikih bodisi v naslovu samem kakor tudi v prvem členu statuta. 
Ostali večinski člani komisije so temu pritrdili in podprli tudi 
amandma, ki v 5. čl. izpostavlja važnost jezikovne različnosti v naši 
deželi kot skupno imovino njenih prebivalcev. V istem členu se 
predvideva tudi posebna raven zaščite za pripadnike slovenske 
manjšine v primeri z ostalimi jezikovnimi skupnostmi. V prvem 
odstavku 11. čl. je nadalje predvidena večjezičnost v obveščanju, kar 
je spet v prid boljšemu občevanju manjšinskih jezikovnih skupnosti 
z deželno upravo. Poslancu SSk se zdijo omenjeni koraki pomembni 
za novo gledanje na važnost prisotnosti manjšinskih jezikov in kultur 
v naši deželi; Spazzapan torej z zadovoljstvom ugotavlja, da so bile 
odstranjene še nekatere miselne pregrade, ki so bile glede teh 
vprašanj pred kratkim prisotne tudi v večini Demokratične zaveze.

1904-2004: Marijina družba v Rojanu praznuje 
sto let
V spom in na s to le tn ico  razglasitve dogme o M arijinem  
brezmadežnem spočetju je papež Pij XII. proglasil leto 1904 za 
Marijino leto. Msgr. Jakob Ukmar, kije bil od 1.1902 kaplan v Rojanu, 
je sklenil prav v tistem letu ustanoviti Marijino družbo v Rojanu. Kot 
sam piše v Zgodovini slovenske Marijine družbe v Rojanu, “je zajemal 
mnogo poguma v dejstvu, da je bilo možno ustanoviti tudi v Trstu in 
pri Sv. Ivanu Marijine družbe". Vodila ga je želja “storiti kaj v prid 
odraščajoči ženski mladini, ki je dandanes, brez pravega vodstva, 
izpostavljena tolikim dušnim nevarnostim." Sestavil je pravila družbe, 
ki jih je potrdil tržaški škof Frančišek Ksaverij Nagi. Ustanovni shod, 
na katerem je vstopilo v družbo 50 deklet, je bil 8. decembra 1904 
v župnijski pisarni ob 5. uri popoldne. Organizacija seje razrasla in 
zakoreninila in bila za obširno rojansko predmestje izrednega 
pomena. V nelahkih časih obeh svetovnih vojn in fašističnega nasilja 
ni nikoli prenehala s svojim verskim in narodnim delovanjem. Marijina 
družba ni dekletom in ženam nudila samo versko vzgojo, ampak jih 
je vzgajala celostno v osebnosti z globoko zasidranimi etičnimi 
vrednotami. Obenem pa jim je nudila možnost, da so razvijale svoje 
pevske, dramske in organizacijske sposobnosti v raznih odsekih, 
spodbujala v njih dobrodelnost, skrb za slovenščino, ljubezen do 
branja dobrih knjig, ki sojih dobile v bogati knjižnici. Ovrednotenju 
vsega, kar je Marijina družba nudila slovenski skupnosti predvsem 
v Rojanu, a tudi širši slovenski skupnosti na Tržaškem, je namenjena 
proslava, ki jo organizira društvo Rojanski Marijin dom. Proslava bo 
prav na dan, ko je bila pred sto leti Marijina družba ustanovljena, t.j. 
8. decembra 2004 ob 16. uri v Marijinem domu v Rojanu. Na njej 
bodo nastopili OPZ Kraški cvet pod vodstvom s. Karmen Koren, 
otroška dramska skupina pod vodstvom Dorice Žagar, ženska pevska 
skupina pod vodstvom Giorgine Piščanc, MPZ Lipa iz Bazovice pod 
vodstvom Tamare Ražem in gojenka Glasbene matice, harfistka 
Tadeja Kralj. 0 pomenu Marijine družbe bosta govorila msgr. Franc 
Vončina in Matejka Peterlin. Pomembne prireditve se bo udeležil tudi 
tržaški škof Evgen Ravignani in na njej spregovoril. Prireditev bo 
dopolnjevala bogata fotografska razstava o stoletnem delovanju 
družbe, misijonski krožek pa bo pripravil srečolov za slovenske 
misijonarje.

Mladinska maša
Pred leti je bila med tržaško verno mladino razširjena navada 
mladinskih maš, ki so bile organizirane izmenično enkrat na mesec 
v različnih župnijah. Z leti je bila ta navada opuščena, le nekatere 
župnije občasno organizirajo take maše. Med te spada maša na 
predvečer praznika Brezmadežnega spočetja, ki jo vsako leto 
organizirajo v Dolini. Letos bodo s petjem ob spremljavi kitar in z 
izvirnimi mislimi to mašo oblikovali skavti in druge mladinske 
skupnosti, ki toplo vabijo čimveč mladih, da se vtorek, 7. decembra, 
udeležijo mladinske maše v Dolini, (jc)

110-letnica društva SKD Salvec Ricmanje-Log
V občinskem gledališu France Prešeren v Boljuncu je bila minulo 
soboto proslava ob 110-letnici društva SKDSIavec-Log, kije potekala 
pod pokroviteljstvom Občine Dolina, ZSKD in Zadružne kraške banke. 
Več prihodnjič.

Popravek
Žal je v članku Vpliv goriškega cerkvenega okolja (NG št. 43) prišlo 
do neljube pomote. Povezovalec večera namreč ni bil Ivo Jevnikar, 
temveč prof. Tomaž Simčič. Za napako se oproščamo.

D R U ŠTVO  RO JA N SKI M A R IJ IN  D O M  

vabi na

PROSLAVO OB lOO-LETNICI 
MARIJINE DRUŽBE V ROJANU,

ki bo 8. decem bra ob 16.uri 
v Marijinem domu v Rojanu (ul. Cordaroli 29)

ŽELEZNINA TERČON SAS

Vse za hišo in vri, stro ji 
za  dom ačo in poklicno  

uporabo, barve  in ba rv ila , 
vse za  vodne in plinske  

inšta lacije

ODPRTO O D  PONEDEUKA 
D O  SOBOTE ZJUTRAJ

NABREŽIN A 124, 
tel. - fa x  0 4 0  200 1 2 2

Pekarna, slaščičarna 
in sladoledarna

LEGIŠA

Sesljan 41 
tel. 040 299147

Kuhumidom 50. obletnica SKGZ

"Težave bomo reševali 
z optimizmom!"

? f |  tt*  ««

Foto Kroma

Proslave petdesete oblet
nice delovanja Slovenske 
ku ltu rno  - gospodarske 

zveze, k i je m inu lo  nedeljo po
tekala v Kulturnem  domu, n i 
zaznamovala le gola politično  
- institucionalna vsebina, am
pak tud i rahločutni povezoval
n i umetniški navdih Marka So
siča, k i je odrsko d inam iko 
režiral. Ugledne goste nedelj
ske proslave, med katerim i so 
b il i  p riso tn i tud i M in is ter za 
zunanje zadeve RS Ivo Vajgl, 
direktorica Urada za Slovence v 
zamejstvu in  po svetu Jadranka 
Šturm Kocjan, veleposlanik RS 
v Ita liji Vojko Volk, je v  dvora
n i sprejelo žuborenje vode, "k i 
spere, k i zliže, k i te ne spreme
n i - k i te odnese s sabo po po
teh orlov, po poteh kač". Voda 
torej kot povezovalni ključ. Lo- 
redana Gec in  Janko Petrovec 
sta dalje v  poenoteno rdečo n it 
združila zgodovinske trenutke 
SKGZ in  poetične verze furlan
skih, ita lijanskih in  slovenskih 
ustvarjalcev. Proslava, ki je b i
la tako hkra ti tud i gledališki 
kons, so sooblikovali še Moška 
vokalna skupina Sraka iz Štan- 
dreža, k i jo vodi Bogdan Kralj, 
MePZ Igo Gruden iz Nabreži
ne pod vodstvom Janka Bana, 
duo M artina  in  Marko Feri, 
Trobilna skupina Pihalnega 
orkestra Ricmanje in  Akrobat

ska skupina Cheerdance M ille 
n iu m  Škrati, k i je občinstvo 
prevzela z d rzn im i p iroetam i 
svojih članic. Za m ultim ed ij- 
sko zasnovano sceno in  luči sta 
poskrbela Peter Furlan in  Ra
fael Cavarra.
T.i. uradni del proslave je imel 
dva ključna trenutka. Prvega je 
zaznamovala podelitev p riz 
nanj b ivšim  predsednikom, 
deželnim  ta jn ikom  in  pok
ra jinsk im  predsednikom 
SKGZ. Nagradili so Angela 
Kukanjo, Lamberta Mermoljo, 
Jožeta Deklevo, Borisa Raceta, 
Gorazda Vesela, Klavdija Pal
čiča; M irkota Kosmino, Boga 
Samso, Daria Cupina, Dušana 
Udoviča, Dušana Kalca, Borisa 
Perica, Jole Namor, V iljema

Černa, M irka Primožiča, Karla 
Devetaka, Suadama Kapiča, 
Branka Jazbeca. Nekateri iz
med teh so pred časom že pre
m in ili; nagrade so zato izročili 
ožjim sorodnikom. Pokrajinski 
predsednik za Tržaško Igor Ga
brovec je nazadnje izročil priz
nanje tud i sedanjemu deželne
m u predsedniku zveze Rudiju 
Pavšiču, k i je b il res presene
čen, saj zanjo n i vedel.
Druga uradna etapa popoldan
ske proslave je b il govor ravno 
Rudija Pavšiča, k i je uokv iril in  
ocenil "po l stoletja življenja in  
dela SKGZ". Predsednik je med 
drugim  poudaril, da se organi
zacija zavzema "za razvito na
rodno, jezikovno, ku lturno  in  
tud i gospodarsko čvrsto sku

pnost, k i bo im ela uspeh v 
prihodnosti in  ne v  spom inih 
na preteklost." Izpostavil je po
z itivne  učinke dialoga med 
SKGZ in  najrazličnejšimi kom
ponentam i civilne družbe, ki 
na našem ozemlju prebivajo, 
kot tud i z javn im i inštitucija
m i ter m atično dom ovino. 
Pavšič pa n i mogel m im o m rt
ve točke, na kateri leži zaščitni 
zakon. Obenem je predsednik 
poudaril složno sodelovanje s 
Svetom slovenskih organizacij: 
toda, čeprav obe krovni nasto
pata glede bistvenih vprašanj 
skupaj, "n i manjšina dosegla 
predstavništva, k i b i jo ob po
trebn ih  p rim erih  zastopalo v 
ce lo ti." Pavšič se je v svojem 
posegu do takn il še odnosa 
SKGZ do gospodarskega vpra
šanja, k i zahteva izoblikovanje 
skupne strategije razvoja do 
našega kulturnega življenja, ki 
večkrat deluje v nenaklonjenih 
finančnih  okoliščinah, do me
dijskega sveta, glede katerega 
je treba "op rav iti kakovostni 
korak tu d i na podlagi za
ključkov Programske konfe
rence". Veliko skrbi je treba po
svetiti tud i Benečiji in  Sloven
cem na Videmskem. "Nalog je 
torej veliko. Reševali jih  bomo 
z op tim izm om ", je zaključil 
Pavšič.
Dodati je še treba, da je v 
zgodnjih  popoldanskih urah 
potekala v m ali dvorani Kul
turnega doma še slavnostna 
seja deželnega sveta SKGZ, na 
kateri so podali svoj pogled na 
pokrajinske stvarnosti še Igor 
Gabrovec za Tržaško, Livio Se
m o lič  za Goriško in  Jole Na
m or za Videmsko.

Igor Gregori

Antonaz gostvNŠK

Treba je imeti
potrpljenje

N a nedavnem obisku v 
prostorih  Narodne in  
študijske knjižn ice je 
deželni odborn ik za ku lturo  

Roberto Antonaz ob ljub il pod
poro dežele pri reševanju težav,

ki ovirajo delovanje knjižnice; 
problem i - kot je znano - so f i 
nančnega in  prostorskega zna
čaja. Glede vrnitve Narodnega 
doma v Trstu in  Trgovskega do
ma v  Gorici našim ustanovam 
bo treba im eti še potrpljenje, 
saj se tovrstne težave ne 
razrešijo čez noč.

SKlubom prijateljstva po Furlaniji

Sola za izdelovanje mozaikov 
v Spilimbergu in Videm (2)

V  stolnici - tu 
d i to smo 
obiskali - je 

leseni kor stal za 
g lavnim  oltarjem .
Tam so se zb ira li 
duhovn ik i k m o lit
vi.
Na polkrožni steni 
za oltarjem so odk
r i l i  stare freske, k i 
so se najbolj ohra
n ile  prav za h rb 
tom  lesenega kora.
Kor so odstranili 
zato, da do freske 
vidne. V stolnici je 
m nogo lep ih  slik 
raznih umetnikov.
Zanimivo je to, da 
so orgle pritrjene 
na stebre tam nekje 
pod stropom sredi 
cerkve. Tudi te so 
okrašene z veličast
n im i slikam i. Pod 
cerkvijo je kripta, 
polna debelih ste
brov in  lokov. Tudi 
tu najdemo freske, 
pa tud i o ltar iz 
kamnitega reliefa.
Cerkev je posveče
na sveti M ariji Velik i (Santa 
Maria Maggiore). Na 700. 
obletn ico ustanovitve spo-

m inja velika lepa ikona Marije 
z Jezusom. Za to priložnost jo 
je naslikal grški ikonograf iz

Korinta. Pred njo smo 
zapeli pesem M ariji v 
čast. Cerkev so začeli 
zidati na pobudo spi- 
limberškega grofa 
VValterpertolda II. 4. 
oktobra 1284. Stopili 
smo še do gradu, k i so 
ga dali zgraditi grofje 
spilimberški v  13. sto
letju. Prišli so menda s 
Koroškega. Ta grad n i 
trdnjava, ampak le sk
lop več ali manj lepih 
ve lik ih  stavb. Ena je 
od zunaj lepo poslika
na, le da so podobe 
zbledele.
Končno smo se poda
l i  v šolo. Stopili smo v 
vežo - in  zastal nam je 
d ih . Kako čudovito! 
Stali smo na prelepi 
ve lik i preprogi, po ln i 
ž ivobarvnih vzorcev. 
Zdelo se je, da je p ri
spela naravnost iz sa
me Perzije. Kje pa! Z 
veliko potrpežljivostjo 
so jo  sestavili p ridn i 
učenci iz drobnih ka
menčkov po navodi
lih  učiteljev. Tudi leva 

in  desna stena sta p rekriti z 
mozaiki. Na levi je prikazano 
obzidano staro mesto, k i nosi

ime po zgoraj omenjenih spi- 
limberških plem ičih. Na desni 
so trije  fantje, k i pripravlja jo 
mozaik: eden obdeluje s kladi
vom kamenčke, drugi jih  pola
ga na tla, tre tji pa na steno. La
stovke letijo po svetu - kakor so 
tud i razpršeni mozaiki te šole 
po vsem svetu. To pričajo sim
bo li raznih dežel, npr. p iram i
de, E ifflov stolp idr. Furlanski 
izdelovalci mozaikov so se 
razšli po svetu - toda tud i učen
ci priha ja jo  v Spilimbergo z 
vseh koncev sveta. Vpišejo se 
lahko med 17. in  34. letom sta
rosti. Im eti m orajo za seboj 
vsaj t r i razrede višje srednje 
šole. Šola se preživlja sama. Za
služijo s tem, da izdelujejo mo
zaike po naročilu. Medtem ko 
smo v veži poslušali vodičkino 
razlago, se je končal pouk in  
razredi so se izpraznili. Pouk 
traja tr i leta. Obiskali smo vse 
razrede, v ide li orodje in  sto
pnjevanje izpopolnjevanja. Po 
h od n ik ih  smo občudovali 
skrbno izdelane mozaike, dela 
učencev, največ kopiranje zna
n ih  mozaikov, pa tu d i nove, 
moderne. Za izdelovanje m o
zaikov uporabljajo kamenčke 
raznih vrst in  velikosti, pa tud i 
drug material. Učijo se tud i de
lati barvna okna.
Že pošteno u tru jen i smo spet 
sedli na avtobus in  se odpelja
l i  v sosednji kraj, v  lepo veliko 
restavracijo, kjer so nam po
stregli z okusn im i dom ačim i 
jedmi.

/konec 
Nada Martelanc



Obvestila
D ru š tv o  s lo v e n s k ih  izo
bražencev vabi v ponedeljek, 6. 
t.m ., v Peterlinovo dvorano, 
Donizettijeva 3, na otvoritev 
razstave razglednic Maksima 
G asparija  na e tnogra fsko  
tematiko iz osebne zbirke Mar
jan a  M arinška . Večer bo 
predstavil etnologJanez Bogataj. 
Začetek ob 20.30.
Slovenska V incencijeva kon
ferenca in Klub prijate ljstva 
vabita na duhovno pripravo na 
Božič, ki bo v sredo, 15. de
cembra, pri šolskih sestrah pri 
Sv. Ivanu, ul. delle Doccie 34 v 
Trstu. Letos jo bo vodil tržaški 
škof msgr. Evgen Ravignani. 
Začetek s sveto mašo ob 16. uri; 
sledil bo razgovor ob čaju.

Slovensko dobrodelno društvo 
v Trstu razpisuje svojo osem
najsto š tud ijsko  podporo iz 
sklada Mihael Flajban. Podpora 
bo znašala 1.500,00 evrov za 
prvi letnik in potrditev 1.250,00 
evrov za vsako naslednje leto, če 
bo dobitnik zadostil pogojem 
pravilnika. Poleg glavne podpore 
bo društvo po svojih možnostih 
upoštevalo tudi druge ostale 
prošnje visokošolcev. Podpora je 
namenjena visokošolcem, ki so 
se vpisali na univerzo v aka
demskem letu 2 0 0 4 /2 0 0 5 . 
Podrobnejša pojasnila in razpis 
dobite na sedežu Slovenskega 
dobrodelnega društva v Trstu, ul. 
Mazzini 46, prvo nadstropje, tel. 
040 631203, ob četrtkih od 16. 
do 18. ure. Rok zapade 16. 
decembra 2004.
Darove bomo objavili prihodnjič!

Spored pastoralnega obiska v Šempolaju
Dušnopastirski obisk nadškofa Dina De Antonija v župniji sv. 
Pelagija v Šempolaju: sobota, 4. decembra, ob 15.30 srečanje 
z birmanci in njihovimi starši; ob 16. uri srečanje s kulturnim 
društvom KD Vigred in pogovor z župljani. Ob 18. uri sv. maša v 
Slivnem, ob 20. uri srečanje z župnijskim pastoralnim in 
gospodarskim svetom. Nedelja, 5. decembra, ob 10.30 slovesna 
sv. maša v Šempolaju in molitve na pokopališču. Ponedeljek, 6. 
decembra, ob 10. uri obisk osnovne šole.
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Tržaška knjigarna

Predstavili knjižno zbirko 
Goriške Mohorjeve družbe
V  Tržaški kn jigarn i 

so m in u li četrtek 
predstavili Kole

dar in  kn jižno  zbirko 
m ohorjevk za leto 2005. 
Koledar je občinstvu 
predstavil u redn ik  dr.
Jože Markuža in  ga oz
nač il kot pom em bn i 
dokum ent našega časa 
in  dejavnosti naše sku
pnosti. Grafično je Kole
dar 2005 oblikoval s tan
koču tn im  navd ihom  za 
naravno bogastvo dreves 
Štefan Pahor.
Ta jn ik  GMD Marko 
Tavčar je nato predstavil 
ostali pub likaciji. Prva je 
zan im iv  potopis časni
karja in  sodelavca našega 
časopisa, Naceta Novaka, 
Camino, v katerem op i
suje avtor pot, k i ga je 
peljala po starodavni ro
m arski p o ti do Kompostele. 
Kn jigo S slovensko pesm ijo

skozi življenje zbirke Naše ko
renine, v kateri avtor Vlado

Švara pripoveduje o svoji ž iv
ljen jski izkušn ji na področju

glasbenega udejstvovanja, je 
občinstvu orisala urednica Li- 
da Turk.
Marko Tavčar je nato opozoril 
še na dve k n jig i izven redne 

zbirke, in  si
cer na zbirko 
otroških lju d 
skih pesmic 
C in-cin-cin  
Cene, k i j ih  je 
zbral Franc 
Černigoj 
(kn jigo boga
tijo  tu d i i lu 
stracije Silve 
Karim) in  štu
d ijo  prof. Ta
tjane Rojc 
Lettere slove- 
ne. Dalle ori- 
g in i a li ' eta' 
contempora- 
nea, nam e
njeno i ta l i
janskim  bra l
cem. Tajn ik  
GDM je še 
dodal, da bo 
v kratkem iz
šel izbor spi

sov zgodovinarke M ilice  Ka
cin W ohinz.

ES3 Slovenska emigracija v Argentini

130 let Slovencev
v Argentini

V  sredo, 24. novembra, so 
v Narodni in  študijski 
knjižnici v Trstu predsta

v ili knjigo Marka Sjekloče o slo
venski emigraciji v Argentini

Leta 1878 je namreč skupina 
goriških kmetov odpotovala v 
Argentino, čeprav je do prve 
svetovne vojne prevladovalo 
priseljevanje v Severno Ame
riko, tako da je b ilo  do takrat po 
Kalčevih ugotovitvah le "nekaj

Gez morje v pozabo. Po pozdra
vu ravnatelja NŠK M ilana 
Pahorja sta o delu spregovorila 
zgodovinar Aleksij Kalc in  od
govorni urednik Primorskega 
dnevnika Bojan Brezigar. Kalc 
je predstavil vsebino knjige, ki 
p rvič zaobjema 130-letno p ri
sotnost Slovencev v Argentini.

sto slovenskih rojakov" v ju ž n i 
Ameriki. Med obema vojnama 
pa se je več tisoč Slovencev, še 
posebno Primorcev, odločilo za 
Argentino zaradi gospodarskih 
in  po litičn ih  razmer. Po drugi 
svetovni vojn i se je odprlo po
sebno poglavje politične emi
gracije. Strukturno je b il slednji

val zelo različen od prejšnjih, ta 
skupnost pa je močno vsestran
sko in  še posebno ku ltu rno  
zaživela. Avtor ponuja tudi so
ciološko analizo emigracije in  
obravnava predvsem odnos pri
seljencev do lastne identitete, 
matice in  nove države. "Sjek- 
loča daje svoje interpretacije in 
želi izzvati debato", je zaključil 
Kalc.
Brezigar je med drugim  pouda
ril, da so v Argentini Slovenci 
ostali "najbolj Slovenci", saj je 
gojenje jezika in  kulture spada
lo med prioritete, "tako kot bi 
šlo za naše vasi, tako kot za naše 
kraje". N ikjer drugje n i emigra
ciji uspelo ohraniti identiteto še 
v tretji ali četrti generaciji. Tudi 
Argentina je sicer v  začetku 20. 
stoletja želela udejanjiti asimila
cijo, imigracija pa je bila tako 
skokovita, da so skupine ohra
nile čut pripadnosti. Argentina 
se je razvila v pravo večkultur
no državo.
"To je m in i enciklopedija, kjer 
boste našli vse na enem me
stu", je dejal avtor in  dodal, da 
je gradivo zbiral od leta 1997. 
Celjan Sjekloča je prišel v Ar
gentino leta 1989 kot uslužbe
nec jugoslovanske ambasade v 
Buenos Airesu, po njenem pro
padu pa je postal izseljenec vse 
do letošnjega leta, ko se je v rn il 
domov.

Matjaž Rustja

Končal se je v nedeljo

Dušnopastirski obisk prijaznega 
nadškofa v Nabrežini

Sv. maša v cerkvi Marije Velike

Nesebična ljubezen ne postavlja 
na prvo mesto svojih interesov

med dobrim in  zlim."... "če zav
lada sebična ljubezen, ko v id i
mo zgolj sebe..., takrat je človek 
sposoben delati krivico, si po
magati z lažjo in  povzročati dru-

Lepa in  sončna je bila ne
delja Kristusa Kralja 21. 
novembra, k i je prav vabi

la na sprehode in  izlete v naravo. 
To je bilo vidno tudi pri udelež
b i popoldanske slovenske sv. 
maše z manjšim obiskom in  od
sotnostjo narodnih noš v cerkvi 
Marije Velike v Trstu. Na ta dan 
se v tej cerkvi kar vrstijo sv. maše 
od jutra do večera, v čast Matere 
Božje od zdravja; maša spominja 
na hude čase v začetku 17. sto
letja, ko se je v mestu ponovno 
pojavila kuga. Danes pa se ver
n ik i priporočajo Božji Materi za 
zdravje na duši in  telesu, za tiste 
bolezni, k i bremenijo človeka 
današnjega časa. Obilica sveč, z 
značilnim  vonjem po izgore
vajočem vosku, je sprejemala ob 
vhodu prihajajoče ljudi, ki so se 
želeli udeležiti te bogoslužne da

ritve; le-ta je letos sovpadala tu 
di s praznikom Kristusa Kralja, 
k i označuje konec cerkvenega 
leta in  vstop v  adventni čas. V 
začetku te sv. maše, katero je vo
d il koprski dekan g. Alojz 
Kržišnik ob somaševanju msgr. 
Marija Gerdola, župnika iz Trebč 
Iva Miklavca in  patra Rafka Ro
preta, je msgr. Gerdol prinesel 
pozdrave koprskega škofa Meto
da Piriha, k i je b il zadržan v  No
v i Gorici zaradi proglasitve cerk
ve Kristusa Odrešenika za prvo 
sostolno cerkev v Sloveniji. 
Združeni zbor ZCPZ, ki je s pe
smijo olepšal to bogoslužje pod 
vodstvom Edija Raceta in  ob or- 
geljski spremljavi Tomaža 
Simčiča, je s Slovensko sv. mašo 
Franca Blažiča in  M arijin im i pe
smimi, ki globoko segajo v člo
veška srca, približal vernikom

sporočilno m i
sel, ki jo je v svoji 
pridig i podal ko
prski dekan g.
Lojze Kržišnik.
"Predaj se vetro
vom! Naj srce se 
navriska in  
izjoče! Vendar 
mornar, ko je 
najvišji dan, iz
meri daljo in  nebeško stran." S 
tem verzom Otona Zupančiča je 
pričel svojo pridigo. Nato je na
daljeval: "Današnji praznik Kri
stusa Kralja, s katerim končuje
mo cerkveno leto, simbolizira ti
sti "najvišji dan", ko mora kri
stjan izmeriti koordinate svojega 
duhovnega življenja." ... Svojo 
misel je poglobil z dvojico ču
stev, k i so dobesedno notranji 
vzrok veselja in  žalosti. "Boj

Evharistija je šola ljubezni. V njej 
je povzeta vsa skrivnost poslan
stva cerkve... Jaz sem z vami vse 
dni do konca sveta" (M t 28,20) 
... To nam bo omogočilo večjo 
edinost, večji notranji m ir, 
doživljanje skupnosti, da b i glo
blje začutili dramo telesne in  
duhovne lakote v svetu." ... 
"Prosimo Mater Božjo od 
zdravja, da nam izprosi m ilosti 
vere, da nam pomaga pripadati 
Kristusu, k i nam lahko pozdravi 
naše duše, da bomo doživljali 
polnost življenja in  ljubezni." 
Ob sklepu daritve je zadonela 
pesem Ignacija Hladnika Marija, 
skoz življenje. Mogočno je od

mevala melodija te priljubljene 
Marijine pesmi, ki je privabila 
tudi druge v cerkvi, da so se p ri
družili s svojim petjem in  s tem 
prižgali notranjo luč upanja v 
Božjo Mater od zdravja, "Marija 
h it i na pomoč!" Ko so verniki 
zapuščali cerkev, se je mrak že 
spuščal nad mesto. Na pol raz
svetljeno široko stopnišče je 
sprejemalo odhajajoče in  tiste, 
k i so komaj priha ja li v cerkev 
Marije Velike s prošnjami k Ma
teri Božji od zdravja za ta veliki 
dar in  lajšanja telesnih in  dušev
n ih  bolečin, ki težijo vsakega 
človeka.

Pavel Vidau

gemu zlo." Nesebična ljubezen 
pa ne postavlja na prvo mesto 
svojih interesov.
"Lepo je opisal to ljubezen sv. 
Pavel, ko pravi, da je ljubezen 
potrpežljiva, dobrotljiva, n i ne
voščljiva ..., vse prenaša, vse ve
ruje, vse upa, vse prestane." Na
to se je navezal na leto evhari
stije, k i ga je pred kratkim raz
glasil papež. "Evharistija (sv. 
maša) je središče vere in  Cerkve.

ZVEZA CERKVENIH PEVSKIH ZBOROV IZ TRSTA 

vabi na

letošnjo revijo odraslih pevskih zborov

PESEM JESENI
v Občinskem gledališču France Prešeren v Boljuncu 

v nede ljo , 5. decem bra, ob 16. uri.

Foto Kroma Začetek je b il v četrtek, 25. 
novembra, ob 9.30 z 
mašo za starejše župljane; 

dobrodošlico sta izrazila Riccar- 
do Floreancig in  G iovanni 
Gobbo.
V p rid ig i je nadškof poudaril 
važnost krščanskega pričevanja 
današnjemu svetu. - Pri obisku 
v Sanatoriju in  Centru za men
talno zdravje je zlasti poslušal,

tolažil ter bodril in  daroval ma
le rožne vence. Isti dan je obi
skal pokopališče, se o vzgoji raz- 
govarjal s starši m ladoletnih, 
potrjeval m ladino in  skavte ter 
poslušal in  bodril oba cerkvena 
zbora. - V petek smo uživali ob 
glasbi-petju in  veselem razgo
voru z m ladino v srednji šoli L 
Gruden. Veliko smeha pa je b i
lo z otroki v vrtcu, saj so "m o li

l i ” z očmi, rokami, usti in  
ušesi. - Isti dan in  v soboto 
je obiskal naš Pastir več kot 
20 bolnikov po domovih; 
maševal je in  se razgovarjal 
ter dajal smernice župnij
skim svetom. - V nedeljo je 
ob lepem petju v p o ln i 
cerkvi ob 10. u ri maševal v 
treh jezikih in  prikazal le
poto in  važnost krščanske
ga življenja kot luč in  izvir 
veselega pričevanja, zlasti z 
nedeljskim bogoslužjem in  
srečanjem. Pred cerkvijo ga 
je počastila domača godba, 
obenem je še blagoslovil 
avtomobile, se zadržal ob 
zakuski z verniki in  opold

ne ob prisotnosti župana, last
nika in  mojstra blagoslovil "m i- 
n ikapelico" p ri kriških  ko lo
nah, k i nosi napis "REGINA PA
ČIŠ", tako potrebna za dana
šnje čase. - Seveda se je nadško
fu zahvalil domači župnik s 
cvetličn im  darom in  plaketo 
naše cerkve. - Pa recimo na glas: 
Najlepša hvala, ob ilo  Božjega 
blagoslova za naprej in  na 
mnoga leta!
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Na Dunaju so novembra priredili 57. knjižni teden

Preboj na avstrijsko-nemški
knjižni trg

Zavlačevanje izvajanja zaščitnega zakona

Izigravanje obveznosti kot pravilo

Osrednje združenje av
strijskega knjigotrštva, 
prireditelj 57. knjižne

ga tedna (Buchwoche) v dunaj
skem rotovžu, je razgibano do
gajanje, saj je brezplačno razde
lilo  100.000 izvodov romana 
Das geheime Brot (Skrivni 
kruh) iz leta 1950. V njem av
strijski avtor uspešnic Johannes 
M ario Simmel opisuje trpko 
življenje v razrušenem avstrij
skem glavnem mestu takoj po 
koncu vojne. Tradicionalno na
grado avstrijskega knjigotrštva 
za toleranco v mišljenju in  de
lovanju je letos prejel petdese
tle tn i prozaist Erich Hackl. V 
zahvalnem govoru se je uprl 
današnjemu pojmovanju tole
rance, k i da jo je po litičn i raz
voj degradiral v  neobvezni 
konform izem , k i dovoljuje 
prav vse, zato je "ob zatonu 
zgodovinskih u top ij" naglasil 
svojo prizadetost zaradi aktual
nega dogajanja, kar je lahko vz
podbuda za pisanje in  delo
vanje.
Med kn jižn im i novostmi iz p ri
bližno 150 pretežno domačih 
avstrijskih založb je bila prese
netljivo dobro zastopana tud i 
slovenska književnost v nem
ških prevodih. Poleg treh glav
n ih  celovških slovenskih za
ložb (Drava, Mohorjeva založ
ba, Wieser) preseneti število 
drugih avstrijskih založb, k i so 
sprejele v svoje programe slo
venske avtorje. Tudi to doka
zuje, da je slovenska književno
st v zadnjih letih v Avstriji pre
bila zid neupoštevanja. 
Celovško - dunajska založba Ki- 
tab je na lastni stojnici razstavi
la kar več knjig slovenskih av
torjev v nemških prevodih, po
leg satir in  aforizmov Žarka Pe
tana v kn jig i Literatur und En- 
gagement (Literatura in  angaž
ma) izbor iz vseh lite ra rn ih  
obdobij Edvarda Kocbeka ob 
avtorjevi stoletnici rojstva, za 
nameček pa še izbrane novele 
Borisa Pahorja Die Blumen fur 
den Aufsatzigen (Rože za go
bavca), v informacijo pa je po
stavila na ogled že pred nekaj

le ti izdane nemške pesnitve 
Franceta Prešerna. Zgornjeav- 
strijski založnik b ib lio filsk ih  
knjig Christian Thanhauser je 
ob sto letn ici rojstva drugega 
pomembnega slovenskega pe
snika Srečka Kosovela natisnil z 
lastnim i lesorezi in  perorisba- 
m i opremljeno knjigo M ein 
Gedicht ist mein Gesicht (Moja 
pesem je moj obraz) z nemški
m i prevodi Ludwiga Hartin- 
gerja, medtem ko je pri celovški 
založbi Rapial v dvojezični kn ji
gi Moj črni tin tn ik . Nokturno 
ponudil svoje prevode Kosove
love poezije tudi Jozej Strutz. 
Kar dve pesniški zbirki Tomaža 
Šalamuna (Vier Fragen der Me- 
lancholie - štiri vprašanja me
lanholije , Aber das sind Au- 
snahmen - Toda to so izjeme) s 
prevodi Petra Urbana, ki je Šala
muna prevajal že v sedemdese
tih  letih prejšnjega stoletja, sta 
zagledali luč sveta p ri novi du
najski založbi Korresponden- 
zen, medtem ko je nova 
nemška knjiga mednarodno 
znanega slovenskega filozofa 
Slavoja Žižka Dobrodošli v 
puščavi realnega p ri dunajski 
založbi Passagen prevod iz an
gleščine.
Založba Drava je predstavila 
knjižne novosti v  glavni raz
stavni dvorani. Letošnje odlič
no posredniško dejanje je 
nemška izdaja Prišlekov Lojze
ta Kovačiča v  prevodu Klausa 
Detlefa Olofa. Toda zanimanje 
javnosti je usmerjeno tud i k 
zdaj že desetim knjigam izbra
nega dela Ivana Cankarja v so
dobni nem ščini prilagojenih 
adekvatnih prevodih E m ina 
Kostlerja. Kot deseta knjiga je 
letos izšel Cankarjev p rv i (du
najski) roman Tujci (Die Frem- 
den) iz leta 1901, k i ga je pre
vajalec še posebej predstavil na 
spremljevalni braln i prireditvi 
v "lite rarn i kavarni" (komplet 
Cankarjevih kn jig  so 1. 12. 
predstavili na Inštitutu za slavi
stiko dunajske univerze). Svoje 
novosti, med drugim  nemško 
izdajo bogato ilustrirane knjige 
Andreja Capudra in  Bogdana

Kladnika Slovenija brez meja in  
nemška prevoda m ladinskih 
povesti Jane V idm ar in  Dese 
Muck, razstavila tud i celovška 
Mohorjeva založba, njen avtor 
Feri Lainšček (z nemško izdajo 
romana Ki jo je megla prinesla 
/ Die aus dem Nebel kam) pa je 
nastopil v  literarni kavarni. Za
ložn ik Wieser je ponatisn il v 
novi zbirki VVortLandStreicher 
(BesedniPotepuh) nekaj prevo
dov slovenske proze: Posme
hljivo poželenje Draga Jančarja, 
Nevarna razmerja Jožeta Ja
vorška, satirični roman Janija 
Virka, posebej pa je v prevodu 
Johanna Strutza izšel tud i ro
man Prešernovega nagrajenca 
Florjana Lipuša Boštjanov let 
(Boštjans Flug). Jančarjev ro
man Galjot so ponovno objavi
l i  p ri dunajski založbi Folio. Za
ložnik Lojze Wieser je letos na
stopil tud i kot avtor ku ltu ro 
loško zanimive nemške knjige 
Die Zunge reicht weiter als die 
Hand Qezik seže dalje kot 
roka), k i je izšla pri dunajski za
ložbi Czernin. Na knjižnem  
tednu so med obiskovalce za
stonj d e lili tud i antologijo 
mlajše avstrijske poezije in  pro
ze, k i jo je pod težko prevedlji
v im  naslovom vonsinnen (o 
čutih, smislu, obseden in  po
polnom a iz sebe) izdalo O- 
srednje združenje avstrijskega 
knjigotrštva. V njej je zastopana 
tudi koroška dvojezična pesni
ca Maja Haderlap z daljšim od
lom kom  cikla o kralju iz troje- 
zične zbirke Pesmi iz leta 1998. 
Na stojnici Interesne skupnosti 
avstrijskih avtoric in  avtorjev 
pa je bila na ogled antologija 
Eintragungen ins LOG - Buch 
(Vpisi v knjigo LOG), k i je izšla 
ob stoti številki dunajske lite 
rarne revije LOG. V njej so v 
nemških prevodih objavljeni 
tud i teksti slovenskih avtorjev 
Edvarda Kocbeka, Borisa Pa
horja, Valentina Polanška, M i
lene Merlak, Petra Semoliča in  
Leva Detele, izdajatelja in  ured
nika revije LOG, ki nepretrga
no izhaja že od leta 1978.

Lev Detela

Ob plebiscitu 1866. leta 
v Slovenski Benečiji, 
ko so se tam kajšnji 

Slovenci odločali med Avstro- 
Ogrsko in  Italijo, so italijanske 
oblasti z obljubam i glede priz
nanja narodnostn ih  pravic 
prepričale prebivalstvo, da je 
glasovalo za kraljevino Ita lijo . 
Poldrugo stoletje zatem n i tam 
n it i še ene same slovenske 
šole, z izjemo dvojezične, k i je 
bila ustanovljena pred leti kot 
zasebna šola. Oblasti pa so po
spešeno zgradile ita lijansko 
učiteljišče v Špetru Slo- 
venov (1878), k i je pre
p lavilo  Nadiške doline 
z ita lijanskim  šolstvom.
Tako je danes od nekaj 
desettisočglave sloven
ske skupnosti ostalo, po 
zaslugi Čedermacev, še 
nekaj tisoč ljud i, k i zbe
gano zrejo v tebe, ko jih  
nagovoriš po slovensko, 
v zadregi, ali naj t i spre
govorijo v svojem mate
rinem  jeziku a li ne.
Po p rv i svetovni vo jn i 
so bila k Ita liji priključe
na slovenska ozemlja 
preplavljena z lepaki, ki 
jih  je podpisal sam ita
lijanski kralj, na katerih 
je m rgole lo novih  
obljub. Med n jim i tud i 
zagotovilo, da "Če vam 
je Avstrija dala šole, 
vam bom o m i dali še 
več." Doživeli pa smo 
to, da je bila pod fašiz
mom  poslednja slovenska be
seda izbrisana iz javnega 
življenja, celo iz cerkva in  z 
grobov.
Po drugi svetovni vo jn i je Ita
lija  na pritisk zaveznikov pod
pisala Pariško m irovno pogod
bo (1947), a je že nekaj tednov 
po podpisu terjala njeno revi
zijo. Sprejela je tud i novo Usta
vo, katere 6. člen pravi, "da Re
publika ščiti s posebnim i nor
m am i jezikovne manjšine." V 
prehodnih določbah pa je do
datno obvezala državo, da to 
stori nemudoma. Tega pa drža
va n i storila, ampak je dvoje 
m anjšinskih zakonov
(splošnega in  globalnega za 
Slovence) sprejela s polstolet
no zamudo, s tem, da ju  lokal
ne in  državne oblasti že nekaj

let prizadevno sesuvajo z ovi
ranjem njunega izvajanja, s po
skusi izvzetja večjih mest, Re
zije in  Benečije iz dvojezičnega 
območja itn.
Ob podpisu Londonskega spo
razuma (1954) je predsednik 
italijanske vlade Mario Scelba 
v Trstu Slovencem zagotovil, 
"da vlada ne bo izpolnila samo 
obvez, k i izhajajo iz sporazu
ma, temveč se bo tud i po trud i
la, da pokoplje preteklost in  
ustvari ozračje političnega, go
spodarskega in  socialnega so

delovanja." Današnje vsakršne 
demonstracije italijanstva on
stran meje (alpinci, vojaška pa
rada, fojbarske kampanje, sve
tovni ezulski kongresi idr.) pa 
nas opozarjajo, da je Italija, v 
nasprotju z obljubam i, poko
pala prihodnost, ne pa pretek
losti. Še več, Londonskega spo
razuma si nobena vlada, v 
svojem spogledovanju z desni
co, n i upala predložiti parla
mentu v ratifikacijo in  se je po
tem izgovarjala, da j i  npr. Po
sebnega statuta, kot sestavnega 
dela sporazuma, n i treba 
izvrševati, ker n i del njenega 
notranjega prava.
Osimski sporazum (1975) je 
Ita lija  sicer podpisala in  tud i 
ratificirala, vendar so se n iko li 
do kraja potolčene ireden ti

stične sile pognale proti njemu 
s silovito  propagandno kam
panjo, k i traja še danes. Temu 
se je pridružila tud i uradna Ita
lija, npr. s četrtstoletnim  zav
lačevanjem sprejetja globalne
ga zaščitnega zakona, z 
nespoštovanjem do loč il o iz
p lačilu odškodnine optantom 
itn . Tudi izsiljeni podpisani So
lanov kompromis, k i naj b i 
dokončno zaprl dosje optant- 
skega premoženja, je Ita lija  
začela ignorira ti, ko n i dal 
željenih rezultatov, ter je zno

va poskušala odpreti 
ta problem, med 
ostalim  tu d i z odk
lanjanjem prevzema 
odškodnine, k i jo 
Slovenija izplačuje 
po Osimskem spora
zumu.
Tako moramo ob tej 
dem onstraciji vero
lom nosti naše 
zahodne sosede p ri
t rd it i prof. Samu 
Pahorju, ko je v in 
tervju ju za Slovenca 
(8.7.1995) protestiral 
p ro ti sprejetju g lo 
balnega zaščitnega 
zakona, sprašujoč se, 
"kaj nam bo ko
pičenje sporazumov 
in  zakonov, k i se ne 
izvršujejo.” Še več, 
slovenskim pogajal
cem je priporočal, 
naj v odnosih z Ita
lijo  zahtevajo, da si 

slednja "preskrbi dva resna po
roka, k i bosta jam čila za iz
vajanje n jen ih  obveznosti". 
Veliko razburjenje, "za 
manjšinske pravice domnevno 
zelo občutljivega" dela koprske 
javnosti ob vprašljivi razsodbi 
Ustavnega sodišča okrog Petro
lov ih  reklam nih oglasov pa iz
pade, ob hkra tn i brezbrižnosti 
tega Kopra do stoletnega suro
vega teptanja tem eljn ih pravic 
Slovencev v Ita liji, najmanj kot 
velika farsa, če že ne kot c in i
zem ali celo kot hinavščina. Če 
zlasti še upoštevamo m onu
mentalno zaščitno zakonodajo 
in  prakso, k i jo  je slovenska 
država, na glede na stroške, za
gotovila italijanski m anjšini in  
k i je vidna na vsakem koraku.

Milan Gregorič

Odziv na zapis g. Ambroža Kodelje

Tudi multinadonalne in multikulturne države
zapadajo v muslimanski terorizem

N everjetno, kako je npr. 
nekdaj zelo strpna deže
la Nizozemska postala 

“nestrpna " do tujcev in  zakaj? V 
Evropi si zatiskamo oči pred vdo
rom islama na najbolj k ru t 
način, s terorjem nad nedolžne 
ljud i za dosego cilja islama, v  to 
ne sme dvomiti nihče, ker je taka 
resnica.
Evropa je katoliška in  taka bo tu
di ostala, ne glede kako in  koliko 
ljud i obiskuje cerkve, to je del 
naše-evropske kulture, k i je tudi 
muslimani ne morejo izbrisati. 
Islam pa n i na pohodu le v  Evro
pi, ampak po celem svetu.
Dne 20. 11. 2004 se je oglasil 
nemški predsednik vlade gospod 
Schroder, k i je opozoril na veliko 
problematiko nespoštovanja 
nemške zakonodaje s strani mu
slimanov, k i hočejo živeti po  
svoje in  se nočejo integrirati v 
nemško družbo. Naslednji čla
nek je pisal o napadu z m olo
tovko na mošejo, prav tako v  
Nemčiji, torej teror ustvarja te
ror! Da, podobne stvari se sedaj 
dogajajo na Nizozemskem že 
vsakodnevno, podobno tudi že v

Italiji, Franciji, v Veliki Britaniji 
itd. Že naslednji dan so prav v  
Nemčiji demonstrirali turški pre
bivalci, večina sedaj že nemških 
državljanov, k i so protestirali 
pro ti muslimanskemu terorju! 
To so napredni ljudje, k i vidijo 
napake islamskega osvajanja oz. 
muslimanskega terorja, k i za 
vsako ceno hoče zavladati zaho
du in  celemu svetu. Večina naših 
novinarjev, morda še bolj profe
sorji iz FDV prav radi omenijo 
Busha, kako je v  vojnah zaradi 
nafte, n iko li pa ne povedo, da 
prav islamski ekstremisti, bolje 
povedano teroristi, ko t je npr. 
Bin Laden ipd., hočejo p r it i do 
naftnih vrelcev, kar bi pomenilo 
prvo stopnjo osvajanja sveta in  
vzpostavitve islama, o tem m eni 
več treba prepričevati, kdor tega 
ne razume, ne pozna in  ne ve, 
zakaj toliko terorizma islamskih 
"skrajnežev". Na Nizozemskem 
pa so se "zbudili"in  sedaj nastaja 
problem prav z muslimani. Pred 
časom so izgnali imame-islam- 
ske poglavarje iz Nemčije, Fran
cije, Velike Britanije, Poljske, Ita
lije in  še od dmgod, ker so v  dža

mijah hujskali ljudi, predvsem 
muslimane in  jih  bodrili in  šču
vali p ro ti vsem "nevernikom", 
ker za islam so vsi tisti, k i niso 
muslimani, neverniki. V Avstriji, 
kjer imajo precej liberalno izbiro 
za šolo, pa smo lahko v Delu dne 
20.11. letos prebrali članek, kako 
je izšla v Avstriji knjiga, k i so jo  
poimenovali "Hujskaški učbe
n ik", k i so ga izdali m uslimanski 
založniki. Kdor je to knjigo pre
bral, se je lahko zgrozil in  se začu
dil, kaj se tam dogaja. Glede na 
to, da sem b il kar v  več musli
manskih deželah in  sem tam 
doživel marsikaj, med drugim  
treninge, kaj treninge, upri
zarjanje ubijanja z zankami, za 
davljanje "nevernikov", nemu- 
slimanov, večinoma drogiranih, 
in  z opranimi možgani mlade
n ič i! Te velike nevarnosti se 
močno zavedam, vendar jih  za
radi omejenosti prostora ne mo
rem opisati. To so problemi, k i 
jih  sedanja Evropa še ne vidi, če
prav jih  že občuti. Muslimaniza- 
cija je neprimerno v  večji meri, 
kot je bila za časa otomanskega 
imperija, katerega smo občutili

v  dobi turških vpadov, ko so ro
pali, požigali, ubijali, odvzemali 
otroke in  jih  vzgajali v janičarje 
(sedaj vzgajajo teroriste še na bolj 
km t način) in  izvajali podobna 
kmta dejanja.
Amerika je vedno nekoliko pred 
Evropo, tam so se že pred časom 
odločili un ič iti islamski terori
zem, še ko je Shroeder razmišljal 
malo drugače ko t sedaj. Zave
dam se, da s silo bo težko in  dol
gotrajno dejanje, uničevanje te
rorizma, tako pravijo tudi profe
sorji iz FDV, vendar pa nihče ne 
pove, kako to storiti brez sile. Go
tovo, da so razlike med revnimi 
in  bogatimi, k i povzročajo pro
bleme, vendar p ri Islamu n i le 
omenjeni problem, tam je pro
blem sam islam, k i noče sprejeti 
modernega življenja za nobeno 
ceno in  je akter vladne oblasti, 
kar zagotovo ne gre skupaj z de
mokracijo. Tako postaja zaradi 
močne zastarelosti, nespreje- 
manja dmgih ver in  zaostalosti 
islama prepad med zahodom in  
islamskim svetom vedno večji. 
Drugi problem je tudi ta, da se 
nočejo "naučiti lo v iti rib", jih  
raje le jedo, navadno te ulovljene 
ribe pridejo z zahoda, taki znaki

so prav posebej p ri Palestincih. 
Sveta vojna ali djihad, k i je glav
na zapoved islama, se ga musli
mani preveč trdno držijo, dokler 
se temu ne odpovedo, ne bo mi- 
m. Bin Ladnova teorija o 72. žen
skah, k i naj bi pripadale vsem ti
stim, k i se žrtvujejo ko t samomo
rilci, je preveč kmta, in  to naj bi 
b ili Alahovi borci!? Teorija Bin 
Ladna, da bo osvojil cel svet in  
ga podredil islamu, je resna 
grožnja, k i je seveda n iko li ne bo 
mogel uresničiti, je pa v p r i
merjavi z grožnjo Hitlerja, Du- 
ceja ali pa Stalina, precej bolj kru
ta in  zastrašujoča; kdor tega ne 
zazna, je slep. H itler je poizkušal

na poseben način vzgajati 
otroke, po vojni je cel svet pravil
no taka dejanja obsodil. O tem, 
kar so počeli Bin Laden in  njego
vi privrženci talibani v  Afganista
nu, n i dosti povedanega. 
Terorizem pa moramo uničiti, 
načinov, kako to storiti, je več, 
saj sedaj umirajo popolnoma ne
dolžni ljudje, temu se mora 
upreti cel svet, le tako bomo 
uspeli. Izgovarjanje, kar je sedaj 
nekako moderno, na križarske 
vojne, pa je popolnoma nesmi
selno, vendar je to del propagan
de v  zagovor muslimanskemu 
terorizmu.

Silvan Štokelj

Videm
Tečaj slovenskega jezika in kulture na tehnično- 
industrijskem zavodu "Arturo Malignani"
Začelo seje vpisovanje na tečaj slovenskega jezika in kulture, ki 
ga organizira Slovenski šolski center iz Špetra v sodelovanju s 
tehnično-industrijskim zavodom "Arturo Malignani”. Lekcije, na 
katerih bo predavatelj profesor Viljem Černo, se bodo odvijale v 
zavodu”Malignani” v Vidmu, ulica Leonardo da Vinci, 10. Potekale 
bodo tedensko v večernih urah, točen urnik predavanj pa je treba 
še določiti. Tečaj predvideva 25 lekcij in se bo zaključil nekje 
konec maja, ko bo mogoče prejeti tudi potrdilo o rednem 
obiskovanju, ki omogoča uporabo raznih možnosti, ki jih 
predvideva zakonodaja.
Kar se tiče vpisovanj in dodatnih informacij, se lahko obrnete na 
Slovenski šolski center v Špetru, drevored Azzida, 9. Telefonsko 
se lahko povežete s številko 0432/727490, naslov spletne strani 
pa je zavod_speter@yahoo.it.
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Predsednik Anton Rop in drugi člani vodstva odstopili pred izrednim kongresom LDS

Nova vlada Janeza Janše vzbuja 
zaupanje večine Slovencev

sV  Sloveniji je toliko različ
n ih  dogodkov na po
dročjih, pomembnih za 

celotno družbo oz. državo, da 
javnost vseh ne more sproti zaz
navati in  jih  ocenjevati. Sicer pa 
sociologi opozarjajo, da je v so
dobnem svetu t.i. globalne 
družbe toliko informacij, da le
te že močno obremenjujejo lju 
di in  jim  lahko povzročajo tudi 
psihične napetosti in  stiske. 
Največ pozornosti v Sloveniji že 
nekaj časa velja Janezu Janši, ki 
je oblikoval novo vlado desno
sredinske usmeritve, k i naj b i 
bila, kot zatrjuje premier oz. 
predsednik SDS, po svoji po li
t ik i in  programu drugačna, 
boljša od vseh prejšnjih.
Po opravljenih postopkih v par
lam entarn ih odborih, kjer so 
b ili predlagani m in istri v pone
deljek in  torek zaslišani, b i 
državni zbor vlado do konca te
ga tedna lahko potrdil. S tem bi 
dobila vse pristo jnosti za vo
denje najvišjega organa izvršil
ne oblasti v Sloveniji v na
slednjih štirih letih. Sodeč po 
javnomnenjskih raziskavah, 
opravljenih v  prejšnjih dneh, 
uživajo premier Janez Janša in  
m in is tri, k i jih  je predlagal v 
vlado, veliko podporo javnosti. 
To je poudaril tudi dr. Niko Toš, 
vodja javnomnenjskih raziskav, 
k i jih  izvaja Fakulteta za druž
bene vede v Ljubljani. Slednji je 
b il v predvolilnem obdobju de
ležen ostrih kritik, ker je ob to l
mačenju izidov raziskav o 
uspešnosti po litičn ih  strank vo
livcem predlagal, skoraj "na
ročal", naj glasujejo za tedaj vo

d ilno  in  vla
dajočo LDS. Dr.
N iko Toš je sicer 
sporočil, da ne 
bo več vodil in  
tolmačil javnom
nenjskih razi
skav, ki jih  izvaja 
omenjena Fakul
teta za družbene 
vede.
Predsednik vlade 
je izkušen in  očit
no tud i pošten 
po litik , p ron ic ljiv  in  odločen, 
tako da ima lastnosti, potrebne 
za dobro in  učinkovito vodenje 
izvršilne oblasti. Seveda 
kakšnemu m in istru  p ri
manjkuje izkušenj in  morda tu 
di znanja o področjih, k i jih  bo 
vodil, takšno m orebitno po
manjkljivost pa bo lahko odpra
v il s pomočjo in  prispevkom 
strokovnjakov, k i bodo delova
l i  v vseh ministrstvih. 
Pomembna novost, sprejeta pri 
oblikovanju vlade, je etični ko
deks, k i so ga m orali sprejeti in  
podpisati vsi m in istri. V  tem 
dokumentu so se obvezali, da 
bodo p ri svojem delovanju 
upoštevali tud i temeljne vred
note človekovega življenja in  
dostojanstva, svobode,
poštenja, pravičnosti, solidar
nosti in  domoljubja. M inistri so 
se v  etičnem kodeksu vlade tu 
d i obvezali, "da bodo s svojim 
ravnanjem pomagali prepreče
vati in  odkrivati nepravilnosti 
in  nezakonitosti, vključno s ko
rupcijo  in  k lien telizm om ." 
Vsak minister bo dolžan odsto
piti, "če b i zaradi nespoštovanja

ustavne prisege, nespoštovanja 
etičnega kodeksa, ali zaradi ne
doseganja pričakovanih delov
n ih  rezultatov predsednik vla
de in  predsedniki koalicijskih 
strank presodili, da je nastala 
občutna škoda za ugled vlade 
ali njene ustanove."
Nova vlada bo p ri izvajanju 
svojega programa seveda nale
tela tudi na odpore in  ovire. V 
državnem zboru se bo morala 
soočati z izkušenim i poslanci 
opozicijskih strank, zlasti iz LDS 
in  ZLSD, vlada pa bo morala 
upoštevati tudi možnost, da bi 
jo ovirali vp livn i uslužbenci v 
državni in  javni upravi, k i so 
privrženci om enjenih dveh 
strank, k i sta b il i tud i najpo
membnejši del prejšnjh vlad. 
Hkrati z umestitvijo nove slo
venske vlade v naslednjih dneh 
se LDS ukvarja z zadevami, ki 
so posledica njenega poraza na 
parlam entarnih vo litvah pre
teklega 3. oktobra. V kratkem, 
predvidoma 11. decembra, bo 
namreč nekdanja vodilna 
stranka, ki je sedaj najbolj po
membna v opoziciji, imela iz

redni kongres. Na njem naj bi 
stranka ugotovila in  preučila vz
roke volilnega poraza, o čemer 
je predhodno poročilo pripra
vila posebna komisija. Na kon
gresu naj b i izvo lili tud i novo 
vodstvo LDS, ker so njen pred
sednik Anton Rop in  podpred
sednika dr. Slavko Gaber in  
Majda Širca kmalu po volitvah 
podali ostavko. Za novega pred
sednika se ne omenja nobeno 
novo ime, tako da bo za pred
sednika morda ponovno iz
voljen Anton Rop, k i je tud i 
vodja poslanske skupine LDS v 
državnem zboru.
V odnosih s Hrvaško malo iz- 
gledov za bližnjo rešitev spor
nih vprašanj
Novi premier se je ob robu 
vrhunskega zasedanja držav čla
n ic Srednjeevropske pobude, ki 
je bila 25. in  26. novembra v 
Portorožu, sestal s predsed
nikom  hrvaške vlade Ivom Sa- 
naderjem. Obravnavala sta od
nose med državama, k i jih  že 
ves čas po n jun i osamosvojitvi 
obremenjujejo razna nerešena 
vprašanja, tudi o meji. Sporazu
mela sta se samo o tem, da bo
sta Slovenija in  Hrvaška po na
stopu nove slovenske vlade ob
nov ili stike na vseh ravneh. Po 
m nenju Sanaderja naj b i o meji 
odločalo mednarodno razso
dišče (arbitraža), čemur Janša n i 
nasprotoval. Toda je opozoril, 
"da arbitraža ne bo zajemala sa
mo meje na morju, ampak tudi 
kopenski del meje med Slove
n ijo  in  Hrvaško. Vsekakor pa se 
Slovenija ne boji arbitraže."

Marijan Diobež

Delavcev za sedaj ne bodo odpuščali

Kriza in izgube v živilski 
industriji Fructal

V  slovenskem gospodarst
vu in  javnosti, zlasti tisti 
v Zgornji Vipavski do li

ni, so zgroženi in  presenečeni 
zaradi razkritja, da je v ajdov
skem Fructalu, eni naj večjih 
družb slovenske živilske indu
strije, nastala kriza. Prodaja sicer 
zelo znanih in  kakovostnih sad
n ih  sokov in  drugih izdelkov se 
je zmanjšala, izvoz upada, razen 
v Italijo, izguba od celotnega po
slovanja Fructala, ki je v prvih  
devetih mesecih tega leta 
znašala 637 m ilijonov tolarjev, 
pa naj bi do konca leta narasla 
na okoli m ilijardo tolarjev.
Novi predsednik uprave (direk
tor) Fructala M iran Božič razč
lenjuje vzroke krize poslovanja 
in  hkrati sprejema najnujnejše 
ukrepe za premostitev težav. Me
ni, da se prejšnje vodstvo n i do
volj pripravilo na nove pogoje 
in  razmere, k i so za gospodarst
vo, v tem okviru tudi za živilsko 
industrijo, nastali z vključitvijo 
Slovenije v EU. Države nasledni
ce nekdanje Jugoslavije so za 
uvoz slovenskega blaga uvedle 
visoke carine, kar je dvignilo ce
ne sadnih sokov in  zmanjšalo

njihovo konkurenčnost. Glede 
na direktivo EU se je cena 
sladkorja močno dvignila, Fruc
tal pa ga porabi velike količine. 
Zaradi povišanja cen imajo vsak 
mesec 80 m ilijonov tolarjev do
datnih stroškov. Iz omenjenih 
in  drugih razlogov se bo prodaja 
fructalovih izdelkov na tržišča 
nekdanje Jugoslavije znižala za 
predvidoma 40%. Sedaj si priza
devajo, da bi se bolj usmerili v 
prodajo na tržiščih držav evro
pske povezave. Pri tem je zelo 
spodbudno, da nenehno 
narašča prodaja v sosednjo Ita
lijo. Veliko je bilo poskusov, da 
b i Fructal začel prodajati oz. 
uspevati na velikem ruskem 
tržišču. Uspeli pa so le pri pro
daji otroške hrane, tako da Ru
sija ostaja največji kupec teh 
proizvodov.
Razočarala je tud i pivovarna

Union v Ljubljani, k i je večinski 
lastnik ajdovske družbe. Nič n i 
b ilo  uresničenega od dogovo
rov, da bo pivovarna prispevala 
k promociji in  širjenju tržišča za 
Fructalove izdelke. Zaradi 
znižanja stroškov bodo obrat 
Fructala na Duplici pri Kamniku 
opustili, proizvodnjo slednjega 
pa preselili v obrat v Skopju ozi
roma v  matično tovarno v A j
dovščini.
V živilski industriji Fructal načr
tujejo tudi pocenitev izdelkov
Dogovorjeno je, da bo novi 
predsednik uprave Fructala do 
pomladi leta 2005 pripravil stra
tegijo nadaljnjega razvoja te tako 
pomembne in  znane družbe s 
področja živilske industrije. Pri
stojni zagotavljajo, da delavcev, 
vseh je 645, ne bodo odpuščali. 
Vendar pa med zaposlenimi 
prevladuje zaskrbljenost, da bi

sedanjo krizo poskušali reševati 
tud i s krčenjem zaposlenosti. 
Fructal je glede zaposlenosti ze
lo pomemben za velik del V i
pavske doline, največ delavcev 
pa je iz občin Ajdovščina in  V i
pava.
Med ukrepi, k i so potrebni za iz
boljšanje sedanjih krizn ih raz
mer, omenjajo tud i nujnost 
znižanja cen za nekatere vrste 
sadnih sokov in  drugih izdelkov. 
Dokaj nenavadni in  v nasprotju 
s stremljenji in  duhom sedanje
ga časa in  države pa sta izjavi 
Dušana Zorka, predsednika 
uprave (direktorja) pivovarne 
Union, in  Mirana Božiča, prvega 
moža Fructala, da ne bodo ugo
tavljali odgovornosti, k i naj b i jo 
imel za sedanjo krizo in  težave 
nekdanji predsednik uprave 
Fructala, Dušan Mikuš. On naj 
bi b il tudi najbolj odgovoren za 
to, da so v podjetju prikrivali iz
gubo, ki je nastajala v prejšnjih 
letih. Kljub odgovornosti za ka
tastrofalne razmere v Fructalu, 
k i mu jo pripisujejo, je Dušan 
Mikuš ob odhodu iz podjetja 
prejel okoli 40 m ilijonov to 
larjev odpravnine.

Predlog sindikatov v Sloveniji

Vsaj četrtini delavcev 
trinajsto plačo

Tudi v Sloveniji naraščajo 
težnje, da b i delavcem in  
uslužbencem izplačevali 

trinajste plače ali pa posebne 
dodatke ob božičnih praznikih. 
Upokojencem pa naj b i prizna
l i  pravico do t.i. trinajste pokoj
nine. Pri sporazumevanju o 
tem morajo sodelovati sindika
t i  in  delodajalci, kar zadeva 
upokojence pa se v zadnjem ča

su za omenjeno trinajsto pokoj
n ino  zavzema tud i po litična 
stranka te kategorije prebivalst
va, Demokratična stranka 
upokojencev.
Najvažnejša razlika med trina j
sto plačo in  božičnico je v tem, 
da se na prvo državi plačajo vsi 
prispevki in  davki, na drugo pa 
le dohodnina.
Seveda pa je izplačilo trinajste

plače oz. božičnice odvisno od 
finančn ih  možnosti podjetij, 
zavodov in  tudi zasebnih delo
dajalcev. V primerih, ko imajo 
podjetja izgube oz. komaj uspe
vajo na tržiščih, bodo delavci 
ostali brez denarnih dodatkov 
in  se bodo morali sprijazniti s 
tem, da sploh imajo zaposlitev. 
Država namreč trinajste plače 
oz. božičnice n i uzakonila. 
Zveza svobodnih sindikatov 
Slovenije, v katero je včlanjenih 
največ delavcev, je sporočila, da 
je omenjena dodatka lani no
vembra prejelo okoli deset od
stotkov delavcev, v mesecu de
cembru pa nadaljnjih deset od
stotkov slovenskih delavcev.

Trinajsta plača ali božičnica je 
znašala od 130.000 pa do
148.000 tolarjev na zaposlene
ga-
Predstavnika največje sindikal
ne organizacije Dušan Semolič 
in  Brane Mišič, z n jim a pa se 
strinjajo tud i drugi sindikati v 
Sloveniji, menita, da b i morala 
podjetja letos nagraditi še več 
zaposlenih kot v prejšnjih ob
dobjih. To je mogoče zaradi do
brega poslovanja in  uspehov 
m nogih podjetij in  tud i zaseb
n ih  dejavnosti. Trinajsto plačo 
oz. božičnico b i ob razume
vanju delodajalcev lahko ob 
b ližn jih  praznikih prejela vsaj 
četrtina slovenskih delavcev.

Kratke
Spor med občinama Šempeter-Vrtojba in 
Miren-Kostanjevica
Med občinama Šempeter-Vrtojba in Miren-Kostanjevica je nastal 
spor. Občinski svet občine Šempeter-Vrtojba je na zadnji seji sprejel 
sklep o preimenovanju Biljenskih gričev v Vrtojbensko-biljenske 
griče. Pri utemeljitvi so navajali zgodovinske zapise o omenjenem 
imenu območja in to, da griči spadajo v katastrsko občino Vrtojba. 
Odločitvi sta nasprotovala svetnika Zvonko Mavrič in Stojan Peršič 
zaradi bojazni, “da bo sprožila plaz novih zahtev za preimenovanje 
drugih predelov občine, denimo trga Ivana Roba v Šempetru in 
Vrtojbenske ceste”. Zaskrbljen je tudi direktor družbe Agroind Vipava 
1994, Joško Ambrožič, lastnik tamkajšnjega vinogradniškega 
območja. V občini, ki vključuje tudi Bilje z območji omenjenih gričev, 
so bili presenečeni zaradi sklepa o preimenovanju. Župan Zlatko 
Martin Marušič je kritiziral naglico, s katero je bil zadevni sklep 
sprejet. Med argumente zoper preimenovanje največjega 
slovenskega vinogradniškega območja, ki zavzema kar 250 
hektarjev površine, je navedel, da je ime Biljenski griči toponim, ki 
se med domačini, v uradni rabi, v javnih občilih ter v literaturi 
uporablja že 47 let.

V Sloveniji čedalje več študentov, sedaj jih je 
že okoli 70 tisoč
Ministrstvo za šolstvo, znanost in šport je pred koncem svojega 
mandata objavilo več podatkov o obsegu izobraževanja v šolah 
raznih stopenj in smeri. Gre za pomembne ugotovitve, tudi v 
primerjavi z drugimi državami članicami EU. Slovenci se izobražujejo, 
šolajo, povprečno 11,2 let. Ob popisu prebivalstva leta 1991 je 
imelo višjo ali visoko izobrazbo 8,9% odraslih ljudi, leta 2002 pa jo 
je imelo že 13%. Tudi nadaljnji podatki so spodbudni.
V Sloveniji je bilo jeseni leta 1993 nekaj več kot 40 tisoč študentov 
univerz in drugih visokošolskih izobraževalnih zavodov, v tem 
akademskem letu pa jih je že več kot 70 tisoč. Pred desetimi leti je 
po tedaj veljavnih univerzitetnih in visokošolskih programih 
diplomiralo 5.000 slušateljev ustreznih šol, leta 2003 pa je bilo že 
12.600 diplomantov. Kot v drugih zahodnoevropskih državah, je 
tudi v Sloveniji med mladimi, ki se vpisujejo na univerze ali druge 
visoke šole, največje zanimanje za študij družbenih ved in prava.
V Sloveniji so v letu 2004 iz državnega in občinskih proračunov za 
šolstvo in izobraževanje namenili okoli 342 milijard tolarjev, kar je 
5,39% bruto domačega proizvoda ustvarjenega v državi.

Tudi zaradi dragih otroških vrtcev 
manjša rodnost v Sloveniji?
V Sloveniji se rodnost še naprej znižuje, o razlogih pa se soočajo 
različna mnenja. Gre za pomemben del demografske politike, ki naj 
bi jo nova vlada ponovno preučila in morda tudi spremenila. Med 
razlogi nizke rodnosti naj bi bili po mnenju nekaterih tudi predragi 
otroški vrtci. V preteklih desetih letih so se cene otroškega varstva 
povečale za dva do trikrat. Tomaž Merše, predsednik Družinske 
pobude, kije društvo za družini naklonjeno družbo, je opozoril, "da 
je pri povprečnih plačah plačilo vrtca za dva otroka enako najvišji 
možni premiji za prostovoljno pokojninsko zavarovanje.” V tem 
šolskem letu otroške vrtce v Sloveniji obiskuje več kot 57.000 otrok, 
karje več kot 60% vseh otrok, starih od enega leta do vstopa všolo. 
Med osmimi plačilnimi razredi za vrtec je najštevilnejši prvi, pri 
katerem starši za otroke plačujejo 10% polne cene programa. V ta 
razred sodi okoli 21% otrok. Povprečna cena za varstvo enega otroka 
v slovenskih vrtcih pa v letošnjem šolskem letu znaša 19.212 
tolarjev.

SNG Nova Gorica /  
Slavnostni večer z Binetom Matohom
V Slovenskem narodnem gledališču v Novi Gorici je bil v sredo, 24. 
t.m., večer odet v bleščeče praznično ogrinjalo, saj je bil ves 
posvečen igralcu Binetu Matohu, letošnjemu dobitniku 
Borštnikovega prstana, najbolj prestižnega priznanja, ki ga odrski 
ustvarjalec lahko prejme na svojem umetniškem popotovanju. Pred 
polno dvorano je Bine Matoh, kot že tolikokrat prej, zakraljeval na 
novogoriškem odru s svojo izredno izbrušeno, sočasno pa tako 
življenjsko naravno odrsko držo in govorico v vlogi Fjodora, že nekako 
izpetega umetniškega vodje in režiserja podeželskega gledališča, ki 
kot vsi ostali protagonisti komedije Kokoš ruskega avtorja Nikolaja 
Koljade iščejo predvsem trohico iskrene ljubezni v tem svetu, ki je - 
kot gledališki - prepoln iluzij, utvar in le igranih čustev. Kot vselej je 
Matoh s svojo markantno prisotnostjo napolnil odrski prostor in 
očaral gledalce v igri, ki je bila v režiji Matjaža Latina premierno

izvedena v lanski sezoni, januarja letos. Po 
predstavi in dolgotrajnem ploskanju, ki ni 
hotelo ponehati, mu je kolegica Teja 
Glažar spet prebrala, kar mu je v dolgi 
utemeljitvi za nagrado Borštnikovega 
prstana zapisala žirija  letošnjega 
Borštnikovega srečanja, in mu toplo 
čestitala v imenu vseh stanovskih kolegov 
SNG Nova Gorica, ki so mu podarili 
cvetlični dar in sliko v spomin na to slavje. 
Soigralka Lara P. Jankovič pa mu je z 

ognjevitim žarom poklonila izvedbo pesmi Kabaret iz istoimenskega 
muzikala. Matoh seje vidno ganjen zahvalil vsem, predvsem pa svoji 
zvesti publiki, brez katere, je pripomnil, bi ne mogel doseči, karje 
dosegel. Publika namreč potrebuje igralcev, a še bolj igralci publiko, 
saj brez nje gledališče ne more živeti.
Po predstavi se je slovesnost nadaljevala v zgornjih prostorih 
novogoriškega gledališča ob veliki torti, ki jo je z dragocenim 
Borštnikovim prstanom na roki prerezal slavljenec, okoli katerega so 
se strnili svojci, kolegi, gledališko vodstvo in osebje ter župan Mirko 
Brulc s soprogo, ki so Matohu nazdravili in mu voščili še veliko dolge 
in uspešnega zanosa polne odrske poti. IK

Verčeva komedija v Komnu
Gledališka skupina kulturnega društva Brce iz Gabrovice pri Komnu 
gostuje v nedeljo, 5. decembra, ob 18. uri v Kulturnem domu v 
Povirju s komedijo Sergeja Verča Zapleši nam še enkrat, Lili! v 
avtorjevi režiji.



M. 2. decembra 2004 Primorska /  Gospodarstvo N O V I

GLAS

Izšla Veliki vinski leksikon in knjiga o slovenskih vinih

Deli, ki sta tudi priročnika 
za vinogradnike in vinarje

Pasta še vedno priljubljena jed

Povpraševanje po 
testeninah pada

šemu povpraševanju je sle
dila manjša proizvodnja in  
manjši p roda jn i izkup ički, 
k i so jih  le delno nadokna
d il i z nekoliko v iš jim i pro
da jn im i cenami.
Da b i se predvsem zunanjeV  Sloveniji sta ob nedav

nem praznovanju svete
ga Martina, k i je kot za

trju jeta zgodovina in  ljudsko 
verovanje, mošt spremenil v v i
no, izšli dve kn jižn i deli, dra
goceni za vinogradništvo in  
vinarstvo. To je predvsem 
Veliki vinski leksikon, k i ga 
je izdala založba Mladinska 
knjiga v L jubljan i. Njegov 
avtor je vinogradniški in  v i
narski izvedenec Primož 
Plahuta, zaposlen v vinski 
k le ti v Vipavi. Gre za prvo 
tako delo v Sloveniji. Obse
ga več kot 500 strani in  vse
buje okrog enajst tisoč ge
sel. Velik i v inski leksikon 
objavlja tudi 137 barvnih fo
tografij, 29 barvnih zemlje
vidov, 17 razpredelnic in  
160 kemijskih form ul. Pisec 
je slovensko izrazoslovje v 
zvezi z v inom  in  vinarstvom 
sistematiziral in  poenotil, 
p ri tem pa je posebej pazil, 
da je tematika predstavljena 
strokovno neoporečno, a 
obenem poljudno. Večji del 
leksikona obravnava vinar
stvo, vključena pa so tud i 
druga področja, povezana z 
n jim , kot so na p rim er v in o 
gradništvo, m ikrobiologija, v i
narska tehnologija, enološka 
kemija in  strojništvo.
Primož Plahuta je svoje delo 
predstavil univerzalno, to je v 
svetovnem obsegu, posebna 
pozornost pa je namenjena 
slovenskim pojm om  in  im e
nom. O vinarstvu v Sloveniji je 
napisal tud i naslednje: "M ajh
nost naše države je dejstvo, ki 
ga moramo sprejeti in  obrn iti 
sebi v prid. V tej majhnosti Slo
venije vlada velika vinograd
niška raznolikost. V inograd
niško in  vinarsko gledano, je 
Slovenija Evropa v malem, saj

T estenine 
a li po do
mače kar 

pašta so v Ita liji 
in  tu d i drugod 
po svetu zelo 
p riljub ljena jed.
Ita lija  je na eni 
strani največji 
proizvajalec te
stenin na svetu, 
po d rug i strani 
pa tud i največji 
porabn ik  in  
največji izvoz
n ik  testenin na 
svetu. Da so 
lahko kos celot
nemu notranje
m u in  zunanje
mu
povpraševanju, 
m orajo p ro iz
va ja lc i uvažati 
p rib ližn o  eno 
tre tjin o  vseh 
potrebn ih  suro
v in . Tako so v 
letu 2003 izde
la li v  Ita liji p r i
b ližno  tr i m ilijon e  ton  teste
n in  v  vrednosti 3,3 m ilija rd  
evrov. Od tega je b ilo  p rib liž 
no 40% nam enjenih v izvoz. 
Čeprav so b il i vsi prepričani, 
da se to ne bo n iko li zgodilo, 
so v  tem letu p rv ič  zabeležili 
padec povpraševanja po test- 
n inah. Notranje povpraševa
nje se je zmanjšalo za 1%, zu
nanje povpraševanje pa po
nekod za celih 10%. Razlogov 
za manjše povpraševanje je 
veliko. Na notranjem  tržišču 
so ugotovili, da se potrošniki 
odločajo tud i za novo prehra
no in  skušajo o d k r it i nove 
okuse. Na zunanjem  tržišču 
pa so zabeležili izredno veliko

konkurenco tu jih  proizvajal
cev testenin, k i ponujajo "p r i
stno" ita lijansko pašto izdela
no npr. nekje v Aziji. Takih 
ponaredb so na tu jih  tržiščih 
našli zelo veliko. Največji pa
dec povpraševanja so zabe
le ž ili v  Združenih  državah 
Amerike, kjer pa so ugotovili, 
da je za padec povpraševanja 
po testeninah kriva predvsem 
nova dieta, k i jo trenutno  rek- 
lam izirajo razni film ski zvezd
n ik i. Po tej novi teo riji naj b i 
b ilo  uživanje testenin in  d ru 
gih og ljikov ih  h idratov za le
po postavo zelo škodljivo, za
radi česar ameriški potrošniki 
ne jedo več testenin. M anj-

Devina. Pisec hvali omenjeno 
vino in  je zapisal, da je pucin- 
sko vino najboljše.
Vinarji iz Brd in Vipavske doli
ne med najboljšimi v Sloveniji 
Drugo pomembno delo z na

slovom Vina Slovenije pa 
je izdala založba Rokus v 
Ljubljani. Gre pravzaprav 
za m onografijo s pestro in  
aktualno vsebino. V njej je 
obravnavanih 386 sloven
skih vinarjev z vsemi po
datki in  njihovo ponudbo, 
vse v pregledni oblik i. Na
dalje je naštetih 127 v i
narjev, k i naj b i b ili najbolj 
pom em bni v  Sloveniji. 
Med n jim i je znano število 
v inogradnikov oz. v i
narjev iz Brd in  Vipavske 
doline. Opisana in  ocenje
na so najboljša vina 
om enjenih najboljš ih  v i
narjev. V knjig i je obravna
vana tud i vinska kultura 
na Slovenskem. Iz tega se
stavka navajamo na
slednje ugotovitve: "S lo
venski pregovor pravi, da 
v ino  n i rado samo. 
Druženja prebivalcev Slo

venije z v in i imajo častitljivo 
dediščino, prav tako pa tudi pe
stro podobo sodobnih oblik. 
Vse to bogastvo izvira iz razno
likosti tal in  podnebja na geo
grafsko majhnem ozemlju ter 
iz stoletnih izkušenj ustvarjal
n ih  slovenskih vinogradnikov 
in  vinarjev, k i so v  pestrih, a 
pogosto težkih naravnih raz
merah znali ustvarjati vina 
vrhunskih kakovosti."
Avtorja omenjene monografije 
a li p riročn ika sta vrhunska 
strokovnjaka, enolog dr. Jurij 
Nemanič in  dr. Janez Bogataj, 
raziskovalec slovenske kulture 
in  načina življenja.

M

______________________

povpraševanje spet v rn ilo  na 
prejšnje vrednosti, so v 
Združenh državah Amerike 
organizirali poseben praznik, 
imenovan "pasta day", kjer so 
prikaza li ne samo testenine, 
ampak tud i druge dobrote, ki 
p riha ja jo  iz Ita lije . Na tem 
prazniku so skušali ameriškim 
potrošn ikom  dokazati, da je 
prehranjevanje brez o g ljiko 
v ih  h idratov škodljivo, saj naj 
b i celo izum ite lj te diete um rl 
predebel, po drugi strani pa so 
celo o rgan iz ira li kuharske 
tečaje, da b i ameriške po tro 
šnike naučili p ravilno kuhati 
in  servirati testnine.

Mara Petaros

premoremo množico najrazlič
nejših vin. Imamo vina sever
nega značaja in  vse vmesne t i 
pe vin, do sredozemskih. Poleg 
tega premoremo še vinske po
sebnosti, kakršni sta teran in

cviček. V ino je torej še vedno 
človekov družabnik v najrazlič
nejših okoliščinah: vino še ved
no p ije jo preprosti ljudje, z 
n jim  si še vedno nazdravljajo 
poslovneži, p o litik i, umetniki, 
in  drugi."
V omenjenem delu je pou
darjeno, da je prvo slovensko 
knjigo o vinarstvu z naslovom 
Vinoreja za Slovence, leta 
1845, napisal Matija Vertovec, 
župnik iz Šentvida (zdaj Pod
nanosa) p ri Vipavi. Sicer pa 
začetki vinogradništva na Pri
morskem segajo v  prva leta po 
Kristusu. Pisec P lin ij starejši 
omenja pucinsko vino, k i je 
uspevalo ob reki Timavi, blizu

InterregUIA

Dijaki liceja Primož Trubar na poučni 
ekskurziji v Štanjelu

V  okv iru  projekta Inter- 
reg IIIA (v katerem sode
lujejo slovenski licejski 

pol v Gorici, gimnazija v Novi 
Gorici in  nekatere italijanske

višje šole) smo v petek, 19. no
vembra, dijaki klasičnega liceja 
Primož Trubar šli na ekskurzijo 
v Štanjel. Z nami so prišli tudi 
sovrstniki z liceja Gregorčič,

novogoriške gimnazije in  iz 
nekaterih goriških italijanskih 
v iš jih  šol. Ob 8.30 smo z dve
ma avtobusoma štartali izpred 
šolskega centra v u lic i Puccini. 
Zaradi čakanja na m eji smo 
prišli v  Novo Gorico šele ob de
vetih in  četrt. Pred gimnazijo 
je na avtobusa vstopila gruča 
m ladih, nekatere od teh smo 
poznali že od lanskega 
srečanja. Potem ko so se vsi 
usedli, sta avtobusa odpeljala 
p ro ti Štanjelu. Po dobri u ri 
vožnje smo prišli do te prelepe 
kraške vasi. S ceste smo zagle
dali naselje, k i stoji na griču. Iz
stopili smo iz avtobusov in  se 
odpravili peš pro ti štanjelske- 
m u gradu. Tu smo se lo č ili v 
dve skupini: prva je šla najprej 
na sprehod po vasi (spremljal 
nas je in  nam lepo predstavil 
kraj prof. Jurij iz novogoriške 
gimnazije), druga pa si je v  gra
du ogledala razstavi o Maxu Fa
b ianiju  (njegovi načrti, skice, 
spis in  fotografije) in  Lojzetu 
Spacalu (slike, k i jih  je umetnik 
daroval galeriji). Zatem je dru
ga skupina odšla po vasi, prva 
pa na ogled razstav.
Štanjel in Max Fabiani 
Štanjel je srednjeveška naselbi
na, k i ima mestni videz, čeprav 
n i n iko li imela mestnih pravic.
V srednjem veku je bila vas la
st raznih plemiških družin. Tu 
so popotniki, k i so se peljali po 
trgovski poti od Štivana do Lju
bljane, odpočili in  nakrm ili ž i

vino. Štanjel je doživel zaton v 
16. stol., ko je to območje po
stalo last Habsburžanov in  se je 
uveljavil Trst. Prav zaradi tega 
je naselje ohranilo srednjeveški 
videz s karakterističnim i 
kraškimi hišami. Arhitekt Max 
Fabiani je b il v  tej občini župan 
od leta 1935 do leta 1945. Na
redil je načrt prelepega Ferra- 
rijevega vrta. Kompleks za tem 
vrtom  je kupil njegov sorodnik 
Enrico Ferrari. Max Fabiani se 
je rod il v Kobdilju leta 1862 in  
tu obiskoval osnovno šolo. 
Izhajal je iz premožne in  m u l
tiku lturne družine. Gimnazijo 
je opravil v  Ljubljani, ker so b i
li doma bogati, si je lahko p ri
voščil študij arhitekture na Du
naju. Tam je tud i postal profe
sor na univerzi. V njegovem 
atelieju je delal celo Adolf H i

tler! Po p rv i svetovni vo jn i se 
je v rn il v naše kraje, da b i ob
n ov il poškodovana mesta in  
vasi. Naredil je načrte za preu
reditev Gorice in  drugih  
kraških vasi. Ko so prišli na vla
do fašisti, n i smel podpisovati 
svojih načrtov, ker, če ne, jih  
niso odobrili. Leta 1935 je po
stal župan v Štanjelu. Ko so 
med drugo svetovno vojno 
Nemci hoteli porušiti Štanjel, 
je Fabiani šel k n jim  in  jim  
rekel, da to ne bodo storili, saj 
on pozna H itlerja in  jim  to ne 
bo dovolil. In res, vojaki so k li
cali v Berlin in  ko je H itler slišal 
za Fabianija, jim  n i dovolil po
rušiti Štanjela. Po drugi svetov
n i vo jn i je Fabiani načrtoval za 
revne družine zastonj načrte za 
obnovo hiš. Um rl je leta 1965. 
Njegova najbolj znana dela so:
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Cena oglasov po dogovoru 
N ovi glas je član Združenja periodičnega tiska v Italiji USPI 

in Zveze katoliških tednikov v ita liji FISC

i r c
Jamčenje zasebnih podatkov: v smislu zakona št. 6 7 5 /9 6  (varstvo 
osebnih podatkov) jamčimo največjo zasebnost in tajnost za osebne 

podatke, ki so jih bralci posredovali Novemu glasu. Bralci lahko 
brezplačno zaprosijo za spremembo ali izbris podatkov, 

ki jih zadevajo, kakor tudi iz raz ijo  svoje nasprotovanje rabi le-teh.

To številko smo poslali v tisk v torek, 30 . novembra, ob 14. uri.

Trgovski dom v Gorici, načrt za 
vodno pot, k i b i povezovala 
Sočo z Ljubljano in  preko kate
re b i lahko ladje prevažale to 
vor od jadranskega m orja do 
Donave, načrtoval je tud i na 
Dunaju, v Ljubljani in  na Polj
skem.
Jutro je m in ilo  zelo h itro  in  že 
smo se m orali v rn it i domov. 
Res škoda, da je b ilo  nebo pol
no oblakov, a smo b ili vseeno 
zadovoljni, saj n i deževalo. Po
leg tega, da smo se naučili ve
liko  stvari, smo na izletu tud i 
spoznali sovrstnike iz drugih  
šol in  njihovo realnost, saj je to 
tu d i c ilj evropskega projekta. 
Upajmo, da bomo s tem i sode
lovanji nadaljevali in  da nam 
bodo prinesli plodne uspehe in  
bogatitev v spoznanju drugega.

Aljoša Jarc
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liMUMi Štefan Cotič

"Računamo lahko na številne 
perspektivne odbojkarje"
v

Stefan Cotič je trener in  
bivši odbojkar, k i v telo
vadnici preživlja svoj pro

sti čas že od m ladih nog. Od
bojkarsko je zrasel p ri goriški 
01ympii, a se je nato "usta lil" 
p ri sovodenjskem društvu ŠZ 
Soča. Tam je najprej kot k r iln i 
tolkač in  kasneje kot trener za
beležil številne uspehe in  eki
po pripeljal do C -l lige. Z n jim  
smo se pogovarjali o c iljih  in  
načrtih  društva, k i stavi na 
mlade perspektivne odboj
karje. Naj spom nim o, da je 
navsezadnje prav ŠZ Soča v od
bojkarski svet izstrelila zamej
skega fenomena Mateja Černi
ča.

Katere dlje si si v vlogi tre
nerja članskega moštva ŠZ 
Soča postavil v letošnji sezo
ni?

Letos nastopamo v D  lig i z ze
lo  m lad im  m oštvom. M o j 
g lavn i c ilj je  torej m lade od
bojkarje čim bolje pripraviti. V 
ekipo želim  vk ljuč iti čim več 
m ladih, da si naberejo ustrez
n ih  izkušenj in  sami zaplavajo 
v  odbojkarske vode. Glede na 
povedano, je  seveda le tošn ji 
p rv i c ilj obstanek vD -lig i, dru
gače pa bomo iz tedna v  teden 
obravnavali vsako tekmo ko t 
zgodbo zase. Pri tem b i rad 
podčrta l tud i zelo pom em bno  
vlogo, k i jo  v  naši ekipi igrajo 
starejši igralci. Slednji namreč 
m ladim  pomagajo p r i od
bojkarski rasti in  j im  lajšajo

prehod v odbojkarsko težja 
članska prvenstva.

Kdaj misliš, da bodo mladi 
odbojkarji, ki sestavljajo 
ogrodje današnje ekipe, 
odrastli in sami vzdržali 
tempo članskega prvenstva? 

Pot do "sam ostojnosti" je  še 
dolga. Letošnje prvenstvo je  
namreč prvo za naše m lad in 
ce. Celo v m ladinskih prvenst
v ih  so nekateri le redko igrali.
V letošnji ekipi nastopa nekaj 
m ladih, k i so v lanski sezoni 
odigrali vsega eno ali dve tek
m i. D-liga zahteva več 
izkušenosti. V našem prvenst
vu igra namreč veliko starejših 
odbojkarjev, k i im ajo za sabo 
že celo vrsto tekem in  celih se
zon na bo lj a li m anj visokem 
nivoju. Proti n jim  moraš odi
grati pravo odbojkarsko tekmo 
in  lahko pokažeš svojo tehnič
no znanje.

Kako usklajuješ treninge, ki 
se jih  hkrati udeležujejo še 
neizkušeni mladinci in od
bojkarski veterani, glede na 
to, da imata obe skupini raz
lične potrebe?

Vaje, k i j ih  iz  treninga v  tre
n ing  pripravljam  za mlade, te
m e ljijo  predvsem na p iljen ju  
tehnike. Slednja je p r i m lajših  
odbojkarjih še dokaj groba in  
jo  je  treba torej izp iliti. Na tre
n in g ih  s ce lotn im  moštvom, 
kjer so torej p riso tn i tako "no
v in c i"  k o t veterani, skušam 
čim bo lj uigravati ekipo. Vpra

vih tekmah je velikokrat nam 
reč tud i ta faktor odločilnega 
pomena: igralci na parketu se 
m orajo med seboj "odbojkar
sko" poznati. Navsezadnje je 
bistvo našega športa igra pod  
mrežo. Postavitev ekipe mora 
b iti zato optimalna, igra mora 
teči ko t po  olju.
No, tud i ko so vsi skupaj, 
skušam izpelja ti različico tre
ninga za mlade, k i naj temelji 
na tehniki, in  različico za sta
rejše: zanje je važno predvsem 
to, da ohranijo  čim boljšo f i 
zično kondicijo.

Mlada ekipa, ki jo ti treniraš, 
ima nedvomno precejšnje 
potenciale. Kateri so vaši 
aduti?

Največji potencia l naših m la
dih odbojkarjev je  p rav ta, da 
im ajo številne še neodkrite ta
lente, k i j ih  bodo m ora li sami 
spraviti na dan. Društvo je  
lahko ponosno, da ima v  svoji 
sredin i igralce s to lik im i od
bojkarskim i sposobnostmi in  
možnostm i za športno napre
dovanje. N jihova prednost je 
med drugim tudi višina. V naši 
ekip i ve liko posameznikov 
presega 190 cm, kar je na od
bojkarskem parketu zelo do
bra štartna točka. Napredo
vanje vsekakor ne more i t i  m i
m o trdega dela v  telovadnici 
predvsem na odbojkarskih p r
vinah. No, tudi glede tega sem 
dokaj zadovoljen. M lad inc i 
namreč priha ja jo  v telovadni

co zelo radi in  so na trdo delo 
pripravljeni. So delavna in  per
spektivna skupina. Nekatere 
izmed n jih  (Matija Cotič, Ivan 
in  Jan Cernic) so pod  drobno
gled vzeli tud i odbojkarski 
strokovnjaki. Zato vztrajam p ri 
trd itv i, da imam  opravka s ta
le n tira n im i in  predvsem de
la vn im i m ladinci. Danes je  
namreč laže sedeti doma pred  
računalnikom in  m alim  ekra
nom  ter se "odpovedati" 
zahajanju  v te lovadnico: to 
namreč zahteva določen trud  
in  požrtvovalnost. Danes po 
staja namreč naporno že delo 
v telovadnici, ker je za uspeh 
treba garati. Tako ko t v  šoli in  
kasneje na delovnem mestu 
ter v ž iv ljenju je treba sprejeti 
pravila  igre, "zakon itosti" 
družbe. Telovadnica je  danes 
poleg šole edin i prostor, k jer 
se moraš trud iti, da lahko do
sežeš uspeh.

Kaj pa bodo morali mladi 
odbojkarji še piliti? 

Izboljšati bo treba še veliko st
vari, v vseh p rv inah  pod  
mrežo. Ogrodje ekipe je še ze
lo  m lado: s tehničnega vidika 
je torej še precej pom anjkljivo
sti. Kot sem že povedal, bomo 
m ora li v  p rihodnosti vaditi 
predvsem tehnične prvine.

Če pogledamo nekoliko 
širše v celotni zamejski mla
dinski odbojkarski kader, 
lahko posebej izpostavimo 
kako ime, ki bo na

Volitve, vrednote in še kaj

Bežimo v sredino? Izbira je 
preprosto komplicirana

Zmagala je  demokracija. 
Tako so m nogi kom en
tira li nedavne ameriške 

volitve. Busheva ponovna iz
vo litev je danes dejansko že st
var preteklosti, ameriški pred
sednik se bo odslej lahko  s 
p o ln im  de lovn im  u rn ikom  
posvečal svojemu novem u  
poslanstvu, klesanju svojega 
imena v skalo zgodovinskega 
spomina ameriškega naroda. 
Tokrat so Busha nagradili tudi 
vo lilc i in  ne samo elektorski 
večinski v o liln i sistem.
ZDA so od same ustanovitve 
zaigrale na p o lit ič n o  karto  
večinskega volilnega sistema. 
Madison, H am ilton , Jay in  
ostali ve lik i možje, k i so pisa
l i  leta 1789 sprejeto ustavo, so

m ed postavke nove  
državne tvorbe om e jili 
strankarsko priso tnost 
na m in im u m . V spisu 
The federalist so zade
vo po jasn ili, češ da je  
prekom erno število  
" fra k c ij"  za državo 
lahko nevarno. O dtle j si čez 
lužo v š tir ile tn ih  m andatih  
Belo hišo izmenjujeta izk ljuč
no dve ve lik i frakciji, k i jim a  
pravim o Republikanci in  De
m okrati. V kon tinen ta ln i de
m okra tičn i Evropi smo b il i  
vseskozi vajeni drugačnega si
stema z m alim  m orjem  p o li
tič n ih  strank in  (de ln im  a li 
p op o ln im ) p ropo rc iona ln im  
sistemom. Po padcu B erlin 
skega zidu postajam o priče

form alnega (in  nefo rm a lne
ga) prehajanja  v večinski vo
l i ln i  sistem v  vsaki demokra
tič n i ureditv i. Po padcu ko 
m unizm a se nam reč povsod  
ob liku je jo  p o lit ič n i sistemi, 
kje r m očno prevladujeta dve 
stranki a li dve ve lik i koa lic iji 
(Oljka p ro ti H iši svoboščin v 
Ita liji,  SPD p ro t i CDU  v 
Nemčiji, socialisti p ro ti gaulli- 
stom  v Franciji, laburisti p ro 
ti torijcem na Otoku). Kako in

zakaj je priš lo  do tega preobra
ta? Odgovor na to vprašanje 
se zdi morda preprost, predv
sem za ita lijanske državljane: 
prehod v drugo republiko, re
ferendum Segni leta 1993 in  
prehod v današnji skoraj po 
po lnom a večinski v o li ln i si
stem.
Za tem pa je vseeno nekaj več. 
Po letu 1989 so namreč zobu 
časa dokončno podlegle ve
like  ideologije 20. stoletja, t.i.

Kratkega stoletja (po 
zgodovinarju  Hob- 
sbawmu). Odtlej so po 
stale oznake desničar 
a li lev ičar neustrezne 
in , še več, nevarne. 
O predelitev desno in  
levo je  nam reč še pre

več spominjalo na tisto Kratko 
stoletje, k i ga je padec Berlin
skega zidu dokončno pokopal 
pod svojim i ruševinami. V po
l i t ič n i areni je  edina spre
jem ljiva  pozic ija  postala sre
d inski center. Vsi so torej za
puščali svoja ustaljena štiride
setletna prepričanja in  bežali 
v p o litičn o  sredino. K om uni
sti so se re fo rm ira li vprogresi- 
ste, socialedemokrate in  libe
ralce. Nekateri so se v drugi 
p o lov ic i devetdesetih po  sle
deh Tonyja Blaira še enkrat 
pre levili, tokrat v  zagovornike 
Tretje poti, k i z levico res n i
ma več veliko skupnega. De
sničarske stranke (Ita lija  je  
tukaj ponovno zelo izrazit p r i
mer) so se z lepo tn im i posegi, 
vsaka v  svojem Fiuggiju, par- 
lamentarizirale, obsodile ma
kroskopske napake iz  po lpre
tekle zgodovine (F in ijev obi
sk v Izraelu in  obsodba fašiz
ma k o t absolutnega zla) in  
"postale" ljudske stranke. To
rej... velika gneča na sredini, 
desno in  levo od te gruče pa 
skoraj n ič  več.
Glede na to, da so se vse stran
ke razglašale za neideološko  
sredinske, so se m orale med  
sabo čim  b o lj združevati in  
iskati čim manjše skupne im e
novalce, da so p r i v o lilc ih  
zbrale čim  večji konsenz. Ta
ko sta p o litične  prostore sko
raj vseh držav m onopo liz ira li 
dve koa lic iji (ali stranki s p o 
dobn im  predznakom ): levo
sredinska in  desnosredinska 
(s posebnim  poudarkom  na 
p rip o n i sredinska). Volilec, 
zdaj pa lahko izbiraš: A a li B, 
tretja m ožnost je  izključena.
V Evropi ko t v ZDA: p ro to tip  
večinskega volilnega sistema.

Nedvomno je tak p o lit ič n i si
stem bo lj pregleden, jasen in  
dopušča možnost trdne vlade, 
žal pa ga je  postmoderna nei- 
deološka sredinska po litika  3. 
tisočletja začela z lorab lja ti. 
Politična  sredina je  res tis ti 
prostor, k je r se danes gnetejo 
domala vsi, je pa tudi, po  do
m en i m oderne po lito lo g ije , 
izpraznjen prostor. Kaj to po 
m eni? Če smo za levico in  de
snico vedeli, ka teri je n ju n  
ideološki naboj in  kateri so 
n ju n i p rin c ip i, za p o lit ič n o  
sredino tega ne morem o trd i
ti. Nasprotno, sredina n i p o 
vezana z jasn im i p o lit ič n im i 
stališči. Je izpraznjen prostor, 
k i ga v  enakom ernih presle
dkih , m andatn ih  obdobjih , 
leg itim n o  zapoln ju je  ena a li 
druga koalicija. Kdor prevlada 
na volitvah, zasede p o litičn o  
sredino. V ZDA so torej vo lilc i 
od loč ili, da vo d iti sredinsko 
p o lit ik o  pom en i izvajati pre
ventivne vojne in  unilateral
no zunanjo po litiko , prepove
dati sklepanje istospolnih za
konskih  zvez in  poudarja ti 
tradicionalne vrednote. V na
sprotju s tem smo v  Evropi z 
Buttiglionejevo izk ljuč itv ijo  iz 
Barrosove ekipe prevzeli prev
ladujočo sredinsko p o lit ik o , 
k i istospolne zveze obravnava 
dosti b o lj liberalno.
Politične vo litve  b i morale v 
vsaki državi pokazati, katera od 
dveh po litičn ih  opcij, k i se po
tegujeta za oblast, bo pre
vladala po  zaslugi vsebinskega 
programa in  smernic za razvoj 
države v  prihodnosti. Žal pa da
nes postajajo te volitve pravza
prav samo referendumi za po
trditve bolj a li m anj karizma
tičn ih voditeljev, k i si soglasje 
med ljud m i pridob iva jo  z de
magogijo. A li niso bile volitve 
v ZDA referendum za Busha ali 
p ro ti n jemu? In  a li ne bodo 
parlamentarne volitve v Ita liji 
leta 2006 referendum za Berlu
sconija a li p ro ti njemu?

Andrej Čemic

Kaj je prejšnji teden zaznamo
valo italijansko javnost? Fi
nančni zakon? Davčna refor
ma? Ja, slišal sem nekaj o tem. 
A kaj, ko je tako komplicirano, 
da n i nihče razumel, za kaj 
pravzaprav gre. Siniscalco se je 
skregal z Berlusconijem, Ber
lusconi se je skregal s Folli- 
nijem, Follini se je skregal s Pe
ro, Pera s Casinijem. In na 
koncu so se vsi pobotali: dobi
l i smo novi IRPEF. Kako je to 
mogoče? In naj si še kdo drz
ne priti na dan z izjavo, da so 
soap opere komplicirane!
In Fini? Saj res, tudi on je b il 
vpleten. Postal je novi italijan
ski zunanji minister. Italijani 
imajo ponovno novega zu
nanjega ministra, četrtega v 
treh letih? Saj n i mogoče: 
upam, da niso zunanjega m i
nistrstva zamenjali s trener
skim stolčkom Morattijevega 
Interja. No, komplicirano tu
di v tem primeru.
Katera je bila torej pomemb
na in  odmevna novica, k i je 
brez odvečnih komplikacij 
obšla celoten Apeninski polo
tok? Ja, pa jo imam. Dovolj je, 
da omenim eno samo besedo

Človek Je Pristal N a  Lu n i? Da , Da , N ed vo m n o ...

Slavospev, ki ga moramo 
izprsiti skupaj

(oz. dve): Al Bano (že od malega 
se sprašujem, zakaj se Al Bano 
piše ločeno? Očitno si je italijan
ski pevec želel izoblikovati neko
liko bolj ameriški videz. Al Gore, 
Al Padno, zakaj torej ne Al Ba
no?).
Italijansko javnost je v prejšnjih 
tednih do dna duše pretresla no
vica o zakonski krizi Al Bana in  
njegove družice Loredane Lecci- 
so. No, pravzaprav je bila še po
membnejša novica nenadni 
takojšnji vzpon gospe Lecciso- 
Carrisi na lestvici popularnosti. 
Kljub nasprotovanju moža je na
stopila pri Mari Venier v oddaji 
Domenica in  kot plesalka. No, 
bodimo resnicoljubni: skušala je 
plesati. Se spomnite, da sem na 
tem mestu v preteklih tednih 
primerjal plesalske sposobnosti 
Marie De Filippi s togostjo dreve
snega debla? No, potem ko sem 
videl koreografijo gospe Lecciso

v prej omenjeni oddaji, sem 
nekoliko spremenil svoje 
mnenje: Maria De Filippi pleše 
kot Carla Fracci.
Apologija niča. Slavospev brez- 
veznosti. To so b ili komentarji 
na televizijski exploit Al Banove 
družice. Medtem pa so v Ita liji 
zbrali že zadostno število podpi
sov za nov referendum: ne, tok
rat nima prstov vmes Panella z 
gladovnimi stavkami. Italijani se 
bodo morali na voliščih odloča
t i o vprašanju: Kdo je kriv za kri
zo v zakonu? Obkrožiti bodo 
morali eno izmed dveh možno
sti:
1) Al Bano - njegova obsodba, da 
se žena preveč 2) nastavlja kame
ram, zveni leta 2004 zelo mač 
3)istič 4) no in  patriarhalno, kot 
bi živel leta 1920 in  b i lahko raz
polagal z življenjem in  smrtjo ce
lotne družine. Saj je navsezadnje 
samo Al Bano in  ne Al Capone.

5) Loredana Lecciso - uspeh 
gradi na ramenih moževe po
pularnosti. Je apologija nič 6) 
a. S takim i televizijskimi oseb
nostmi n i 7) čudno, da imajo 
ostali Evropejci Italijane za 
nekoliko prismuknjene. V teh 
primerih se lahko upravič 8) 
eno sprašujemo, kje je tista 
preventivna cenzura, ki je leta 
2001 tako temeljito 9) čistila 
italijanske medije?
Seveda je povsem umestno 
vprašanje: če je gospa Lecciso 
apologija niča, kaj so šele me
diji, ki se s tem vprašanjem uk
varjajo. Ampak, saj gre vedno 
za kreganje: v zakonski krizi 
med Al Banom in  njegovo 
družico in  v krizi (ki se je med
tem "razpletla") drugega zako
na, finančnega zakona, v ka
terega so vpleteni politiki.
In, glede na rast italijanske 
ekonomije v  zadnjih letih, n i
so b ili tudi vsi dosedanji f i 
nančni zakoni apologija niča, 
slavospev 0% gospodarske ra
sti? Naj živi Al Bano, naj živi 
Loredana Lecciso!
Torej, katero apologijo niča 
bomo izbrali?

Andrej Čemic

najvišjem nivoju nasledilo 
Mateja Černiča?

V zadnjih le tih  je zanimanje za 
odbojko močno naraslo bodi
si na Tržaškem k o t na Go
riškem. Veliko je m ladih obe
tavnih in  visokih odbojkarjev. 
Za vse velja vsekakor postavka 
o trdem, garaškem delu ko t 
pogoju za uspeh. Samo tako 
bodo lahko dosegli najprej 
deželni odbojkarski vrh, in  če 
bodo tud i kasneje vztrajali p r i 
trdem delu, bodo lahko na
skakovali O lim p  A-lige, k i so 
ga nekateri naši odbojkarji že 
osvojili.

Bi izpostavil kako novo 
ime?

Ne, za imena je še prezgodaj, 
saj so še prem ladi. Svoje ime  
m orajo naši m ladi odbojkarji 
sami izpostaviti z dobrim i igra
m i na parketu. Igrišče je nam

reč v  odbojk i 
končn i razsod
nik.
Kako močan ka
talizator je Matej 
Černič za otroke 
in mlade, da pre
stopijo prag telo
vadnice?
Kako močan ka
talizator je Matej 
Černič v  našem 
okolju, kaže že sa
m o dejstvo, da so 
v  G orici v samo 
nekaj dneh p o 
polnom a razpro
dali vse številke 
državne odboj
karske revije Su- 
p ervo lley  izpred  
dobrih dveh ted
nov, k i je  držav
nemu reprezen
tantu in  nekda
n jem u Sočinemu 
igralcu namenila 

več strani dolg prispevek. 
Nedvomno so uspehi, k i j ih  je 
dosegel predvsem Matej, v te
lovadnico p rivab ili lepo števi
lo  o trok in  m ladih. Precejšen 
porast vpisov smo zabeležili 
predvsem med fanti, k i so b ili 
v  zadnjih  le tih  na odbojkar
skem parketu neko liko  m anj 
priso tn i. M atejev p ro do r na 
vrh svetovne odbojke je  p o 
sredno prinesel pom em bne  
dosežke tudi za naše društvo: 
p rid o b ili smo kopico novih  
m lad ih  odbojkarjev. Pri ŠZ 
Soča že od same ustanovitve 
posvečamo veliko pozornosti 
prav najmlajšim. Porast v  vp i
sih je torej zaslužena nagrada 
za vse odbornike, k i so v  teh 
le tih  zaznali pom em bnost 
psihofizičnega razvoja otrok v  
zdravem okolju.

AČ



GORICA: Travnik 25 /  tel. 0481 533177 (uprava) /  fax 0481 548276 /  uprava@noviglas.it 
TRST: Ul. Donizetti 3 /  tel. 040 365473 /  fax 040 775419 /  trst@noviglas.it

OSTANI ZVEST NOVEMU GLASU!
NOVI GLAS JE TVOJ TEDNIK! NAROČI SE NANJ 

IN  PRIDOBI NOVEGA NAROČNIKA!

Naročniki, k i bodo poravnali naročnino na Novi glas za leto 2005 do 31- januarja 2005, 
bodo sodelovali p r i žrebanju za potovanje z Novim glasom v letu 2005.

POSAMEZNA ŠTEVILKA:
1,00 €

LETNA NAROČNINA 2005:
Italija: 45,00 €
Slovenija: 48,00 € 
Inozemstvo: 85,00 €

Mladika, Trst, ul. Donizetti 3,1-34133 
tel.: 040-34 808 18 • fax: 040-633 307 
e-mail: urednistvo@mladika.com

Sv. Miklavž ohdanuje
leros ornoke


